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ایجاد آثارماندگارفرهنگی وهنری دردستورکارمسئولان شهری؛
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نمایشهویتشهرقم

4

4

8

8

8

آشنایی شهروندان عام و هم گردشگران، با هویت و فرهنگ شهر، نیازمند تلاش ها و برنامه ریزی مسئولین شهری است، تا ساختار 
شهر را به گونه ای ایجاد کنند که فرهنگ شهر در آن هویدا باشد؛ به همین خاطر مدتی است که شهرداری اقدام به اکران المان هایی 
متناسب با هویت قم در این شهر کرده است. هر جامعه ای خصوصیات، ارزش هاو هنجارهای مخصوص به خودش را دارد. در درون 
مرز هر کشور و حتی هرشهر و روستایی، اعتقادات، فرهنگ ها و قوانین مختلفی وجود دارد که تمام آن ها نشات گرفته از پیشینیان و 

تاریخ آن منطقه است که اکنون همچنان ادامه دارد و مردم نسل به نسل آن  را انتقال داده اند. البته هستند جوامع اندکی که طی یک

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: در سال 
گذشته ۲۷ میلیارد تومان تسهیلات برای رونق تولیدات هنری 
و فرهنگی در قم پرداخت شد.  سید موسی حسینی کاشانی با 

اشاره به اهمیت فرهنگ سازی در جهش تولید اظهار داشت: 
وزارت فرهنگ و ارشاد در دو بخش وظیفه مهمی در تحقق 

شعار سال دارد که یکی از بخش های مهم آن، فرهنگ سازی

 رزمندگان جبهه
 مواسات در استان قم 
خوش درخشیدند

وفات حضرت خدیجه کبری)سلام الله علیها( را تسلیت می گوییم

آیت الله سید محمد سعیدی:

ماه رمضان نقطه اوج همدلی مردم در لبیک به رهبری بود

کارهای خیر در حرم اهل بیت)ع( تعطیل بردار نیست

معاون خدمات شهری شهرداری قم از ساماندهی کارگران ساختمانی در آینده 
نزدیک خبر داد و گفت: بر اساس تفاهم نامه ای با اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
ساختمانی به مساحت ۳۰۰ مترمربع با مسئولیت این اداره کل پیش بینی شد.  
سید امیر سامع با تاکید بر لزوم حمایت از کارگران ساختمانی اظهار داشت: قبل 
از سال های 1۳91 و 1۳9۲ بحث ساماندهی این قشر از جامعه کارگری مطرح 

بوده است که متولیان امر به گذاشتن کانکس در نقاطی از شهر رسیده بودند.

استاندار قم پس از شرکت در جلسه کنفرانس ویدئویی رییس جمهوری با استانداران 
کشور، گفت: با تقسیم بندی ستاد مبارزه با کرونا بر اساس میزان تهدید ویروس کرونا 
در استان های کشور استان قم بر اساس آمار تعداد بستری ها در بیمارستان همچنان 
در وضعیت قرمز قرار دارد.  بهرام سرمست ادامه داد: بر اساس تقسیم بندی ستاد 
مبارزه با کرونا 1۳۲ شهرستان در وضعیت کم خطر و سفید، ۲۵۵ شهرستان در 

وضعیت زرد و ۶1 شهرستان در وضعیت قرمز قرار دارند. وی با اشاره به مصوبات

معاون خدمات شهری شهرداری قم :
کارگرانساختمانیساماندهیمیشوند

استاندارقم: 
قمدرشرایطقرمزکروناییاست
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 رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مجلس دهم درپی 
اقدامات شعاری و سرگرمی های سیاست زده نبود،گفت:این مجلس 
انقلابی بودن را در خدمت خاکسارانه به ملت و سنگر مقاوم مقابل 
دشمن معنا و عمل کرد.  »علی لاریجانی« صبح یکشنبه که پس 
از بهبودی از بیماری کرونا، در جلسه علنی مجلس حضور یافته 
و مراجع  از مراحم رهبر معظم  است، اظهارداشت: لازم می دانم 
عظام تقلید و دانشمندان و علما و  دوستان عزیز تشکر کنم و روز 

کارگر را به همه کارگران سخت کوش کشور تبریک عرض کنم که در

 وزیر اقتصاد از راه اندازی بورس املاک و مسکن برای دستیابی 
به درآمد ۶1 هزار میلیاردتومانی از محل املاک دولتی خبر داد 
و گفت: ۲۰ درصد از دارایی ۷هزارهزار میلیاردتومانی دولت قابل 
واگذاری است.  فرهاد دژپسند روز، یکشنبه 1۴ اردیبهشت ماه 
در نشست فعالان بخش خصوصی با وزیر اقتصاد درباره تحریم ها 
گفت: ما در دولت یازدهم تورم یک رقمی را تجربه کردیم که نشان 
می دهد که این حالت بار دیگر دست یافتنی است. وی افزود: رشد 

اقتصادی ما با انکه باید موفق شود فاصله زیادی دارد اما موانعی

علی لاریجانی: 

مجلسدهمدنبالاقدامات
شعارینبود

وزیر اقتصاد:

بورساملاکومسکن
راهاندازیمیشود
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 ۵ قطعه زمین از زمینهای شهرداری )1 - قطعه شماره 118 به متراژ 203/28 مترمربع 2 -  قطعه شماره 119 به 
متراژ 198 مترمربع 3 -  قطعه شماره 121 به متراژ 212/52 مترمربع  4 -  قطعه شماره 12  به متراژ 207  مترمربع  
همه واقع در  سمت شرق 30 متری شهداء رو بروی پارک لاله داخل کوچه (   5 - قطعه شماره 12 به متراژ 182/75 

مترمربه واقع در کوچه باغ داخل کوچه 12 متری ( را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.
شرایط شرکت در مزایده :

1 -   ارائه سپرده در مزایده معادل 5 درصد قیمت کارشناسی به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه.
2-  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان به 

ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
3- قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

4- شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 
5- سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

6– شرایط فروش صورت نقد می باشد.

شهرداری جعفريه در نظر دارد 
 )) آگهی مزايده عمومی (() نوبت اول (

روابطعمومیشهرداریجعفریه

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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 رئیس جمهور گفت: براساس گزارش ها 83 درصد مردم کشور اصول بهداشتی را 
به خوبی رعایت کرده اند که نشان دهنده همکاری مردم با مسئولان است و شاهد 
کاهش مراجعه به بیمارستان ها و مراکز درمانی هستیم که دلیل آن عملکرد خوب کادر 

درمانی و پزشکی کشور است. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در جلسه ستاد ملی 
کرونا با قدردانی از تلاش های انجام شده طی این مدت برای مقابله با ویروس کرونا 
وهمچنین اقدامات انجام شده برای تامین نیازهای اساسی و ضروری مردم، تاکید 
کرد: با توجه به نامشخص بودن وضعیت ویروس کرونا باید برای مقابله با شرایط بد و 

سخت احتمالی در آینده از هر نظر آماده باشیم.
وی افزود : مساجد 132 شهرستان که شرایط منطقه سفید و کم خطر دارند با رعایت 
پروتکلهای بهداشتی از دوشنبه بازگشایی می شود و از این هفته نماز جمعه  در این 
شهرستان ها برگزار می شود.  روحانی ادامه داد: مساجدی که پروتکل های بهداشتی را 
رعایت می کنند دو زیبایی دارند که هم زیبایی معنوی و هم زیبایی نظم و اجرای مقررات 
را اجرا می کنند که نشان می دهد در مساجد یک عمل مستحب و یک عمل واجب 

انجام می شود.
وی با تاکید بر لزوم رعایت پروتکل های بهداشتی در مساجد و مراکز مذهبی، گفت: 
وقتی نمازگزار فاصله را مراعات به عمل واجب عمل می کند و اینکه در مسجد نماز را 
به جماعت می خواند به عمل مستحب عمل می کند؛ در این شرایط جایگاه رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی از لحاظ طبقه بندی از نماز جماعت با آن ثواب های مستحبی 

که بیان و تاکید شده است، بالاتر است.
رییس جمهوری بیان کرد: وقتی این مستحب و واجب را در کنار هم می بینیم زیبایی 
آن برای مردم بسیار بیشتر می شود؛ در برخی از کشورها در همین ماه رمضان نماز را با 
فاصله های بسیار زیاد و در صفوف منظم و مرتب می خوانند و خیلی از آنها ماسک دارند 
و به نماز ایستاده اند که مراعات توصیه پزشکان است و در کنار آن رفتن به مسجد و نماز 

خواندن که زیبایی بسیاری را بوجود می آورد.
بازگشایی ها با آرامش و به صورت پلکانی خواهد بود 

روحانی اظهارداشت: وزارت کشور و وزارت بهداشت بازگشایی برخی از صنوف 
مانند آرایشگاه ها، ورزشگاه ها و مراکز ورزشی در حدی که تجمع در آنجا ایجاد نشود، 
که پیش از این بازگشایی آنها ممنوع بوده، حتی در مناطق قرمز اعلام خواهند کرد. 
بازگشایی مراکز را خیلی با آرامش و پلکانی پیش می بریم اما در عین حال از یاد نباید 
ببریم که اولا کرونا هنوز وجود دارد و ثانیا ممکن است با یک اوج احتمالی در آن نیز 
روبه رو شویم. رییس جمهوری افزود: برای بروز احتمالی اوج کرونا از همین امروز باید 
تدابیری هم برای تامین تجهیزات و امکانات بهداشتی و هم از نظر تامین مواد غذایی و 
کالای اساسی مورد نیاز مردم اندیشیده شود. روحانی گفت: اگر تجهیزات بهداشتی و 
کالاهای اساسی در کشور آماده باشد، مردم نگرانی نخواهند داشت البته در همه حال 
توسل به خدا داریم و خدا هم شفا و هم بهبود شرایط را به مردم و جامعه می دهد، اما 

باید برای آن روز اوج احتمالی کرونا نیز آمادگی داشته باشیم.
مدارس در مناطق کم خطر بازگشایی می شود

روحانی در مورد مصوبات جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا نیز گفت: ز در جلسه 
ما یکی از مسائلی که مطرح شد، گشایش در امر آموزش در مدارس بود. یعنی در 
مناطقی که کم خطر و یا سفید هستند برای یک مدت دیگر که 20 اردیبهشت پیشنهاد 
شد، با حفظ پروتکل های بهداشتی مدارس بازگشایی شود و یک ماه هم آموزش ادامه 
پیدا کند و سپس امتحانات برگزار شود. وی ادامه داد: من یک مقدار کمی نگران بودم 
که آیا این طرح به خوبی اجرا می شود یا خیر؟ اولًا ما زمان اجرای این طرح را به تأخیر 
انداختیم یعنی از 20 اردیبهشت به 27 اردیبهشت موکول می کنیم. وزارت بهداشت، 
وزارت کشور باید با آموزش و پرورش باز هم در این زمینه مطالعه کنند، صدا و سیما 
هم کمک کند تا دلهره ای برای مردم ایجاد نشود و پروتکل ها کاملًا مراعات شود. 
رئیس جمهور تاکید کرد: البته کار خوبی است که آموزش ما شروع به کار کند اما در 

عین حال باید پروتکل های بهداشتی به دقت مورد مراعات دقیق قرار بگیرد.
۳۰ میلیون نفر در مرحله دوم غربالگری می شوند

رییس دولت تدبیر و امید خاطرنشان کرد: کاری هایی در کشور ما برای مبارزه با 
ویروس کرونا شد و کارهایی هم در کشورهای دیگر انجام شد. اما اقدامی که در ایران 
انجام گرفت، بحث غربالگری بود که بسیار بارزتر بود.  در همین جلسه امروز در طرح 
غربالگری گفته شد در نوبت اول 78 میلیون نفر مورد غربالگری نوبت اول قرار گرفتند 
که در این کشور به این پهناوری مسئله مهمی است که این هم به خاطر مراکز بهداشتی 
است که در سراسر کشور وجود دارد و پرونده الکترونیکی است که از قبل تشکیل داده 

شده است که اینها همه کمک کرده که این غربالگری خوب انجام گیرد.

وی افزود: غربالگری مرحله دوم است که 30 میلیون نفر تحت پوشش قرار گرفته 
است که این غربالگری هدفمندتر و دقیق تر از دوره اول است که کار بسیار بزرگی 

است.
آمدند،  به بخش درمان همه صحنه  برای کمک  اینکه  بیان  با  رییس جمهوری 
افزود: در مراکز درمانی و بیمارستان های کشور تعداد دستگاه های تنفس مصنوعی 
ونیتیلاتور با اوایل ماه اسفند خیلی متفاوت شده است؛ تعداد 1000 دستگاه ونتیلاتور 
اضافه شده است که به معنای افزایش تخت های مراقبت ویژه  است. به طوری که 
اکنون حدود 400 تخت ویژه اضافه شده است که نشان می تواند کادر درمانی و تولید 

کننده کار بزرگی انجام داده و نیازها را تامین کرده اند.  
باید برای شرایط پساکرونا آماده باشیم 

روحانی با بیان این که زمان پایان کرونا روشن نیست، گفت: داروی درمان این 
بیماری هم معلوم نیست، اما همه برای یافتن واکسن آن در تلاش هستند، با این حال 

هنوز مشخص نیست چه مدت دیگری چه روز و یا چه ماهی پایان این بیماری است.
رییس جمهوری گفت: بیش از 80 مرکز و موسسه معروف جهانی برای پیدا کردن 
واکسن کرونا در تلاش هستند و ما نیز ما هم دلمان می خواهد بشر هر چه زودتربه 

واکسن کرونا برسد و حتما هم می رسد اما زمان آن مشخص نیست.  
بیماری کرونا تلاش  تولید داروهای درمان  برای  یادآورشد: 130 مرکز بزرگ  وی 
می کنند این دارو هم ممکن است کشف شود اما زمان آن نیز هم روشن نیست ما باید 
برای شرایط بعد از کرونا آماده کنیم. روحانی با تاکید بر اینکه باید با بدبینی به شرایط 
پس از کرونا نگاه کنیم، افزود: باید در نظر بگیریم این شرایط ممکن است تا تابستان یا 
کمتر و بیشتر طول می کشد؛ و امکان دارد دوباره شیوع آن کم و یا در مقطعی دیگری 
اوج بگیرد. باید در دو بخش حواسمان بسیار جمع باشد، یکی بخش تجهیزات و تعداد 
کافی و مورد نیروی انسانی درمان گر که باید مرخصی رفته و تجدید روحیه شده باشند 
و همچنین تجهیزات و کیت های آزمایشگاهی و دستگاه های سی تی اسکن  مورد نیاز 

که باید آن هم به اندازه کافی تولید و تامین شده باشند.  
رییس جمهوری افزود: باید امکانات و تجهیزاتی مورد نیاز برای مقابله با این بیماری 
از ماسک و گان تا کیت های مخصوص تا تخت بیمارستانی و نیروی انسانی را باید با 

بدبینی پیش بینی و برنامه ریزی کنیم و ضرر نمی کنیم.
علما و مراجع نگذاشتند در جامعه دو قطبی ایجاد شود

رییس جمهوری با بیان این که در جریان مقابله با کرونا دوقطبی در کشور صورت 
نگرفت، گفت: زمانی ما نگران دو قطبی علم و دین بودیم که کسی بگویدعلم می گوید 
اینجا نروید و اجتماع نکنید و کسی مدعی شود که دین می گوید بروید و اجتماع کنید. 
البته قاعدتا چنین چیزی که ما می شناسیم عقل و دین و وحی و عقل در کنار هم 

هستند که یکی رسول باطن است و یکی رسول ظاهر است.
وی افزود: علما و مراجع و بزرگان و حوزه ها فوری به صحنه آمدند و نگذاشتند 
دوقطبی ایجاد شود. دو قطبی بین دین و علم و بین دین و تخصص و بین معنویت و 
اصول علمی و مادی کار بدی است که صورت نگرفت. روحانی ادامه داد: زمانی هم که 
بازگشایی را شروع کردیم، باز نزدیک بود یک دو قطبی بین جان و نان شکل بگیرد که 
یکی بگوید جان مقدم است و دیگری بگوید نان لازم است که این دو قطبی هم صورت 
نگرفت.   یعنی همه متوجه شدند که هم باید جان را حفظ کنیم و هم باید نان را آماده 

کنیم. نمی شود که مردم گرسنه باشند.

رییس کمیته حمایت از انقلاب اسلامی مردم فلسطین :

امسال نباید براجتماعات روز قدس
 خیلی تمرکز کنیم 

رییس کمیته حمایت از انقلاب اسلامی مردم فلسطین تاکید کرد: مسئله قدس یک 
مسئله جهانی است.  حجت الاسلام والمسلمین محمد حسن اختری صبح دیروز در 
نشست تصمیم گیری در ارتباط با چگونگی برگزاری مراسم روز جهانی قدس در سال 
جاری با توجه به شیوع ویروس کرونا در کشور با تاکید بر اینکه مسئله قدس یک مسئله 
جهانی است اظهار کرد: دشمنان از برگزاری روز قدس و توجه به آن وحشت دارند و 
رژیم صهیونیستی تلاش می کند که این موضوع مورد توجه قرار نگیرد. وی با اشاره به 
شرایط بین المللی در ارتباط با موضوع قدس از جمله طرح معامله قرن و تلاش برخی 
از کشورهای مرتجع منطقه برای برقراری ارتباط با رژیم صهیونیستی گفت: با توجه به 
این موضوع شرایط می طلبد که امسال نیز به مانند سال های قبل به هر نحو ممکن 
روز قدس را گرامی بداریم و به آن توجه کنیم. وی با بیان اینکه به نظرم امسال نباید 
روی بحث اجتماعات خیلی تمرکز داشته باشیم چرا که ممکن است برگزاری اجتماعات 
تبعاتی از نظر بهداشتی و سلامتی داشته باشد، گفت: البته هنوز 20 روز دیگر به زمان 
برگزاری این راهپیمایی مانده است و باید ببینیم که وضعیت به چه نحو پیش خواهد 
رفت. اختری با تاکید مجدد بر اهمیت زنده نگهداشتن این روز در دنیا و برانگیختن 
احساسات و مسئولیت در نزد افکار عمومی جهان نسبت به موضوع فلسطین و دفاع از 
مردم آن گفت: با توجه به شرایط باید بررسی کنیم که چگونه می توان این روز را به نحو 
مناسب گرامی داشت. وی با تاکید بر اینکه در این ارتباط می توان از فضای مجازی 
استفاده کرد، گفت: در همین چارچوب می توان از صحبت های روشنگرایانه در ارتباط 
با موضوع فلسطین و دفاع از قدس استفاده کرد و به زبان های مختلف آنها را ترجمه و 
در فضای مجازی منتشر کرد. اختری همچنین اظهار کرد: با استفاده از دیوارنگاری ها 
و بنرها می توانیم فضای مرتبط با روز قدس را در کشور ایجاد کنیم و یک حرکت نوینی 

را در این زمینه رقم بزنیم.
  

محمدرضا پورابراهیمی:

 نیروهای انقلابی از جزیره ای عمل کردن بپرهیزند
 نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه نیروهای انقلابی از 
جزیره ای عمل کردن پرهیز کنند ،گفت: اگر فضای مجازی مدیریت نشود، آثار مخربی 

در کشور، جامعه و جوانان برجا خواهد گذاشت. 
محمدرضا پورابراهیمی روز یکشنبه در حاشیه بازدید از نمایشگاه "میثاق سراج" در 
کرمان افزود: امروز فرصتی پیش آمد تا با ابعاد، اجزا، رویکردهای کاری و پروژه های 
انجام شده توسط سازمان سراج در کرمان پیرامون مباحث فضای مجازی از نزدیک 
بیشتر آشنا شوم. وی خاطر نشان کرد: دوستانی که در این مجموعه کار می کنند، 
انقلابی و دغدغه مند هستند و درد مسائل انقلابی کشور را دارند.نماینده مردم کرمان 
و راور در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: این نگرانی وجود دارد که اگر فضای 
مجازی مدیریت نشود، آثار مخربی در کشور، جامعه و جوانان برجا بگذارد.وی با ابراز 
خرسندی از این که مجموعه سراج با دو ویژگی علمی- تخصصی و هنری به مسائل نگاه 

می کند، افزود: داشتن دغدغه بدون داشتن ظرفیت هنری کافی نیست.
پورابراهیمی گفت: در این مجموعه نگاه دینی، علمی و تخصصی همراه به کار گرفته 
شده که با توجه به نمونه کارهای تولیدی، این نگاه قابل تقدیر است.نماینده مردم 
کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی افزود: نمونه کارهای دوستان که طی 10 سال 
فعالیت انجام گرفته، بسیار ارزشمند است. وی اظهار داشت: پیشنهاد می کنم برای 
تقویت هرچه بیشتر این مجموعه، همه حمایت کنیم و مجموعه هایی از این دست را 
که دغدغه  دین و انقلاب دارند، به هم متصل و از جزیره ای عمل کردن آن ها جلوگیری 
کنیم. پورابراهیمی تاکید کرد: همه  کسانی که در این حوزه با نگاه دلسوزانه و متعهدانه 
عمل می کنند، بهتر است زیر یک چتر حمایتی قرار بگیرند و هم افزایی و هم پوشانی 

داشته باشند و با تقسیم کار، از موازی کاری و پراکنده کاری پرهیز شود.
  

علی مطهری:

 نظارت استصوابی، فرآیندی بدون مرز نیست
 عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: نظارت استصوابی، فرآیند 

بدون مرزی نیست. 
علی مطهری در نشست علنی یکشنبه مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی طرح 
اصلاح برخی قوانین راجع به انتخابات ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و 
شوراهای اسلامی کشور در مخالفت با پیشنهاد سیدعلی ادیانی مبنی بر حذف عبارت 
"طبق این قانون" از ماده 2 طرح مذکور اظهارداشت: اگر ماده 2 قابل حذف بود، ما 
آن را در گزارش کمیسیون حذف می کردیم. براساس تفسیر شورای نگهبان از اصل 99 
قانون اساسی، نظارت شورای نگهبان بر انتخابات مختلف استصوابی بوده و شامل تمام 
مراحل اجرایی از جمله تایید و ردصلاحیت ها می شود، بنابراین ما نمی توانستیم این 
ماده را حذف کنیم. عضو کمیسیون فرهنگی مجلس افزود: خواست بنده و بسیاری 
از نمایندگان حذف کلمه استصوابی در این ماده بود، اما این تفسیر به امضای مرحوم 
آیت الله محمدی گیلانی در سال 78 رسیده است. به گزارش خانه ملت مطهری با بیان 
اینکه بنده نظارت استصوابی را قبول ندارم، تصریح کرد: نظارت استصوابی یعنی آنچه 
صواب و درست بوده و براساس اسناد و مدارک است، اما آنچه امروزه انجام می گیرد، 
نظارت سلیقه ای و گزاف است و به کشور آسیب زده، به همین دلیل در انتهای این 
ماده قید "طبق این ماده" اضافه شده است. وی خاطرنشان کرد: نظارت استصوابی 
امر بدون مرزی نیست، بلکه در چارچوب همین قانون باید اجرایی شود، بدین معنا که 

مراجع استعلام چهارگانه معین است.
 

مصطفی کواکبیان:

 دستگاهای نظارتی بر افزایش قیمت 
کالاها رسیدگی کنند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: از دستگاه نظارتی انتظار 
می رود نظارت جدی بر افزایش قیمت کالاها داشته باشند. ماه رمضان است و مردم 
با مشکل روبه رو هستند.   مصطفی کواکبیان در تذکری شفاهی در جلسه علنی 
دیروز مجلس شورای اسلامی، بیان کرد: آخرین جلسه علنی مجلس دهم در روز 30 
اردیبهشت است و آنچه که در بعضی رسانه ها مطرح شده، صحت ندارد. تمدید تحریم 
تسلیحاتی ایران در سازمان ملل عواقب سنگینی برای آمریکا و قدرت های اروپایی 
دارد. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس در ادامه اظهار کرد: 
از وزارت خارجه نیز انتظار می رود که وضعیت آقای عسگری دانشمند ایرانی زندانی 
در آمریکا را به طور جدی دنبال کند. نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: از صدا و سیما نیز انتظار می رود اجازه پخش هر مداحی را از تلویزیون 
ندهد. دستگاه نظارتی نیز بر مداحی وعاظ باید ورود کند. کواکبیان افزود: از دستگاه 
نظارتی انتظار می رود نظارت جدی بر افزایش قیمت کالاها داشته باشند. ماه رمضان 

است و مردم با مشکل روبه رو هستند. افزایش سرسام آور قیمت ها توجیهی ندارد.

علیرضا سلیمی: 

سهام عدالت عادلانه پرداخت شود
یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در تذکری به رییس 
جمهور بیان کرد که به بسیاری از افراد ذی حق سهام عدالت داده نشده لازم است 
این موضوع عادلانه پرداخت شود.  علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات در مجلس 
شورای اسلامی طی تذکری شفاهی در جلسه علنی روز یکشنبه مجلس شورای 
اسلامی، اظهار کرد: در خصوص سهام عدالت این دغدغه وجود دارد که به بسیاری 
از افرادی که در این خصوص ذی حق هستند این سهام عدالت داده نشده است. 
موضوع سهام عدالت از دولت قبل اقدام شده است. انتظار داریم آقای رییس جمهور 
روحانی به کسانی که این سهام را دریافت نکرده اند سهام عدالت بدهند.این سهام باید 
به گونه آی پرداخت شود که ثروت عادلانه توزیع شود. وی ادامه داد: قرار بود موضوع 
همسان سازی مشمول تمام بازنشستگان بشود. اما بازنشستگان تامین اجتماعی 
مشمول این موضوع نشده اند لازم است همسان سازی در مورد آنها نیز اجرا شود. این 
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: قیمت ها به 
شدت در حال افزایش است از آقای روحانی می خواهیم که جلوی افزایش این قیمت ها 
را بگیرد. یک میلیون به مردم قرض دادید، نکند می خواهید چند میلیون از جیب آنها 
بردارید. سبد معیشتی نیز به بسیاری از خانواده های ذی حق داده نشده آقای رییس 
جمهور موضوع رتبه بندی حق التدریسی ها، پیش دبستانی ها را اجرایی کنید و در هفته 

معلم به معلم ها عیدی بدهید.

بورس وپول های داغ
کمی با دقت به برخی از کلیدی ترین مولفه های تاثیر گذاربر 
بازار نگاه کنیم؛ نفت 20 دلاری، افزایش فشار تحریم ها، رکود 
ناشی از کرونا، کدام یک آنقدر مثبت هستند که توانایی ایجاد 

چنین رونقی را در بازار بورس داشته باشند؟
"قبل از سه شنبه سیاه و سقوط وال استریت؛ روزی یکی از سرمایه گذاران در کنار خیابان 
کفشش را به نوجوانی می دهد تا "واکس" بزند و به این بهانه کمکی به او کند. حین کار از او 
درباره اوضاع و احوالش می پرسد و نوجوان پاسخ می دهد که تمام پس اندازش را در بورس 
سرمایه گذاری کرده. فرد سرمایه گذار بلافاصله به تالار بورس برمی گردد و تمامی سهام خود 

را می فروشد."
هر یک از فعالان بازار سرمایه در جهان، به نوعی داستان “پسرواکسی" را نقل می کنند اما 
مضمون تمام آنها یک پیام واحد را با خود به همراه دارد؛ اینکه وقتی همه در حال خرید هستند 
زمان فروش و حتی خروج از بازار است. ترس ناشی از تورم های نجومی طی سال های اخیر 
عادتمان داده تا به نخستین مسیری که به ذهنمان   می رسد، از سرمایه هایمان در مقابل کاهش 
قدرت خرید محافظت کنیم. ولی این ترس با حافظه ما چه کرده که 19.000 تومانی شدن دلارو 

سقوط 8000 تومانی آن را در این مدت کوتاه به فراموشی سپردیم ؟!
"پول های داغ" نامی است که متخصصین اقتصادی برای سرمایه هایی که به تناسب نرخ سود، 
با سرعت از کشوری به کشور دیگر جابجا می شوند، انتخاب کرده اند . این رفتار سرمایه در اقتصاد 
ملتهب ما نیز از بازاری به بازار دیگر به وضوح دیده می شود. با این تفاوت که در کشور ما سُکان 
این جابجایی ها در دست هیجانات عوام جامعه قرار دارد. افرادی که بدون دانش و به طمع کسب 

سود هر بار موجب متورم شدن یک بازار و در نهایت از بین رفتن دارایی خودشان می شوند.
اعتقاد دارم، برخلاف نظریه های اقتصاد کلاسیک، "ارزش" تنها تابعی از عرضه و تقاضا نیست 
بلکه عامل سوم و تاثیر گذار دیگری نیز وجود دارد و آن "توان خرید" است. پول برای حرکت هر 
بازار مثل سوخت عمل می کند. فرض کنید بازار کماکان روند صعودی خود را حفظ کند و معامله 
گران نیز ایمان خود را به این روند از دست ندهند، آیا با توجه به اقتصاد بسته ما روزی نخواهد 
رسید که پولی برای ادامه این روند باقی نماند؟  در چنین روزی "پول داغ" که ترسوترین عضو بازار 
است، زود تر از همه به سمت درهای خروجی بازار خواهد دوید. خالی شدن جیب معامله گرانِ 
خوش بین، کفه ی عرضه را چنان سنگین خواهد کرد که موجب سقوط کل بازار خواهد شد 
.این  روزها صف های طویل مردم جهت دریافت کدهای جدید معاملاتی؛ خبر از ورود پایین ترین 

سطح سرمایه به بازار را دارد.
باید آگاه باشیم: "پسرهای واکسی" در حال ورود به بازار هستند. تصمیم درست، فارغ از 

هرگونه شتاب زدگی، برای ورود به بازار بورس با شماست.
مدیر هلدینگ جاوید

کرونا و فرصت راهبردی 
همگرایی منطقه ای 

بحران ناشی از بیماری ویروس کرونا می تواند بسترساز 
فرصت های جدید در سیاستگذاری کلان کشور باشد.

جمهوری  که  معضلاتی  و  مشکلات  از  یکی  شک  بی   
اسلامی ایران را به شدت درگیر خود کرده است تحریم های ظالمانه ایالات متحده آمریکا علیه 
ایران است که برخلاف تمامی تعهدات بین المللی و حتی توافقنامه چندجانبه برجام صورت 
پذیرفته است و آثار این تحریم در مدیریت، کنترل و مهار این بیماری عالمگیر در ایران مشهود 

است.
با توجه به شرایط موجود در کشور به نظر می رسد راهبرد همگرایی منطقه ای با رویکرد مبارزه 
با این بیماری با توجه به اشتراکات عدیده میان کشورهای منطقه می تواند بهترین راهبرد برای 

برطرف کردن تحریم های تحمیلی باشد.
ایجاد یک بلوک یا شورای منطقه ای بهداشت و درمان با عضویت تمامی کشورهای آسیای 
جنوب غربی برای همگرایی در مواجهه با این بحران و تبادل تجارب، دانش، امکانات و ضروریات 
وابسته به این بحران و تعامل میان کادر متخصص در این زمینه می تواند به عنوان یک راهکار 

عملیاتی و استراتژیک ملی و همچنین الگوی جهانی مطرح شود.
تردیدی نیست چنانچه بحران کرونا به عنوان یک مصداق در نظر گرفته شود اما جهان 
پساکرونا، جهانی خواهد بود که ضرورت همگرایی های وسیع تر، جامع تر و به هم پیوسته تر را 

ایجاد خواهد کرد و مرزهای ژئوپلتیک دیگر از اعتبار سابق برخوردار نخواهند بود.

وزیر آموزش و پرورش: 

۲۰ درصد سوالات امتحانی انتخابی است
 وزیر آموزش و پرورش گفت: در امتحانات نهایی پایه دوازدهم قرار است 80 درصد سوالات 
از محتوای آموزشی حضوری و تدریس شده باشد و 20 درصد سوالات نیز بر اساس آموزش 

غیرحضوری و به صورت انتخابی طرح شود. 
محسن حاجی میرزایی امروز یکشنبه در جمع خبرنگاران افزود: پیش از تعطیلی مدارس 80 
درصد آموزش در پایه دوازدهم حضوری ارائه شد و 20 درصد باقیمانده نیز به صورت مجازی به 

دانش آموزان آموزش داده شد.
وی افزود: در امتحانات نهایی پایه دوازدهم قرار است 80 درصد نمره بر اساس همان 80 درصد 
آموزش حضوری باشد و 20 درصد سوالات نیز بر اساس آموزش غیرحضوری و به صورت انتخابی 

طرح شود.
وزیر آموزش و پرورش خاطرنشان کرد: 10 سوال مشترک نیز طرح می شود که پنج سوال 
از محتوای 80 درصد دروس حضوری است و 5 سوال دیگر نیز از محتوای 20 درصد آموزش 

مجازی خواهد بود که پاسخگویی به هر کدام از این دو دسته با انتخاب دانش آموز است.
به گزارش ایرنا، وزیر آموزش و پرورش پیش از این درباره نحوه برگزاری امتحانات گفته بود: 
امتحانات پایه دوازدهم خرداد ماه و برای رعایت حقوق دانش آموزان به صورت حضوری برگزار 
می شود. برنامه ای که هم اکنون پیشنهاد شده این است که از نیمه خرداد امتحانات پایه دوازدهم 
به مدت سه هفته و به صورت حضوری برگزار خواهد شد و 20 روز پس از پایان امتحانات، کنکور 

برگزار خواهد شد.
وی درباره برگزاری امتحانات در دوره ابتدایی نیز گفت: در این دوره، ارزیابی توصیفی داریم 
و این ارزیابی در اختیار معلم است که معلم در پایان زمان آموزش، با توجه به عملکرد دانش آموز 
نمره می دهد. در این دوره اختیار نمره به معلم واگذار شده است و در بقیه مقاطع در صورت 
فراهم بودن امکان برگزاری حضوری امتحانات، امتحانات به صورت حضوری و اگر مخاطره ای 
برای سلامتی دانش آموزان باشد، به صورت غیرحضوری برگزار می شود. تشخیص این مهم بر 

عهده معلم است.
  

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت:

۴۷ نفر دیگر در کشور به علت کرونا 
جان باختند

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: 
تاکنون 97 هزار و 424 نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 47 نفر در 

24 ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به 6203 نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز یکشنبه درباره آخرین آمار قطعی مبتلایان به ویروس کرونا در کشور و 
موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: از دیروز تا امروز 14 اردیبهشت 1399 و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی 976 بیمار جدید مبتلا به کووید 19 در کشور شناسایی شد و 

مجموع بیماران کووید 19 در کشور به 97 هزار و 424 نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 47 بیمار کووید 19 جان خود را از دست 

دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 6203 نفر رسید.
جهانپور گفت: تاکنون 78422 نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. همچنین 2690 

نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
وی اظهار کرد: تاکنون 496 هزار و 273 آزمایش تشخیص کووید 19 در کشور انجام شده 
است. سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت بیان کرد: اگر با کشورهایی که همزمان با ما 
وارد اپیدمی کرونا شدند مقایسه کنیم، از همه کشورهای حتی توسعه یافته نیز آمار بهبود یافتگان 
ما بهتر و قابل مقایسه است. با توجه به فاکتورهای اقتصادی و تحریم و پراکندگی جمعیت، قادر 
خواهیم بود که این مقایسه را انجام بدهیم. وی افزود: بعد از 55 روز، تعداد مرگ و میر و فوت 
ناشی از این بیماری در کشور در بازه زمانی یک روزه به کمتر از 50 مورد رسیده و امیدواریم این 
روند نزولی و کاهشی با رعایت مردم و تلاش همکاران ما در نظام سلامت ادامه داشته باشد. در 
دوره بلا و ابتلا به این ویروس منحوس هستیم و آمار فوتی ها در هفته های گذشته سه رقمی بود.

جهانپور گفت: از مردم می خواهیم با توفیق نسبی که در روزهای اخیر حاصل شده و سهم 
عمده آن بر دوش مردم با رعایت بهداشت فردی و عمومی و فاصله گذاری اجتماعی و فیزیکی 

است، این روند را ادامه بدهند تا بتوانیم گزارش مهار این بیماری را به مردم ارائه کنیم.

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی  کرونا:

83درصدمردماصولبهداشتیرارعایتکردهاند
مساجد و نماز جمعه مناطق سفید بازگشایی می شود

حسین مرادی *

اخبار

 قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: 
تا روزهای منتهی به روز قدس تصمیم قطعی در مورد 
چگونگی برگزاری راهپیمایی قدس را اعلام نمی کنیم 
و باید ببینیم شرایط بهداشتی کشور در مورد موضوع 

کرونا چگونه است.
نصرت الله لطفی در جلسه کشوری برگزاری مراسم 
روز جهانی قدس با بیان اینکه روز جهانی قدس تعطیل 
برگزاری راهپیمایی  ناپذیر است، در مورد چگونگی 
قدس در سال جاری با توجه به شیوع ویروس کرونا در 
کشور گفت: در مورد چگونگی بزرگداشت روز قدس در 
کشور پیشنهادات مختلفی مطرح شده است و باید در 

مورد این پیشنهادات تصمیم گیری شود.
لطفی با بیان اینکه بزرگداشت مراسم روز جهانی 
قدس با پایبندی کامل به مصوبات ستاد ملی کرونا و 
رعایت پروتکل های بهداشتی برگزار می شود، افزود: 
تا روزهای منتهی به روز قدس تصمیم قطعی در مورد 
و  استان ها  در  قدس  راهپیمایی  برگزاری  چگونگی 
شهرستان ها را اعلام نمی کنیم و باید ببینیم شرایط 

بهداشتی کشور در مورد موضوع کرونا چگونه است.
نمی توانیم  موجود،  شرایط  به  توجه  با  افزود:  وی 
نسخه واحدی را برای تمام کشور در مورد چگونگی 
با  متناسب  باید  و  باشیم  داشته  قدس  روز  برگزاری 

شرایط در هر منطقه تصمیم گیری کنیم.
لطفی سه پیشنهاد راهپیمایی خودرویی، استفاده 
از فضای مجازی و راهپیمایی زنجیره انسانی را در 

امسال  قدس  جهانی  روز  مراسم  برگزاری  خصوص 
دانست و گفت: ما باید بدانیم که روز جهانی قدس 
یک روز جهانی است و مانند مراسم بزرگداشت امام 
را  آن  ما  که  نیست  داخلی  مناسبت  )ره(  خمینی 

تعطیل کنیم.
راهپیمایی در روز قدس تنها در شهرهای 

سفید برگزار می شود
به گزارش مهر، لطفی با تاکید بر اینکه با توجه به 
تصمیمات ستاد ملی مبارزه با کرونا و وزارت بهداشت 
کشور به مناطق مختلف سفید، زرد و قرمز تقسیم شده 
گفت: با توجه به اینکه این تقسیم بندی ها را داریم و در 
مناطق سفید نماز جمعه برگزار و مساجد باز می شود، 
در این شهرها می توانیم راهپیمایی داشته باشیم، البته 
راهپیمایی در این شهرها برخلاف سال های گذشته 
بعد از نماز جمعه و با رعایت اصول بهداشتی برگزار 

می شود.
برنامه جایگزین برای بزرگداشت ارتحال 

امام)ره( داریم
لطفی با اشاره به تعطیلی مراسم 14 خرداد گفت: 
مراسم  جایگزین  فرهنگی  فعالیت های  است  قرار 
بزرگداشت امام خمینی )ره( شود به نوعی دیگر و با 
توجه به فعالیت جایگزین، آن را جبران کرد؛ اما روز 
قدس چون یک روز جهانی است، نمی توان آن را با 
فعالیت های فرهنگی تغییر داد و نیازمند یک فعالیت 
میدانی با اجرای ابلاغیات و مصوبات مورد نیاز و اجرای 

فاصله گذاری اجتماعی است.
اسلامی  تبلیغات  هماهنگی  شورای  مقام  قائم 
راهپیمایی خودرویی، فعالیت در فضای مجازی و به 
آتش کشیدن پرچم های رژیم صهیونیستی و آمریکا با 
حفظ فاصله اجتماعی در خیابان ها را از جمله برنامه ها 
برای روز قدس امسال دانست و گفت: این برنامه ها 
فعلًا برنامه هایی هستند که برای این روز در نظر گرفته 
ندارد.  برای اجرای آن ها وجود  و قطعیتی  اند  شده 
این برنامه ها با توجه به ظرفیت شهرها و تدابیری که 
سایر دستگاه های کشور می گیرند و با توجه به شدت 
و ضعف شیوع کرونا در شهرها و مناطق مختلف به 
صورت قطعی تصمیم گیری و در چند روز آینده اطلاع 

رسانی خواهد شد.
واکنش به دروغ پردازی رسانه های بیگانه

رسانه  های  سازی  فضا  برخی  به  اشاره  با  لطفی 
های بیگانه درباره اینکه جمهوری اسلامی ایران برای 
اینکه راهپیمایی روز جهانی قدس را برگزار کند تعداد 
مبتلایان به کرونا و فوتی ها را به تدریج روبه کاهش 
اعلام می کند، گفت: این رسانه ها از ابتدای فروردین 
در حال زمینه سازی هستند و با انتشار اخباری اعلام 
می کنند که ایران به تدریج تا قبل از 2 خرداد و روز 
جهانی قدس تعداد کشته ها بر اثر کرونا را به صفر 
می رساند، باید بگوئیم مطالبی که رسانه های بیگانه 
مطرح می کنند کذب است و آنها در حال دشمنی 

خود هستند.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی:
برگزاری راهپیمایی روز قدس بستگی به شرایط کشوردارد

 سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اعتقاد دارم مقام معظم رهبری از دیپلمات های 
برجسته دنیا و استراتژیست هستند و دنیا هم به آن اذعان دارد. 

»سید عباس موسوی« شنبه شب در برنامه تلویزیونی شبگرد، وزارت خارجه در همه 
کشورها را نیمی از دولت توصیف کرد و گفت: رفتار، منش و دیدگاه های دولت ها در سطح 
جهان با وزارت خارجه آن سنجیده می شود هر چه حوادث و اتفاقات دنیا بیشتر باشد، 
این وزارتخانه بیشتر بروز و ظهور دارد. سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به اتفاقات 
سال های گذشته، ادامه داد: روند تحولات بین المللی به دلایل مختلفی چون ژئوپلیتیک 
تا تکنولوژیک و حتی اقتصادی شتاب بیشتری گرفته و هر کشور باید جایگاه خود را در این 

تحولات تبیین و موضع خود را مشخص کند.
مختلف  خارجه های  وزارت  گفت:  در  دیپلمات ها  پوشش  پروتکل  درباره  موسوی، 
دپارتمانی به نام اداره کل تشریفات وجود دارد و برخی معتقدند 50 درصد کار سیاست 
خارجی، پروتکل تشریفات است از طرز پوشش تا نحوه دست دادن، نشستن، نحوه 
مذاکره، تعداد افراد و ضیافت هایی که شرکت می کنند همه براساس اصول و قوانین خاصی 

است که باید انجام شود.
وی به نحوه ارتباطات خود با سخنگویان پیشین وزارت امور خارجه اشاره کرد و گفت: 
بیشترین رفاقت را با سید عباس عراقچی دارم؛ وی خیلی صبور، متین، دقیق، و یک 

دیپلمات برجسته و آگاه است. هر کدام از سخنگوها ویژگی های خاص داشتند، از آقای 
آصفی گرفته تا مرضیه افخم که نخستین سخنگوی زن و نخستین زن سفیر بودند، هر کدام 
ویژگی خاصی داشتند. سخنگوی وزارت امورخارجه این جمله رهبری که »بنده دیپلمات 
نیستم انقلابی ام«، را موضع گیری دقیق دانست و خاطرنشان کرد: به نظر من ایشان رهبر 
انقلاب هستند و ضمن اینکه اعتقاد دارم از دیپلمات های برجسته دنیا و یک استراتژیست 
هستند و دنیا هم به آن اذعان دارد. ایشان دنیا، مناسبات، نقاط ضعف کشورها و حتی 
افراد را می شناسند و تصمیم گیری می کنند. البته رهبری در فرمایش های خودشان وقتی 
می خواهند به صراحت بگویند اینگونه سخن می گویند و به این معنی نیست دیپلمات ها 
انقلابی نیستند به این معنی است دیپلمات ها کمی ملاحظه دارند و گاهی این ملاحظات 

ایجاب می کند اما در ایشان به عنوان رهبر انقلاب، ملاحظات وجود ندارد.
وی با بیان اینکه از 14 سالگی در جبهه بوده و برای حضور در جبهه شناسنامه خود را 
دستکاری و سه سال بزرگتر کرده بود، گفت: از انتهای شناسنامه بخشی را کندم و به جای 
متولد 50 نوشتم 47 و کپی کردم که شناسنامه ام بعدها مخدوش شد. سال 64 در جبهه 
کردستان و بعد در عملیات آزادسازی مهران بودم. اواخر جنگ در عملیات بیت المقدس 
7 حضور داشتم. حضور من در جبهه بین 64 تا 67 به صورت متناوب بود که در مجموع 

یک سال شد.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

رهبر معظم انقلاب استراتژیست هستند

روح الله جمعه ای*
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 تقویت ریه ها بعد از درمان کرونا  رفع خشکی پوست و لب در روزه داران

بایدها و نبایدهای مراجعه به دندانپزشک 
در زمان همه گیری کرونا

می گفتند این روزها چه داستان های سه کلمه ای ترسناکی وجود دارد، یکی از 
مخاطبان گفته بود: »دندانم درد می کند«!

به گزارش سلامت نیوز ، دندان درد و بیرون رفتن از خانه برای خیلی از ما کابوس 
ترسناکی است که نمی دانیم در مواجه با آن در موقعیتی که کرونا در وضعیت 
هشدار قرار دارد چه کار باید بکنیم. آیا باید دردمان را تحمل کنیم و به دکتر نرویم؟ یا 
می توانیم به دکتر دندانپزشک خودمان مراجعه کنیم؟ و در چه شرایطی باید حتما 

نزد دکتر برویم؟
برای بسیاری از ما این سوال مطرح است که آیا می توانیم در شرایط کنونی به 
دندانپزشک مراجعه کنیم؟ چطور در شرایط همه گیری کرونا، از دندان هایمان 
مراقبت کنیم؟ اصلا چرا این محدودیت ها وجود دارد؟می گفتند این روزها چه 
داستان های سه کلمه ای ترسناکی وجود دارد، یکی از مخاطبان گفته بود: »دندانم 
درد می کند«! دندان درد و بیرون رفتن از خانه برای خیلی از ما کابوس ترسناکی 
است که نمی دانیم در مواجه با آن در موقعیتی که کرونا در وضعیت هشدار قرار دارد 
چه کار باید بکنیم. آیا باید دردمان را تحمل کنیم و به دکتر نرویم؟ یا می توانیم به دکتر 

دندانپزشک خودمان مراجعه کنیم؟ و در چه شرایطی باید حتما نزد دکتر برویم؟
هنگامی که دندانپزشکان روی دندان شما کار می کنند، عادت دارند اقدامات 
خطرات  تا  دهند  انجام  را  عادی  شرایط  در  عفونت  کنترل  زمینه  در  احتیاطی 
بیماری های تنفسی، خونی و... را کاهش دهند. این اقدامات احتیاطی باعث 
می شود که هم بیمار و هم دندانپزشک در امان باشند. اما با وجود بیماری کرونا 
ویروس، خطر حمل ویروس برای کارکنان دندانپزشکی و یا فرود آمدن روی سطوحی 
که کارمندان یا بیماران بعدی آن را لمس می کنند وجود دارد. توجه داشته باشید 

بسیاری از افرادی که مبتلا به ویروس هستند علائمی ندارند.
توصیه های فعلی چیست؟

کمیته اصلی حفاطت از سلامت در استرالیا به دندانپزشکان توصیه کرده است که 
فقط معالجه هایی را که تولیدکننده ذرات معلق در هوا نیستند را انجام دهند و کلیه 

معاینات معمول و معالجات را به تعویق بیندازند.
چه چیزی مجاز نیست؟

تمامی  است.  افتاده  تعویق  به  غیرضروری  دندانپزشکی  مراقبت های  اکنون 
شرایطی که می تواند به تعویق بیفتند شامل معاینات روتین و معالجه در جایی که 
درد، خونریزی و یا تورم وجود ندارد است. درمان هایی مانند سفید کردن و بیشتر 
پر کردن ها باید منتظر بمانند. همچنین سایر درمان هایی که باید به تعویق بیفتند 
شامل موارد زیر هستند: چکاپ های معمول، کشیدن دندان) بدون درد و تورم(، 
درمان دندان هایی که دردی ندارند، مانند پر کردن و...، دندان های شکسته و خرد 
شده که مشکلی برای شما ایجاد نمی کنند، هالیتوز)بوی بد دهان(. نگرانی در مورد 

دندان،
چه چیزی مجاز است؟

برخی از بیماران نیاز به مراقبت فوری دارند در حالی که ذرات معلق در هوا تولید 
می کنند و خطر انتشار کووید 19 را دارند. این درمان های مجاز محدود به این موارد 
هستند: کشیدن دندان یا درمان کانال ریشه وقتی که شخص درد حادی دارد که 
به اصطلاح به عصب دندان رسیده است. زخم، عفونت یا مشکلات مربوط به لثه یا 
دندان که مخصوصاً با درد همراه هستند. مراقبت از بیمارانی که شرایط پزشکی ویژه 
دارند و در صورت عدم درمان ممکن است سلامت عمومی آن ها آسیب ببیند. درمان 

بعد از عمل جراحی )تغییر پانسمان ، برداشتن بخیه(، بیوپسی بافت غیرطبیعی
آیا می توانم به دندانپزشک همیشگی خود مراجعه کنم؟

ارائه  را  خدماتی  چه  ببینید  تا  بگیرید  تماس  خود  معمول  دندانپزشک  با  بله 
می دهند. در غیر اینصورت با مشورت او به مراکز اورژانسی رجوع کنید.

اگر سطح یک هورمون بیش از حد افزایش یافته و سطح هورمون دیگر 
به شدت کاهش یابد، شرایط سوخت و ساز بدن می تواند از کنترل خارج 
شود که بر خلق و خو، وزن و نتایجی که از تمرینات ورزشی خود کسب می 

کنید، تاثیر می گذارد. 
هورمون ها و سوخت و ساز بدن انسان ارتباط تنگاتنگی با یکدیگر دارند. 
سوخت و ساز یا متابولیسم تنها به این که با چه سرعتی کالری می سوزانید، 
محدود نشده و تمام روش های مورد استفاده بدن برای ذخیره و استفاده از 

انرژی کسب شده از غذای مصرفی را در بر می گیرد.
افزون بر کالری سوزی، سوخت و ساز بدن شما پروتئین ها، چربی ها و 
کربوهیدرات هایی مانند اسیدهای آمینه، اسیدهای چرب، و گلوکز ساده 
را تبدیل کرده و سپس آنها را به سلول های بدن انتقال می دهد، در رشد 
و حفظ توده عضلانی نقش دارد و چربی ذخیره شده در بدن را تجزیه می 

کند.
تمام این عملکردهای متابولیک کاملا توسط هورمون ها کنترل می شوند. 
برای حفظ عملکرد عادی، تعادل هورمون ها در بدن باید حفظ شود. اگر 
سطح یک هورمون بیش از حد افزایش یافته و سطح هورمون دیگر به شدت 
کاهش یابد، شرایط سوخت و ساز بدن می تواند از کنترل خارج شود که 

بر خلق و خو، وزن و نتایجی که از تمرینات ورزشی خود کسب می کنید، 
تاثیر می گذارد.

نوع غذا خوردن
صبر کردن تا زمانی که بسیار گرسنه شده باشید تا وعده غذایی بعدی را 
مصرف کنید می تواند به جای این که مفید باشد، بیشتر به ضررتان تمام 
شود. اگر بدن خود را در معرض استرس قرار دهید، این شرایط می تواند 
به افزایش سطوح هورمون کورتیزول در بدن و کند شدن سوخت و ساز 
منجر شود. همچنین، این شرایط می تواند احتمال پرخوری را افزایش 
دهد که احتمال تجربه نوسان ناگهانی قند خون را افزایش می دهد که 
سطوح انسولین، یک هورمون متابولیک کلیدی دیگر را از کنترل خارج 
می کند. انسولین بیش از حد می تواند بدن را به ذخیره چربی بیشتر 

وادار کند.
زمانبدنی وعده های غذایی را می توانید بر اساس این که چه شرایطی 
برای شما بهتر عمل می کند، تغییر دهید. شما می توانید با توجه به 
احساس گرسنگی که بین وعده های غذایی دارید، سه وعده یا شش وعده 
غذا در روز بخورید. اگر وعده های غذایی بیشتری در طول روز مصرف می 

کنید باید اندازه آنها را کوچک تر کنید.

دو یا سه جلسه ورزش در هفته 
ورزش اثر مثبتی بر سوخت و ساز بدن انسان دارد. فعالیت بدنی به حفظ 
هارمونی و تعادل هورمون ها کمک می کند که شرایط مطلوب سوخت و 

ساز را در پی دارد.
تمیرنات اینتروال با شدت بالا یکی از مواردی است که می توانید مد نظر 
قرار دهید. مطالعات نشان داده اند که این قبیل تمرینات به ترشح هورمون 
رشد توسط مغز کمک می کنند. این هورمون بدن را به تجزیه چربی و عضله 
سازی تشویق می کند و همچنین فعالیت هورمون های دیگر را بهبود می 

بخشد.
تمرکز بر مصرف فیبر 

انواع مختلفی از فیبر غذایی وجود دارند و همگی آنها به طور مستقیم بر 
بسیاری از هورمون هایی که سوخت و ساز بدن را کنترل می کنند، تاثیر 

می گذارند.
مصرف فیبر محلول و فیبر نامحلول کافی به حفظ سطوح پایدار استروژن 
کمک می کند. فیبر محلول در آب تجزیه می شود و روند گوارش را کند 
می کند. در مقابل، فیبر نامحلول تجزیه نمی شود و به احساس سیری 
برای مدت زمانی طولانی تر کمک می کند. استروژن بیش از حد می تواند 
سوخت و ساز چربی را کند کرده و به افزایش وزن منجر شود. دریافت 28 
گرم فیبر در روز از مواد غذایی مانند غلات، حبوبات، سبزی ها و میوه ها را 
مد نظر قرار دهید. فیبر پری بیوتیک که در مواد غذایی مانند کنگر فرنگی و 
پیاز خام وجود دارد، باکتری های مفید ساکن روده را تغذیه می کند. این 
مساله اهمیت دارد زیرا مطالعات جدید نشان داده اند که میکروبیوم بدن 
انسان اثر مستقیمی بر سطوح هورمونی دارد. در یک بررسی که در نشریه 
Molecular Endocrinology منتشر شد، پژوهشگران کشف کردند که 
اینولین )یک پری بیوتیک موجود در مواد غذایی مانند مارچوبه و تره فرنگی( 
اثر مثبتی بر تولید گرلین، لپتین و پپتید YY، سه هورمونی که بر سوخت و 

ساز تاثیرگذار هستند، داشته است.
کسب آرامش هنگام شب 

هورمون استرس کورتیزول یکی از محرک های اصلی سوخت و ساز است. 
عملکرد اصلی آن آماده کردن بدن برای ارائه واکنش در مواقع استرس زا 
است. مسدود کردن جذب گلوکز به منظور فراهم کردن یک منبع انرژی در 
دسترس هنگامی که به مبارزه، فرار، یا تفکر سریع نیاز دارید، یکی از روش 

هایی است که کورتیزول در این زمینه بکار می گیرد.
اما اگر استرس حالت مزمن به خود بگیرد، سطوح کورتیزول همواره بالا 
باقی می ماند که افزایش سطوح قند خون را در پی دارد. در نتیجه، سوخت 
و ساز بدن شما کند شده و مواردی مانند افزایش وزن، احساس خستگی و 

اختلال در خواب را تجربه می کنید.
استرس شبانه به طور خاص مضر است زیرا می تواند خواب را مختل کند 
که سطوح کورتتیزول را نیز هرچه بیشتر افزایش می دهد. مطالعه ای جدید 
در دانشگاه استنفورد نشان داده است که افزایش ناگهانی سطح کورتیزول 
هنگام شب بدن را به تولید سلول های چربی تشویق می کند. پیش از 
خواب فعالیتی مانند یوگا، گوش دادن به موسیقی آرامش بخش، مطالعه، یا 

دوش گرفتن را برای کسب آرامش پیش از خواب انجام دهید.

هورمونهاوچگونگیتاثیرآنهابرسوختوسازبدن

سلامت 
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آشنایی شهروندان عام و هم گردشگران، با هویت و 
فرهنگ شهر، نیازمند تلاش ها و برنامه ریزی مسئولین 
شهری است، تا ساختار شهر را به گونه ای ایجاد کنند که 
فرهنگ شهر در آن هویدا باشد؛ به همین خاطر مدتی 
است که شهرداری اقدام به اکران المان هایی متناسب با 

هویت قم در این شهر کرده است.
هنجارهای  ارزش هاو  خصوصیات،  جامعه ای  هر 
هر کشور  مرز  درون  در  دارد.  را  خودش  به  مخصوص 
و  فرهنگ ها  اعتقادات،  روستایی،  و  هرشهر  حتی  و 
قوانین مختلفی وجود دارد که تمام آن ها نشات گرفته 
از پیشینیان و تاریخ آن منطقه است که اکنون همچنان 
ادامه دارد و مردم نسل به نسل آن  را انتقال داده اند. 
البته هستند جوامع اندکی که طی یک یا چند نسل 

تغییر هویت داده اند.
هویت هر جامعه، بسته به فرهنگ و خصوصیات آن 
ساخته می شود. فرهنگ و خصوصیاتی که طی یک 
پروسه مدت دار طولانی پدید آمده و اکنون تمام افراد 
جامعه بایستی پذیرای آن باشند، در غیر این صورت از 
جامعه طرد می شوند. همان ارزش ها، قوانین، آداب و 
رسوم، تمدن، فرهنگ و اعتقادات هستند که هویت یا 
شناسنامه یک جامعه و همچنین ساکنین آن جامعه را 

می سازند.
دارد،  ساله  هزار  هفت  تمدنی  ما  ایران  مثال  برای 
خود  قوت  به  فارسی  زبان  که  است  سال   2500
دانشمندان  نشده،  فراموشی  دست مایه  و  باقی است 
بسیار داشته  که همچنان از علمشان در تمام جهان 
استفاده می شود، آثار باستانی متنوع، خاص و پابرجا، 
دین رسمی ایران اسلام است و ارزش ها و قوانین بر 
اساس همان پایه گذاری شده است؛ این چکیده ای از 

هویت و شناسنامه کشور ماست.
شناسه  کنار  هرکدام  نیز،  ایران  مختلف  شهرهای 
خود  قومیت  با  مرتبط  دیگر  شناسنامه  یک  ایرانی، 
دارند. هر منطقه از ایران ما، عقاید و فرهنگ مرتبط با 
خود را دارد که در کنار هویت ایرانی اش، هویت منطقه  و 

قومیتش را نشان می دهد.
شهر قم را مثال می زنیم. قم، شهری از شهرهای مرکز 
ایران است که به دلیل قیام های متعدد انقلابی، زندگی 
علما و زاهدان به نام و مهم تر از همه وجود بارگاه متبرکه 
حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران، یکی 
از شهرهای مذهبی کشور شناخته  شده است. فرهنگ، 

آداب و رسوم و گویش مخصوص خود را دارد.
هرچند امروزه با پیشرفت فناوری و ارتباطات، اندک 
اندک تمام جوامع زندگی تقریبا مشابهی پیدا کرده اند و 
فرهنگ ها نیز بهم نزدیک شده است اما این در خصوص 

تمام مردم صدق نکرده و باعث نابودی تاریخچه فرهنگ 
و تمدن جوامع نیست.

به  تا  است  تلاش  در  کشوری،  و  شهر  منطقه،  هر 
گونه های مختلف، فرهنگ و هویت خود را به نمایش 
بگذارد تا از این طریق افراد بیشتری را با سنن خود 
آشنا کرده و اعتقادات خود را گسترش دهد. فضای 
اینترنت، محل خوبی برای آشنایی با هویت و فرهنگ و 
تمدن منطقه های متفاوت است، اما کافی نیست. چرا 
که تنها افراد خاص آن هم برای تحقیقات و مطالعه به 
جست جوی اینترنتی می پردازند و باید راهی پیدا کرد تا 
هم شهروندان عام و هم گردشگران به راحتی در سطح 
شهر با هویت و فرهنگ آن شهر روبه رو و آشنا شوند. این 
امر نیازمند تلاش ها و برنامه ریزی مسئولین شهرداری 
که  کنند  ایجاد  گونه ای  به  را  شهر  ساختار  تا  است؛ 
فرهنگ شهر در آن هویدا باشد. در واقع ایجاد شناسنامه 

در سطح شهر، در دست شهرداری آن شهر است.
امروزتا حدود زیادی هویت قم در جای جای 

شهر پیداست
آن  در  که  شهری  بازمی گردیم.  قم  شهر  به  دوباره 
حدود  تا  و  داده  جواب  خوب  شهرداری  برنامه ریزی 
پیداست.  شهر  جای  جای  در  قم  هویت  زیادی 
دیوارنگاره ها، المان ها، بنرها و… از جمله طرفیت هایی 
هستند که شهرداری قم با استفاده از آن ها، هویت و 
فرهنگ شهر قم را برای زائرین و شهروندان به نمایش 

گذاشته است.
المان سلام به حضرت معصومه)س( در میدان آستانه 
شهر قم، یکی از همان المان هایی است که در آن هویت 
مذهبی شهر به شهروندان و زائران نشان  داده  می شود. 
این المان که در آن چهار شهید به سمت گنبد حرم 
حضرت معصومه)س(، با دستی بر سینه ایستاده اند و 
سلام می دهند، با هدف تکریم از مقام زیارت و زائر و با 

متریال بتن گلاسه ایجاد شده  است.
یکی از آنها شهید ایمانی است که از شهدای مدافع 
الله  حرم و خادم حرم مطهر حضرت معصومه سلام 
علیها و سه شهید دیگر به نام های زنگی، صادقی و 
خانم بهمن که در بمباران رژیم بعث عراق در بازار قم به 

شهادت رسیدند.
این المان نه تنها یکی از نشانه های فرهنگ و اعتقادات 
عکس های  برای  یادگاری ای  بلکه  بوده،  قم  شهر 

گردشگران و حتی شهروندان نیز است.
المان سلامه مچنین مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهرداری قم، در خصوص ایجاد المان هایی با هویت 
اسلامی، گفت: دو المان پیامبر اعظم)ص( و حضرت 
محمد)ص( پس از تهیه و جانمایی در تقاطع بلوار پیامبر 

اعظم)ص( با بلوار بسیج و تقاطع بلوار جمهوری با بلوار 
عطاران نصب شدند.

سید محمد موسوی منش افزود: این المان ها توسط 
کارشناسان سازمان زیباسازی آماده شده و از دو متریال 

فلز و سنگ یکپارچه تهیه و تراشیده شد.
موسوی منش با بیان تکمیل عملیات نورپردازی بر 
هر دو المان ها تصریح کرد: این المان ها در ابعاد 200 
در 300، قطر 15 سانتی متر و با صرف اعتباری بالغ 
بر 140 میلیون ریال در مدت کمتر از یک هفته آماده 

شده  است.
وی همچنین در خصوص المان های ایجادشده در 
سال جدید خاطرنشان کرد: یکی دیگر از المان هایی 
که نشان از هویت شهر مذهبی قم دارد، المان ماندگار 
زیباسازی  سازمان  کارشناسان  توسط  که  است  نماز 
در  کمیته ها،  در  تصویب  پس  و  طراحی  شهرداری، 

میدان نماز بلوار جمهوری اسلامی نصب شده  است.
موسوی منش در ادامه، نقش المان ها در سیما و منظر 
شهری را همانند عناصر دیگر شهری بسیار تأثیرگذار 
دانست و افزود: امسال که شهروندان بیش از هر زمان 
دیگری نیاز به روحیه نشاط و شادابی دارند تا این شرایط 
را پشت سر بگذارند، حال و هوای شهر هم بایستی 

بانشاط باشد.
وی اظهار کرد: سال قبل المان گنجشک بهاری با 
هدف ایجاد امید و نشاط شهروندان مورد استقبال قرار 
گرفت، امسال نیز 30 المان گنجشک بهاری با پیام  
بهداشتی و ایجاد نشاط شهروندی در سطح شهر قم 

نصب شد.
توجه جدی به ایجاد المان های 

ماندگارواثربخش
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با تاکید بر 
اینکه، بر اساس سیاست ها، سازمان در حال حرکت به 
سمتی است که پروژه های زیباسازی ماندگاری و کیفیت 
بیشتری داشته باشند، گفت: متاسفانه تاکنون شهر قم 
از المان های ماندگار کم بهره بوده و مطالبه شهروندان و 
همچنین مدیران، مؤکد این است تا در شهر شاهد آثار 
بیشتر و ماندگارتری باشیم به نحوی که به جزئی از هویت 

آن مکان مبدل شوند.
و  آمیزی  رنگ  اورهال،  کرد:  اذعان  موسوی منش 
نصب 55 عدد المان نوروزی در سطح شهر در سال 
جدید صورت گرفته و بنرهای فرسوده سطح شهر با 
اولویت تصاویر شهدا و ورودی های شهر، درقالب نهضت 

خانه تکانی شهر نصب وتعویض شده است.
وی در آخر بیان کرد: اجرای نقاشی دیواری استقبال 
از بهار 99 به متراژ 2 هزار و 500 مترمربع که در هر 
منطقه حدود 300 مترمربع با اولویت نقاشی جداره 

های ورودی شهر است، صورت گرفته است.
زیباسازی شهری، تنها به معنای زرق و برق بخشیدن 
به سطح شهر و ایجاد چشم اندازی زیبا در خیابان ها و 
میادین شهر نیست، بلکه همانطور که گفته شد حتی 
کوچک ترین نقاشی روی یک دیوار در شهر، نشان  از 
نوع فرهنگ، تفکرات، عقاید و قوانین آن شهر دارد. 
همچنین در کنار همه این ها یکی از راه های تقویت 

روحیه شهروندان در اوضاع این چنینی است.
درست است که وظیفه ساخت ، طراحی و نصب این 
المان ها، بنرها و نقاشی های دیواری بر عهده شهرداری 
زندگی شهری  از  این بخش  در  اما شهروندان  است، 
نیز مسئول اند چرا که پس از جانمایی و نصب این آثار، 
وظیفه حفظ و نگهداری از اموال عمومی بر عهده مردم 
است تا ماندگار باشند. جدا از این مسئله، هنرمندان 
می توانند در مواقع لزوم، با ایده ها و طرح های خود در 

ایجاد شهری زیباتر، به شهرداری کمک کنند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

اتمام پروژه های نیمه تمام شهری در 
دستور کار قراردارد

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: اتمام پروژه های نیمه تمام در دستور کار شورای 
اسلامی شهر برای سال 99 است. 

عبدالله جلالی با بیان اینکه سال 99 یکی از سال هایی است که بیشترین بهره برداری 
از پروژه های عمرانی صورت می گیرد، بیان کرد: اتمام پروژه میدان ولی عصر از جمله 
این برنامه هاست که در روان سازی حمل و نقل درون شهری و برون شهری تاثیر بسزایی 

دارد.
وی افزود: تقاطع بلوار پیامبر اعظم و فردوسی نیز در نیمه اول سال به بهره برداری می 

رسد و درصد بالایی پیشرفت داشته است.
جلالی همچنین بهره برداری از باغ پرندگان و شهربازی بوستان غدیر را از دیگر برنامه 
های امسال شورای شهر دانست و گفت: دستگاه های شهربازی غدیر در حال نصب 
است. وی به وضعیت پروژه عماریاسر اشاره افزود: بلوار عماریاسر یک پروژه سنگین 
است که تملک مهمترین مسئله آن است و شورای پنجم برنامه ای گذاشته تا از منابعی 

برای تملک استفاده کند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در فاز 5 عماریاسر بخشی از تملکات انجام 

شده و از مردم می خواهیم نسبت به قیمت گذاری های کارشناسی شده قانع باشند.
وی با اشاره به طرح تفصیلی شهر قم گفت: طرح تفصیلی نیز اواخر سال 96 ابلاغ 
شد که طرح یک سیکل اجرایی دارد و زمانی که مشاور طرح را ارائه داد در کمیسیون 

ماده 5 به تصویب می رسد.
جلالی ادامه داد: زمانی که شورای عالی و معماری کشور طرح تفصیلی را تصویب کرد 

همه می توانند نسبت به قیمت املاک منطقه آگاه شوند.
حل مشکل پروژه شهید کاظمی از عهده مدیریت شهری خارج است

وی به طرح شهید کاظمی اشاره کرد و گفت: این طرح یک مشکل حقوقی و اساسی 
دارد که از حوزه مدیریت شهری خارج است و دستگاهی که مشارکت کرده و قرار بوده 
70 درصد سرمایه گذاری با آن باشد با مشکل مواجه شده و در حال حاضر پروژه شهید 
کاظمی دست هیات تصفیه است و از دست شهرداری و شورای اسلامی شهر خارج 
است. رئیس شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: بلوار پیامبر اعظم یکی از محورهای 
آینده قم را رقم می زند و مصوبه ماده 5 را دارد اما در مسیر  استراتژیکی است که 
اشکالاتی دارد که برای این پروژه با اجازه دولت اوراق فروخته شده اما تایید شورای عالی 
شهرسازی و معماری را ندارد و قرار است که اصلاحاتی انجام شود و اصلاحات صورت 

گرفته و برای وزارت کشور ارسال شده است.
وی با اشاره به مشکلاتی که با توجه به شیوع کرونا گریبانگیر شهرداری شده است، 
خاطرنشان کرد: بودجه بسیاری برای ضد عفونی معابر شهری از سوی شهرداری هزینه 
شد. همچنین اجاره پارکینگ های شهرداری نیز به دلیل شیوع ویروس کرونا بخشیده 
شد. هزینه هایی نیز به آرامستان ها تحمیل شد که سعی می شود از منابع دیگری 

جبران شود.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم اعلام کرد:

ایمن سازی5۰ نقطه حادثه خیز در 
محورهای مواصلاتی قم 

اقدامات  اساس  بر  گفت:  قم  استان  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  مدیرکل 
کارشناسی، 66 نقطه اولویت دار به عنوان نقاط حادثه خیز در استان شناسایی و از این 

تعداد، 50 نقطه ایمن سازی شده است. 
محمدحسن کلهری افزود: نصب تابلو، تجهیزات ایمنی شامل استوانه های ارتجاعی، 
چراغ های چشمک زن و رفلکتورهای چشم گربه ای از جمله اقداماتی است که در نقاط 

حادثه خیز انجام  شده است.
وی اضافه کرد: آشکارسازی نقاط حادثه خیز باعث می شود توجه رانندگان به این نقاط 

جلب شود تا اگر برخوردی نیز صورت گرفت، قابل کنترل باشد.
وی ادامه داد: 16 نقطه حادثه خیز باقی مانده است که نقاط کم هزینه و زودبازده تا 

پایان امسال ایمن سازی می شود.
کلهری در ادامه گفت: در سال 97، سه هزار و 301 تصادف در محورهای مواصلاتی 
قم رخ داد که از این تعداد 2 هزار و 552 مورد خسارتی، 640 مورد جرحی و 109 مورد 

نیز تصادف منجر به فوت در صحنه بوده است.
وی افزود: در سال 98 نیز سه هزار و 442 مورد حادثه رانندگی رخ داده است که از این 
تعداد، 2 هزار و 790 مورد خسارتی، 586 مورد جرحی و 66 مورد نیز منجر به فوت در 
صحنه تصادف شده است. به گفته وی، تعداد تصادفات به وقوع پیوسته و خسارتی در 
سال 98 نسبت به 97، به ترتیب 4.27 و 9.33 درصد افزایش یافته است، ولی تصادفات 
جاده ای منجر به جرح و فوت در همین مدت به ترتیب 8.44 و 39.45 درصد کاهش 

داشته است که نشان دهنده کاهش شدت تصادفات می باشد.
مدیرکل راهداری قم خاطرنشان کرد: درسال 97، 122 نفر و در سال 98، 82 نفر در 

صحنه تصادف جان خود را از دست دادند.
وی بیان کرد: گرچه تعداد تصادفات درسال 98 افزایش یافته، ولی تصادفات منجر به 
فوت حدود 40 درصد کاهش یافته که این مساله می تواند مربوط به اقدامات عدیده ای 
از جمله اجرای طرح های عمران جاده ای، ارتقاء سطح ایمنی و افزایش تعداد نظارت ها 
و کنترل ها باشد که بخشی توسط اداره کل راهداری و بخشی دیگر نیز مربوط به 

دستگاه هایی از جمله پلیس راه و مرکز اورژانس 115 بوده است.

مدیرکل گمرکات استان قم خبرداد:

افزایش ۴9 درصدی پرونده های قاچاق کالا
مدیرکل گمرکات استان قم با اشاره به این که مبارزه با قاچاق کالا راهبردی مهم برای 
تحقق جهش تولید است،  گفت:  درسال 98،  262 میلیارد و 352 میلیون تومان پرونده 

برای کالاهای قاچاق در گمرکات استان تشکیل شد. 
محمد خلیلی بیان کرد: از جمله مهمترین اهداف گمرکات قم در سال جاری برای 

کمک به تحقق جهش تولید مبارزه گسترده تر با قاچاق کالا در استان است.
وی درهمین رابطه با اشاره به آمار کشف کالاهای قاچاق درسال 97 و 98 توسط 
گمرکات قم گفت: در سال 98، 375 فقره پرونده به ظن قاچاق درگمرکات استان قم به 
ارزش 262 میلیارد و 352 میلیون تومان و به وزن پنج میلیون و 198 تن تشکیل شد که 
درمقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر تعداد پرونده 49 درصد و از نظر ارزش کالای 

مکشوفه 153 درصد افزایش داشته است.
وی ادامه داد: این مقایسه آماری به خوبی نشان می دهد گمرکات قم درمبارزه با 
قاچاق از تمام ظرفیت های خود و سایر دستگاه های اجرایی استفاده می کند و این روند 
در سال جاری با توجه به راهبرد جهش تولید و ضرورت حمایت بیشتر و بهتر از کالاهای 

داخلی مضاعف خواهد شد.
خلیلی بیان کرد: اغلب کالاهای مکشوفه که برای آنها در گمرکات استان پرونده 
قضایی تشکیل شده شامل فرآورده های نفتی،  خودرو سواری،  لوازم خانگی، پارچه، 

سیگار و لوازم آرایشی و بهداشتی است.
وی افزود: گمرکات استان درجریان کشف کالاهای قاچاق با سایر دستگاه های متولی 
همچون نیروی انتظامی و سازمان صنعت، معدن و تجارت قم همکاری گسترده دارد و 
نهایت تلاش خود را برای جلوگیری از ورود کالاهای قاچاق به بازار استان به کار گرفته 

است.
وی همچنین در خصوص درآمد گمرکات استان در سال 98 گفت: درسال گذشته، 
گمرکات استان قم 412 میلیارد تومان درآمد داشته است که از مجموع کل درآمدها 
120 میلیارد تومان 9 درصد مالیات برارزش افزوده و 3 میلیارد و 277 میلیون تومان هم 
درآمد استانی بوده است که از نظر رشد درآمد نسبت به سال 97 رشد هشت درصدی 

داشتیم.
 

کارفرمایان برتر قمی در حفظ
 فاصله اجتماعی تقدیر شدند

10کارفرمای برتر قمی در اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی تقدیر شدند. 
همزمان با هفته کارگر از 10 شرکت و کارفرمای برتر استان در اجرای طرح فاصله 

گذاری اجتماعی و پروتکل های وزارت بهداشت قدردانی شد.
در راستای اجرای دستورالعمل های وزارت بهداشت به منظور کنترل شیوع کووید 19 
در کارخانه ها و صنایع استان قم، طی بازدید و نظارت های انجام شده از صنوف مذکور 
از ابتدای اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی و متعاقب آن فاصله گذاری هوشمند، 
صنایع و کارخانه های برتر طبق چک لیست های مرکز بهداشت بررسی، انتخاب و 

معرفی شدند و از آنها قدردانی شد.

 مدیر کل آموزش و پرورش استان قم:

8۰درصد دانش آموزان قمی تحت 
پوشش آموزش فضای مجازی هستند  

مدیر کل آموزش وپرورش قم با اشاره به برخورداری بیش از 80 درصد از دانش آموزان 
استان از آموزش مجازی گفت: همزمان با هفته معلم از یک هزار و صد معلم برتر استان 

تقدیر می شود. 
حمیدرضا شیخ الاسلام اظهار داشت: با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته تلاش 
می کنیم در حد توان قدردان فعالیت معلمان باشیم و کاری در خور شأن و شخصیت 

آنان در هفته معلم انجام بدهیم.
وی با اشاره به اهمیت تربیت نسل جوان افزود: تربیت فرزندان ایران اسلامی موضوع 
بسیار مهمی است، معلمان فداکاری در استان قم به فعالیت می پردازند که جلوه های 
ایثارگری هستند. مدیر کل آموزش و پرورش استان قم بیان کرد: اینکه یکی از معلمان 
عزیز استان با وجود بیماری سرطان با عشق و علاقه اقدام به تدریس می کند و یا معلم 
دیگری علی رغم اینکه همسرش جانباز شیمیایی است اما به صورت مجازی تدریس 
می کند نشان دهنده این است که آموزش تعطیل بردار نیست. شیخ الاسلام با بیان 
اینکه شرایط کرونا درس بزرگی برای همه ما بود، عنوان کرد: شاید مشیت خداوند بوده 
که در عین نمایش عظمت و بزرگی اش به ما سعادت شناخت توانایی های خود را پیدا 
کنیم و بتوانیم آموزگاران و معلمین این دوره باشیم. وی با تقدیر از زحمات معلمان در 
تربیت دانش آموزان تصریح کرد: تا جان در بدن داریم باید در جایگاه معلمی و رسالت 
اجتماعی که بر گردن داریم نقش آفرینی کنیم. مدیر کل آموزش و پرورش استان قم با 
اشاره به تجلیل معلمان نمونه استان قم ادامه داد: همزمان با هفته معلم از یک هزار و 
صد معلم برتر استان قم تقدیر می شود. شیخ الاسلام با اشاره به برخورداری بیش از 
80 درصد از دانش آموزان استان از آموزش مجازی گفت: با توجه به اینکه برخی از 
دانش آموزان امکان بهره مندی از این فضا را ندارند با ارسال بسته های آموزشی به درب 
منازل شان کمبود ها جبران می شود. وی اختیاری کردن بیست درصد از آخر کتاب پایه 
دوازدهم و نمره دهی خاص با توجه به شرایط کنونی را از تصمیمات مدیران آموزش 
پرورش دانست و شروع آزمون ها این پایه را از 17 خرداد بیان کرد. مدیر کل آموزش و 
پرورش استان قم گفت: پویش همدلی در بین فرهنگیان استان قم آغاز شده است 
و 600 دانش آموز تحت پوشش 400 فرهنگی قرار گرفتند و ماهیانه با حقوق خود به  
این دانش آموزان کمک می کنند. شیخ الاسلام خاطرنشان کرد: در بسیاری از مدارس 
تجلیل ها به صورت مجازی انجام می شود و سخنرانی های مذهبی نیز به صورت 

مجازی برای دانش آموزان استان انجام می شود.

مسئول راهداری آزادراه و جاده قدیم قم – تهران  خبرداد:

آغاز دومین مرحله از طرح راه بخشنده 
درآزادراه قم – تهران 

مسئول راهداری آزادراه و جاده قدیم قم – تهران گفت : به منظورافزایش ضریب ایمنی 
و کاهش حداکثری حوادث جاده ای ، دومین مرحله از طرح راه بخشنده درآزادراه قم 

– تهران عملیاتی شد.
حسین برقراری: اظهارداشت : طی دومین مرحله از این طرح که در5 کیلومتر از 
آزادراه قم - تهران ) لاین غربی ( اجرا میگردد افزون بر 2400 شاخه گاردریل و پایه 
حذف میشود .  وی افزود : اجرای طرح راه بخشنده به منظور کاهش آسیب های وارده 

به سرنشین و خودرو درصورت انحراف از لاین حرکتی اجرا میشود . 
وی ادامه داد : به عبارتی درصورت خروج خودرو از مسیر حرکتی و انحراف آن به شانه 
و حریم راه ، با اجرای تمهیداتی همجون آرامسازی ) اصلاح شیب شیروانی ، تسطیح 
حریم ، علف زنی ، رفع موانع و حفاظهای جاده ای و .... ( از شدت آسیبهای وارده به 
سرنشین و خوردرو به میزان چشمگیری جلوگیری به عمل آید . برقراری درخصوص 
علت حذف گاردریل و دیگر حفاظ های جاده ای در طرح راه بخشنده عنوان کرد : با 
توجه به اینکه درطرح مذکور با اصلاح شیب شیروانی و تسطیح حریم خطرات ناشی 
از خروج احتمالی خودرو از مسیر حرکتی به میزان قابل توجهی کاسته می شود ، 
ضرورت نصب و نگهداری گاردیل و دیگر حفاظهای ایمنی درشانه راه منتفی می باشد 
. وی ادامه داد : ازدیگرویژگیهای اجرای طرح راه بخشنده ، کاهش هزینه های نصب و 
نگهداری حفاظهای جاده ای در شانه راهها ست. حسین برقراری درخصوص اقداماتی 
که درراستای اجرای این طرح درحال اجرا میباشد اظهار داشت : دردومین مرحله از 
این طرح که درحد فاصل کیلومتر 30 الی 25 لاین غربی ) باند برگشت ( آزادراه قم – 
تهران درحال اجرا ست ،افزون بر 120 هزار متر مکعب بارریزی صورت می پذیرد .وی 
بازه زمانی اجرای پروژه را 4 ماهه برآورد کرد و ابراز امیدواری نمود : درصورت مساعد 
بودن شرایط جوی و استمرار عملیات ،شاهد بهره برداری از این پروژه مهم درپایان 
مرداد ماه سالجاری باشیم . وی با بیان این موضوع که تمامی مراحل اجرایی طرح به 
صورت امانی و توسط عوامل و ماشین آلات اداره متبوع طراحی و عملیاتی شده تصریح 
کرد :  افزون بر 17 نفرعوامل اجرایی ضمن بهره مندی از 11 دستگاه انواع ماشین آلات 
سنگین و نیمه سنگین درحال اجرای این پروژه بزرگ می باشند . سرپرست راهداری 
آزادراه و جاده قدیم قم – تهران درادامه به  احداث یک باب پارکینگ اضطراری درقطعه 
درحال اجرای طرح راه بحشنده اشاره کرد و یاد آور شد : به دلیل وقوع غالب حوادث 
جاده ای در30 کیلومتر ورودی شهرها ، احداث پارکینگهای اضطراری درکیلومترهای 
منتهی به شهرها میتواند درکاهش حوادث ناشی از خستگی و خواب آلودگی راننده به 

میزان چشمگیری بکاهد .
 

رئیس اتحادیه صنف بنکداران و عمده فروشان مواد غذائی قم خبرداد:

راه اندازی اپلیکیشن "پوز" با هدف توزیع 
صحیح و سریع کالا 

رئیس اتحادیه صنف بنکداران و عمده فروشان مواد غذائی قم گفت: اپلیکیشن پوز 
با همکاری اتحادیه بنکداران و عمده فروشان مواد غذائی در قم با هدف توزیع صحیح 
و سریع کالا راه اندازی شده است.  سید ابراهیم صحفی اظهار داشت: با توجه به لزوم 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی و جهت حفظ سلامت ویزیتور و بازاریابان تصمیم به نصب 
اپلیکیشن پوز کردیم. وی افزود: اپلیکیشن "پوز" با نمایش تصاویر و کلیپ و مشخصات 
کامل و قیمت و تخفیفات کالاهای هر یک از پخش های مویرگی و بنکداری های تحت 
پوشش اتحادیه بنکداران قم، امکان انتخاب و ارسال سفارش کالا به همان پخش را 
در سریع ترین زمان فراهم می کند. رئیس اتحادیه صنف بنکداران و عمده فروشان مواد 
غذائی قم با اشاره به مزایای اپلیکیشن "پوز" بیان کرد: سفارش کالا بر روی سیستم 
حسابداری پخش نمایش داده می شود تا نسبت به صدور فاکتور و ارسال کالا اقدام 
شود. صحفی تصریح کرد: سوپرمارکت ها و فروشگاه ها می توانند با نصب اپلی کیشن 
"پوز" از بازار یا پلی استور و دریافت رمز از یکی از پخش های مواد غذائی در تمام ساعات 
شبانه روز و حتی ایام تعطیل نسبت به بررسی کالاها و ارسال سفارش خرید انواع 
مواد غذائی ، بهداشتی و ... اقدام کنند. وی عنوان کرد: این اپلیکیشن با همکاری 
اتحادیه بنکداران و عمده فروشان مواد غذائی در قم با هدف توزیع صحیح و سریع 
کالا راه اندازی شده است. امیدواریم که با راه اندازی این اپ خیلی از مشکلات جهت 
انتخاب کالا و ارسال سفارش خرید کالا به بنکداران و پخش های مویرگی رفع شود و در 

کوتاه ترین زمان کالا تحویل واحدهای خورده فروشی شود.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم :

3۰هزار بسته معیشتی و غذای گرم بین 
نیازمندان قمی توزیع می شود 

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم گفت: هر شب هزار 
بسته معیشتی و غذای گرم از سوی قرارگاه مقابله با بحران و حوادث غیر مترقبه امام 
جعفر صادق )ع( میان خانواده های نیازمند توزیع می شود. حجت الاسلام علی لقمان 
پور اظهار داشت: سه هزار و 888 شهید روحانی در کشور داریم که حدود 300 نفر 
از آنان متعلق به قم است. وی افزود: با توجه به برنامه ریزی هایی که از سوی قرارگاه 
مقابله با بحران و حوادث غیر مترقبه امام جعفر صادق )ع( صورت گرفته در شب ماه 
مبارک رمضان هر شب هزار بسته معیشتی و غذای گرم بین خانواده های نیازمند توزیع 
می شود. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم بیان کرد: قرارگاه 
مقابله با بحران به همت تیپ 83 روحانیون رزمی پس از فرمایش رهبر معظم انقلاب 
اسلامی مبنی بر رزمایش کمک مومنانه در ماه مبارک رمضان ایجاد شد. لقمان پور با 
اشاره به اهمیت ترویج فرهنگ شهادت در جامعه تصریح کرد: بر اساس برنامه ریزی 
سازمان حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان و با همکاری قرارگاه مقابله با 
بحران امام جعفر صادق )ع( هر شب همراه با هر پرس غذای گرم، یک فلش کارت 

شامل مشخصات فردی و رزمی یکی از شهدای روحانی به خانواده ها اهدا می شود.

ایجاد آثارماندگارفرهنگی و هنری دردستورکارمسئولان شهری؛

المانسازیگامیدرجهتنمایشهویتشهرقم

اجتماعی

شهرداری ها در بودجه خود وابستگی غیرقابل انکاری به درآمد پروانه های ساختمانی 
دارند که تسهیل صدور این مجوزها و تسریع فرایندها می تواند به بهبود این درآمد منجر 

شود و رضایتمندی مردم را به همراه داشته باشد.
امروزه بیش از 60 درصد جمعیت کشور در شهرها زندگی می کنند که در استان قم این 
رقم به 95 درصد رسیده و اکثریت مردم ساکن شهری یک میلیون و 300 هزارنفری هستند 

که اداره اش به مدیریت شهری سپرده شده است.
مردم برای امور مختلفی نیاز به مراجعه به شهرداری داشته که ابعاد مختلف زندگی آن ها را 
شامل می شود، در این میان کسانی که مشغول ساخت وساز هستند به طور متوسط مراجعه 
بیشتری نسبت به دیگران خواهند داشت. دشواری و طولانی بودن فرآیند صدور پروانه یکی 
از موضوعاتی بوده که همواره شهرداری ها نسبت به آن مورد انتقاد بوده اند که در سال های 
اخیر با گسترش فناوری های نوین، انتظار از مدیریت شهری برای الکترونیکی کردن 
فرایندهای صدور پروانه ساختمانی بالاتر رفته است. این کار علاوه بر کاهش رفت وآمدهای 
غیرضروری می تواند در تقویت سلامت اداری و کاهش فرایندهای صدور پروانه بسیار مؤثر 
باشد، شهرداری قم هم از مدت ها پیش به مردم قول داده تا با ارائه خدمات غیرحضوری، 

روند صدور پروانه ساختمانی را برای آنان تسهیل کند.
از طرفی سال 99 با شیوع ویروس کرونا همراه شده و پیگیری تمام امور اداری در تمام 
سطوح با دشواری ها و نگرانی های بیشتری نسبت به گذشته برای مردم همراه شده است.

فاصله گذاری اجتماعی دغدغه امروز تمام بخش های دولتی و غیردولتی برای توقف 
شیوع کرونا است و این موضوع یک انگیزه مضاعف برای الکترونیک کردن فرایندهای کاری 
در شهرداری ایجاد کرده که در معاونت شهرسازی به دلیل ارتباط گسترده با مردم و دخالت 

در فرایند صدور پروانه، بسیار پررنگ است.
حذف نقشه های فیزیکی در صدور پروانه

کردن  الکترونیکی  روند  اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  معماری  و  شهرسازی  معاون 
نقشه های ساختمانی از سال گذشته آغازشده، اظهار داشت: در این زمینه تفاهمی که با 
نظام مهندسی داشتیم قرار شد که از 15 اسفندماه سال گذشته نقشه های فیزیکی را قبول 
نکنیم که این بسته تهیه شده و به هیچ وجه دیگر نقشه های فیزیکی را از دفاتر مهندسی 
قبول نمی کنیم. به گفته غلامرضا جانقربان متقاضیان پروانه ساختمانی، بدون اینکه 
حضور فیزیکی در شهرداری پیدا کنند از همان دفاتر می توانند نقشه ها را به شهرداری 
هدایت کنند که در معاونت شهرسازی هم به صورت الکترونیکی در کمترین زمان نقشه ها 
کنترل خواهد شد. وی با اشاره به وجود چهار گروه ساختمانی الف تا دال در شهر قم ادامه 
داد: برای ساختمان های گروه الف و ب، کمتر از 24 ساعت زمان لازم است تا کنترل نقشه 
صورت بگیرد که بعد از کنترل هم نتیجه به صورت الکترونیکی به دفاتر مهندسی ارسال شده 

و مردم هم می توانند تماس با دفاتر داشته و از نتیجه نقشه مطلع شوند.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: برای گروه های جیم و دال در کمتر از 48 

ساعت کنترل نقشه صورت گرفته و به دفاتر اعلام می شود.
جانقربان با اشاره به برنامه های این معاونت شهرسازی برای کاهش مراجعه مردمی به 
شهرداری مرکز در سال جاری، افزود: در سال 99 برای اینکه مردم کمتر به معاونت مراجعه 
کنند آموزش های لازم را به شهرداری های مناطق می دهیم تا ساختمان های دو بخش الف 

و ب کاملًا در مناطق، کنترل نقشه توسط آنها انجام شود.
ورود مناطق برای کنترل نقشه های ساختمانی

وی با تأکید بر مزایای وارد کردن مناطق شهرداری در عرصه کنترل نقشه، اظهار داشت: 
این موضوع هم می تواند مقداری رفت وآمد مردم به شهرداری مرکز را کاهش دهد و مناطق 

ما اختیار و مسئولیت بیشتری داشته باشند.
وی در توضیح دیگر اقدامات معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم برای کاهش 
مراجعات مردمی به صورت فیزیکی به شهرداری، به مسئله واگذاری برخی اختیارات به 
دفاتر پیشخوان اشاره کرد و گفت: خوشبختانه در آذرماه سال 98 با دستور شهردار قم، 

روند ارجاع خدمات به دفاتر پیشخوان آغاز شد.
به گفته جانقربان، مراجعه به دفاتر پیشخوان برای متقاضیان پروانه ساختمانی در دو 
مرحله می تواند صورت بگیرد. یکی ثبت درخواست و دیگری تشکیل پرونده که در هر دو 

این بخش ها خروجی خوبی از دفاتر پیشخوان در سال گذشته ارائه شده است.
واگذاری بخشی از خدمات شهرداری به دفاتر پیشخوان

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با بیان اینکه در سال 99 بنا به تأکیدات شهردار 
قرار شده بخش قابل توجهی از خدمات شهرسازی را به دفاتر پیشخوان واگذار کنیم، افزود: 
انتظار ما این بوده که دفاتر پیشخوان از نظر تخصصی و پرسنلی همپای شهرداری حرکت 
کرده تا کار به خوبی پیش برود، این دفاتر ثبت درخواست ها را باید به صورت آنلاین انجام 

داده و به صورت الکترونیکی برای مناطق هشت گانه بفرستند.
وی با اشاره به اینکه برای هر منطقه تعدادی از دفاتر پیشخوان پیش بینی شده است، 
اضافه کرد: دفاتر عموماً نزدیک به ساختمان شهرداری منطقه پیش بینی شده است که 
امیدواریم بخش قابل توجهی از فرایند تا مرحله صدور پایان کار و عدم خلاف را تا پایان سال 

را به دفاتر پیشخوان واگذار کنیم که این نیازمند همکاری بیشتر دفاتر هم هست.
استعلام های موردنیاز از دستگاه های مختلف یکی از نقاطی است که موجب سرگردانی 
متقاضی می شود. رفت وآمدهای متعدد به دستگاه های مختلف نتیجه ای کمتر اتلاف 
وقت و پایین آمدن سرعت کار ندارد. این موضوع هم به صورت یکپارچه سازی اختیارات و 
استفاده از بسترهای الکترونیکی قابل حل است و البته همت و یکدلی دستگاه های دخیل 
در این زمینه را لازم دارد. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم در این زمینه راه اندازی 
سامانه سرای هشت را کار بزرگ دیگر شهرداری قم در مسیر خدمات الکترونیکی دانست 
و گفت: هر دو سه سال بر اساس پیشرفت تکنولوژی ورژن های جدیدی از سرا بارگذاری 
شده که در حال حاضر سرای هشت کاربرد دارد. جانقربان به نقش دستگاه هایی مانند آب 
و فاضلاب، برق و مخابرات در کارآمدی این سامانه اشاره کرد و افزود: گرفتن نتیجه خوب 
از این بستر نیازمند ورود تمام دستگاه های خدمت رسان به این حوزه است. با تعدادی از 
این دستگاه ها تفاهم نامه داشتیم و در سال جاری با بقیه دستگاه ها هم تفاهم نامه خواهیم 

داشت.
دریافت استعلام الکترونیکی از دستگاه های مختلف 

به گفته وی در سامانه سرای هشت، تمام استعلام هایی که باید برای صدور پروانه از این 
دستگاه ها گرفتن شود به صورت الکترونیکی ارسال خواهد شد و پاسخ ها هم به صورت 
الکترونیکی به ما می رسد. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم به اهمیت کوتاه کردن 
مسیرهای اداری در جریان صدور پروانه های ساختمانی اشاره کرد و گفت: ما در معاونت 
شهرسازی تلاش کردیم که تعدادی از فرایندها را کاهش دهیم و امسال هم حتماً بخشی 
از فرایند را کاهش خواهیم داد. از مسائلی که همیشه در طولانی شدن فرایند صدور پروانه 
مؤثر بوده، روندی است که پرونده ها در نظام مهندسی طی می کنند تا مهندس طراح و ناظر 
انتخاب شده و کار خود را در این مسیر انجام دهند. شهرداری قم تلاش می کند بخشی از 
این فرایند را کوتاه کند تا اجرای اقدامات کار ساخت وساز و پیگیری امور در نظام مهندسی 
به صورت هم زمان ممکن باشد. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم در این زمینه 
اظهار داشت: یکی از بحث های جدی که پیگیری می کنیم، دو مرحله ای کردن صدور 
پروانه ساختمانی است. در مرحله اول بدون نیاز به ارجاع به نظام مهندسی مجوزی برای 

مالک صادر می شود تا بتواند روند کار را پیگیری کرده و زودتر به نتیجه برسد.
پروانه های  درآمد  به  غیرقابل انکاری  وابستگی  خود  بودجه  در  شهرداری ها  ازآنجاکه 
ساختمانی دارند، تسهیل صدور این مجوزها و تسریع فرایندها می تواند به بهبود این درآمد 

نیز منجر شود.
از طرفی در شرایط شیوع کرونا، مسئولیت اجتماعی تمام دستگاه های ایجاب می کند 
تا بیشترین تلاش را در مسیر حفظ فاصله گذاری اجتماعی انجام دهند و شهر هوشمند و 

دولت الکترونیک یکی از بهترین راه حل ها برای این کار است.

از حذف نقشه های فیزیکی تا صدور دومرحله ای پروانه ساختمانی؛

کوتاه شدن مسیرهای ساختمان سازی در قم
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 وزیر اقتصاد از راه اندازی بورس املاک و مسکن برای دستیابی به درآمد 61 
هزار میلیاردتومانی از محل املاک دولتی خبر داد و گفت: 20 درصد از دارایی 

7هزارهزار میلیاردتومانی دولت قابل واگذاری است. 
بخش  فعالان  نشست  در  ماه  اردیبهشت  یکشنبه 14  روز،  دژپسند  فرهاد 
خصوصی با وزیر اقتصاد درباره تحریم ها گفت: ما در دولت یازدهم تورم یک 
رقمی را تجربه کردیم که نشان می دهد که این حالت بار دیگر دست یافتنی 

است.
وی افزود: رشد اقتصادی ما با انکه باید موفق شود فاصله زیادی دارد اما موانعی 
چون تحریم های ظالمانه یک طرفه که روز به روز عمق و گسترش می یابد بر سر 
راه رسیدن به رشد واقعی وجود دارد هر چند که ما در حال پیدا کردن راه های 

دور زدن تحریم ها هستیم ولی به هر حال یک عنصر مزاحم محسوب می شود.
دژپسند گفت: کرونا نیز مزید علت شده و بر بازار نفت اثر منفی گذاشت 
مجموعه این شرایط سبب شده تا نتوانیم به رشد اقتصادی دست یابیم اما عزم 
خود را برای افزایش سرمایه گذاری جزم کرده ایم و بخش گردشگری ظرفیت 

بالایی برای جذب سرمایه دارد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی حجم نقدینگی را 2,400 هزار میلیارد تومان عنوان 
و اظهار کرد: این در حالی است که بسیاری از بنگاه های اقتصادی نگران وجوه 
نقد برای سرمایه در گردش خود هستند بنابراین برای برون رفت از این عدم تقارن 

باید از اقیانوس نقدینگی کشور به بنگاه ها پل بزنیم.
دژپسند با بیان اینکه به طور سنتی اقتصاد ایران متکی به نظام بانکی است، 

یادآور شد: سال گذشته نظام بانکی 975 هزار میلیارد تومان تسهیلات داد که 
70 درصد آن جایگزینی تسهیلات سابق بود و تنها 30 درصد آن تسهیلات 

جدید و پول تازه به بنگاه ها تزریق شد.
به گفته وزیر اقتصاد سال گذشته بازار سرمایه 275 هزار میلیارد تومان تأمین 
مالی انجام داد که همه آن برای سرمایه گذاری نبود بخشی از آن به سرمایه در 
گردش بنگاه ها و بخشی دیگر نیز به تأمین مالی اوراق دولتی معطوف شد که 

همه این موارد در رقم مذکور وجود داشت.
دژپسند با بیان اینکه برای آنکه رشد و جهش داشته باشیم باید راهکارهای 
تأمین مالی را متنوع و به آن عمل کنیم افزود: نهر بازار سرمایه ظرفیتی دارد که 
هیچ گاه تحت فشار نیست. به عنوان مثال چهارشنبه گذشته یک شرکت عرضه 

اولیه شد که دو میلیون و 300 هزار نفر سهام آن را خریدند.
دژپسند با تاکید بر اینکه هم فعالان اقتصادی و هم سهامداران خرد باید 
مشاوران امین داشته باشند خاطرنشان کرد: بسیاری از سهامداران خرد توانایی 

تحلیل های صورت های مالی را ندارند که باید از مشاوران بهره بگیرند.
وزیر اقتصاد ادامه داد: بازار سرمایه کریدوری است که قابلیت خود افزایی بازار 
را دارد، به خصوص که ما بازار پول و سرمایه را رقیب هم نمی دانیم بلکه مکمل 

هم هستند.
دژپسند با تاکید بر اینکه اگر بخواهیم رشد معقول داشته باشیم باید حداقل 
هزار هزار میلیارد تومان سرمایه بخش دولتی، عمومی و خصوصی داشته باشیم، 

گفت: باید این حجم نقدینگی را از دریای خروشان منابع مردمی کسب کنیم.
وی افزود: امسال با اذن رهبری ظرفیت جدیدی با استفاده از سهام عدالت به 
ارزش 400 هزار میلیارد تومان به بازار سرمایه تزریق می شود همچنین ETF ها، 

شرکت های دولتی و نهادهای دولتی را عرضه خواهیم کرد.
دژپسند افزود: امکان افزایش عرضه اولیه ها وجود دارد ولی باید آنها را سازمان 
بدهیم و از حواشی بپرهیزیم و مرتب به سپرده گذار خرد یادآور شویم که ریسک را 

نمی شود حذف کرد ولی می توان آن را مدیریت کرد.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه یک بنگاه اقتصادی به من گفت سال گذشته 400 
درصد سود کرده ام و این حرف را به وزیر اقتصادی می گوید که مالیات اخذ 
می کند، یادآور شد: البته برخی سودهای صادرکنندگان به دلیل افزایش نرخ ارز 
است و چون درآمدهای صادراتی از مالیات معاف هستند به راحتی سود خود را 
اعلام می کنند هر چند باید در کنار سود از محل افزایش نرخ ارز از محل نوسازی 

و مدرن سازی فناوری ها و توسعه بازارهای بین المللی محقق شود.

وزیر اقتصاد:

بورساملاکومسکنراهاندازیمیشود

اقتصادی

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

طرح اعتبار مصرف کننده اجرا می شود

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با همکاری بانک مرکزی، سیستم بانکی، وزارت 
اقتصاد، وزارت صنعت و سیستم تولید و توزیعی، طرح اعتبار مصرف کننده برای تحریک 

تقاضا در کشور راه اندازی می شود.
محمد شریعتمداری در مصاحبه با رادیو اقتصاد، اظهار داشت: طرح اعتبار مصرف 
کننده در ماه های آتی با همکاری بانک مرکزی، نظام بانکی، وزارت اقتصاد و دارایی، 
وزارت صمت و سیستم تولید و توزیعی با هدف تحریک تقاضا در کشور اجرا می شود. این 
طرح می تواند کمک شایان توجهی به تحریک تقاضا و ایجاد تقاضای مطمئن برای بازار 

تولید کالاهای ایرانی باشد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه دولت با شیوع ویروس کرونا در کشور 
تاکنون تصمیمات مختلفی را اتخاذ کرده است، افزود: برای حمایت عمومی از تمامی 
اقشار جامعه، افزایش قدرت خرید برای تأمین نیاز واحدهای تولیدی و همچنین کمک 
به تأمین معیشت خانوارهای متوسط و ضعیف در جامعه اقدامات خوبی در مملکت انجام 

شده است.
وی ادامه داد: برای مثال دولت برای 76 میلیون و 300 هزار نفر در قالب 24 میلیون 
خانوار که از مجموعه حساب یارانه استفاده می کنند اعتبار یک میلیون تومانی قرض 
الحسنه معین کرد که مرحله اول و دوم آن تا به امروز پرداخت شده است. شریعتمداری 
تصریح کرد: تاکنون نزدیک به 19 میلیون و 400 تا 19 میلیون و 500 هزار نفر از مجموعه 
خانوارهای ایرانی مشمول دریافت این تسهیلات قرض الحسنه شده اند. وی ادامه داد: 
جدا از این سه میلیون خانواده که از حداقل درآمدها و هزینه ها در سطح کشور برخوردار 
بودند تحت پوشش کمک های 200 تا 600 هزار تومانی یارانه ای دولت به ازای خانوار تک 
نفره، پنج نفر و به بالا قرار گرفته اند. این رقم در اسفند و فروردین ماه پرداخت شده و در ماه 
مبارک رمضان بصورت مضاعف انجام خواهد شد. بدیهی است که در ماه های اردیبهشت 
و خرداد سال جاری نیز این سه میلیون خانوار از یارانه 200 تا 600 هزار تومانی دولت 

برخوردار خواهند شد.
چند بسته معیشتی توزیع خواهد شد؟

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: خوشبختانه 3.5 میلیون بسته غذایی و کمک 
حمایت معیشتی از طرف سپاه و کمکی که خیران در اختیار سپاه قرار دادند در نیمه اول 

ماه مبارک رمضان بین نیازمندان سراسر کشورتوزیع شده است.
وی افزود: جدا از این یک میلیون بسته حمایتی معیشتی که برنامه نمادین آن از شهر 
ری آغاز خواهد شد از طرف ستاد اجرایی فرمان حضرت امام در بین خانواده های نیازمند 
سراسر کشور توزیع می شود. شریعتمداری اظهارداشت: علاوه بر این 500 هزار بسته 
حمایتی معیشتی تأمین مالی شده از سوی بنیاد مستضعفان و همینطور 445 هزار بسته 
حمایتی معیشتی از سوی آستان قدس رضوی در اختیار محرومان جامعه البته با گرایش 
استان خراسان رضوی، استان های مجاور و دیگر نیازمندان در سراسر کشور قرار گرفته 

است.
وی تصریح کرد: همچنین 250 هزار بسته حمایتی معیشتی هم از سوی هلال احمر 
جمهوری اسلامی ایران در اختیار مردم محروم زیر پوشش بهزیستی و کمیته امداد 

قرارگرفته که به نوبه خود می تواند کمکی به رفع مشکلات جاری کشور باشد.
اختصاص ۵۰ هزار میلیارد تومان منابع به 11 رسته شغلی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: نزدیک به 50 هزار میلیارد تومان منابع در اختیار 
11 رسته شغلی تأثیر پذیر از بروز ویروس منحوس کرونا قرار داده خواهد شد.

شناسایی یک میلیون شاغل غیررسمی در کشور
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: علاوه بر این عده ای در مشاغل غیر رسمی یا 
در خانه های مردم کار می کردند و اگر مشاغلی هم داشتند شهرداری ها بیشتر با آنها در 
تماس و ارتباط بودند مثل دستفروشان 182 هزار نفر در تهران و یک میلیون نفر در سطح 
کشور از طریق شهرداری تهران و همینطور شهرداری های سراسر کشور البته با گرایش 
شهرداری های کلانشهرها شناسایی و از وام قرض الحسنه دو میلیون تومانی بهره مند 

خواهند شد.
وی افزود: بین 23 تا 25 هزار میلیارد تومان منابعی که بانک ها در اختیار مردم برای 
افزایش قدرت خرید مردم قرار می دهند که در واقع یک شوک 25 هزار میلیارد تومانی به 
بازار است که حداکثر دو ماه تحت تأثیر مشکلات ناشی کرونا بوده به نظر می رسد برای راه 
اندازی واحدها رقم قابل قبولی باشد اما برای تحریک تقاضا باید روش های جدیدی در 
ادامه برنامه ها عملیاتی شود که در این زمینه مذاکرات زیادی با بخش های مختلف دولتی 
به خصوص در جهت ایجاد اعتبار مصرف کننده صورت گرفته است. شریعتمداری اظهار 
امیدواری کرد که در ماه های آتی با همکاری بانک مرکزی، سیستم بانکی، وزارت اقتصاد و 
دارایی، وزارت صنعت، معدن و تجارت و سیستم تولید و توزیعی طرح اعتبار مصرف کننده 
در کشور راه اندازی شود که بدون شک این طرح می تواند کمک شایان توجهی به تحریک 

تقاضا و ایجاد تقاضای مطمئن برای بازار تولید کالاهای ایرانی باشد.

رییس انجمن شرکت های زنجیره ای توزیع فرآورده های نفتی خبرداد:

 افزایش ۱۰ درصدی مصرف بنزین در کشور
 رییس انجمن شرکت های زنجیره ای توزیع فرآورده های نفتی با اشاره به آغاز برخی 
فعالیت های اقتصادی در کشور گفت:  با این حال تنها 10 درصد به حجم مصرف بنزین 
اضافه شده و همچنان 60 درصد کاهش مصرف بنزین را نسبت به پیش از شیوع کرونا 

شاهدیم.  
»ناصر رئیسی فرد« با بیان اینکه افزایش مصرف بنزین با وجود افزایش فعالیت های 
اقتصادی بسیار کم بوده،  ادامه داد: در زمان اوج کرونا و محدودیت های ایجاد شده برای 

رفت و آمد،  مصرف بنزین تا 70 درصد کاهش داشت.
و اجرای طرح فاصله گذاری  با وجود رفع برخی محدودیت ها  نیز  افزود: اکنون  وی 
اجتماعی هوشمند،  همچنان مصرف بنزین افزایش چشمگیری نداشته و نسبت به زمانی 

که مصرف به حداقل رسیده بود،  10 درصد افزایش داشته است. 
رئیسی فرد با تاکید بر اینکه اکنون مصرف بنزین به 40 درصد نسبت به زمان پیش از 
شیوع کرونا رسیده است،  گفت: میزان مصرف در روزهای مختلف متفاوت است و کاهش 

مصرف بین 55 تا 65 درصد در نوسان است.
وی با بیان اینکه اگر تردد و مصرف بنزین توسط مردم افزایش پیدا کند،  سیر صعودی 
شیوع کرونا را شاهد خواهیم بود،  ادامه داد: با توجه به این موضوع مردم باید همچنان 
محدودیت ها را رعایت کنند تا از این شرایط عبور کنیم و بهترین راه در این زمینه کاهش 

تردد خواهد بود. 
رییس انجمن شرکت های زنجیره ای توزیع فرآورده های نفتی افزود: سفرها کاهش پیدا 
کرده و حتی در ایام ماه رمضان که بعد از افطار شاهد ترافیک در خیابان ها بودیم،  اما 
امسال به دلیل کرونا خیابان ها خلوت تر است.  به گفته رئیسی فرد، اگر چه به علت فروش 

پایین در مرحله ورشکستگی قرار داریم اما سلامت جامعه را اولویت خود می دانیم.  
وی تاکید کرد:  هیچ جایگاه تعطیلی نداریم اما شرایط به دلیل کاهش فروش سخت 
شده است. این موضوع برای جایگاه های بین شهری به مراتب بدتر است اما بر اساس 
تعهدات خود همچنان فعال هستند و در بدترین حالت به دلیل کاهش فروش تعداد 

نازل ها را کم کرده اند. 

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت پارسا تجارت سایه سار خورشید هشتم با 

مسئولیت محدود به شماره ثبت 16785 و شناسه ملی 14008638988 
العاده مورخ 12/08/1398  استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق  به 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس جدید 
: استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله مدرس ، بلوار 
فهمیده جنوبی ، خیابان شهیدین معارفوند ، پلاک 33 ، طبقه منفی 1 کد 
پستی 3718990002 تغییر یافت و ماده 3 اساسنامه بشرح فوق اصلاح 

گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری قم )8۲۳8۷1(

 معاون صید و بنادر ماهیگیری سازمان شیلات کشور گفت: یگان حفاظت از منابع آبزیان به عنوان ضابط قضایی باید تقویت 
شود. »سید پرویز محبی نوذر« افزود: بخشی از منابع دریا مانند میگو به لحاظ خصوصیت زیستی در کف دریا زندگی می کنند 

و برای صید آن ها حتما باید از کشتی های ترال استفاده کنیم.
وی اظهار داشت: برای ترال های مجاز، همه کنترل های لازم را بر روی ابزار و شیوه های صید و موقعیت جغرافیایی فعالیت 

آن ها داریم، اما مشکل ما با آن بخش هایی است که بدون مقررات، این کار را انجام می دهند.
محبی نوذر با اشاره به اینکه همه این شناورهای غیر مجاز، ایرانی هستند، گفت: بخشی از شناورهای خارجی در 
صیدگاه های ما حضور دارند، اما روش آن ها، ترال نیست. معاون صید و بنادر ماهیگیری سازمان شیلات کشور با اشاره به 
اینکه یگان حفاظت از منابع آبزیان بر اساس قوانین، متولی برخورد با صیدهای غیر مجاز است، اظهار داشت: توان نظارتی ما 
کافی نیست و نمی توانیم بر همه گستره دریا نظارت کنیم. محبی نوذر اضافه کرد: ورود دستگاه های قضایی برای برخورد با 
صیادی های غیر مجاز خبر خوبی است و از آن استقبال می کنیم و موجب کاهش صیدهای غیرمجاز می شود. وی با بیان اینکه 

از نظر نیروی انسانی و تجهیزات در حداقل هستیم، افزود: از کمک نهادهای دیگر در چارچوب قوانین استقبال می کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی گفت:باید با اصلاح قوانین، حذف انحصار و با رعایت منافع ملی کشور به منظور افزایش تولید و 
بهره وری، مشکلات مردم در امور زراعی و منابع طبیعی بررسی و مرتفع شود. 

کاظم خاوازی در جلسه شورای عالی مدیران این وزارت، اظهار کرد: با توجه به اراده رییس جمهور محترم و همراهی 
مجلس و قوه قضاییه باید با اصلاح قوانین، حذف انحصار و با رعایت منافع ملی کشور، به منظور افزایش تولید و بهره وری، 

مشکلات مردم در امور زراعی و منابع طبیعی بررسی و مرتفع شود.
وی در ادامه بر ضرورت اطلاع رسانی کامل و دقیق از برنامه ها، اقدامات و دستاوردهای بخش کشاورزی و روشنگری 
درباره مسائل این بخش تاکید کرد و افزود: تولید محصولات کشاورزی صادرات محور در اولویت برنامه های وزارت جهاد 

کشاورزی قرار دارد.
به گزارش فارس، سالهاست تولید کنندگان مرغ و دام کشور از وجود انحصار در واردات نهاده های دامی گلایه دارند. 
برخی منتقدان داخل می گویند در حال حاضر 65 درصد واردات نهاده دست یک آقای خاص است. ایران حدود 90 

درصد ذرت مورد نیاز کشور را که در بخش خوراک دام و طیور استفاده می شود را وارد میکند.

معاون صید و بنادر ماهیگیری: 
یگان حفاظت از منابع آبزیان تقویت شود

وزیر جهاد کشاورزی :
انحصارات حوزه کشاورزی باید حذف شود 

حدود پنج روز از ابلاغیه مقام معظم رهبری درمورد آزادسازی 
سهام عدالت می گذرد و از مشمولین خواسته شده است روش 
سرمایه گذاری خود را مشخص کنند، این درحالی است که هنوز 
به بسیاری از سوالات مردم در این خصوص پاسخ داده نشده و 
بسیاری از مشمولین درمورد اینکه چه باید کنند و چه روشی را 

انتخاب کنند، سردرگم هستند. 
سه شنبه هفته گذشته مقام معظم رهبری با صدور ابلاغیه ای 
ضمن  با درخواست رییس جمهور برای آزادسازی سهام عدالت 
موافقت کردند. پس از آن و از صبح روز چهارشنبه در سامانه سهام 
عنوان  تحت  ای  گزینه   SAMANESE.IR نشانی  به  عدالت 
"آزادسازی سهام عدالت" اضافه شد تا مشمولین با ورود به آن 

بتوانند طرح آزادسازی خود را انتخاب کنند.
در این راستا اعلام شد به طور کلی دو راه پیش روی این افراد 
قرار دارد. راه نخست این است که فرد مدیریت و مالکیت سهام 
را به دست گرفته و نسبت به فروش سهام خود اقدام کند. البته 
به نظر می رسد در این راه محدودیت هایی برای فرد وجود دارد. 
برای مثال ممکن است فقط اجازه فروش 30 درصد از سهام خود 

را در هر دوره داشته باشد.
از  و  به صورت غیرمستقیم  توانند  راه دوم مشمولان می  در 
طریق شرکت های سرمایه گذار استانی اقدام کنند. در این راستا 
درصورتی که مشمولان سهام عدالت خود را نفروشند و اختیار 
اداره و مدیریت آنها را به شرکتهای سرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت بدهند، سازوکاری فراهم می شود که در آینده مشمولان 

مالک واحدهای صندوقهای قابل معامله این شرکتها شوند.
البته مشمولین که تا دهم خرداد برای تعیین نحوه مدیریت 
سهام خود فرصت دارند، می توانند برای تصمیم گیری تا زمانی 
که شورای عالی بورس درخصوص جزییات هرکدام از روش ها 
تصمیم گیری کند)که بازه زمانی 10 روزه برای آن مشخص شده 
بود( منتظر بمانند. همچنین باید توجه داشته باشند عدم مراجعه 

آن ها به سامانه تا مهلت تعیین شده به این معنی است که نمی 
خواهند مدیریت سهام خود را به صورت مستقیم انجام دهند.

ابهامات آزادسازی سهام عدالت
این مباحث درحالی مطرح می شود که زوایای دقیق روش 
مستقیم و غیرمستقیم هنوز برای مردم مشخص نشده و همچنین 
هیچ منبع رسمی زمان دقیق برگزاری جلسه شورای عالی بورس 
در این رابطه را اعلام نکرده است. پیگیری ها برای برقراری ارتباط 
با اعضای این شورا نیز تا زمان نوشتن این گزارش بی نتیجه ماند. 
حتی صحبت های شنبه شب گذشته فرهاد دژپسند-وزیر امور 

اقتصاد و دارایی- هم ابهامات موجود را برطرف نکرد. 
از سوی دیگر هنوز به طور شفاف اعلام نشده است ارزش هر 
سهم چقدر است.   در این راستا معاون اول رییس جمهور اعلام 

کرد: 50 میلیون نفر صاحب سهام عدالت هستند که پنج میلیون 
و 800 هزار نفر از آنها که عضو کمیته امداد و نهادهای از این 
دست هستند که سهامشان با توجه به تخصیص 50 درصدی 10 
تا 12 میلیون تومان ارزش دارد. دولت در سه سال گذشته برای 
هر سهم 170 تا 200 هزار تومان سود پرداخت کرد و امروز که 
مجوز توزیع عادلانه و فروش این سهام صادر شده و قطعاً دارایی 
40 تا 50 میلیونی یک خانواده 4 تا 5 نفره در این مقطع می تواند 
به لحاظ اقتصادی به آنها کمک کند که ما توصیه می کنیم مردم 
این سهام را نفروشند. در کنار هم قرار گرفتن این اعداد و ارقام 
هم به سوال مشمولین درمورد اینکه هر سهم دقیقا چقدر است، 

پاسخ نداد.
در این میان، اعلام شد یکی دیگر از اتفاقاتی که برای مشمولین 

سهام عدالت رخ خواهد داد، صدور کد بورسی برای ان دسته 
امور  وزارت  که  موضوعی  ندارند.  کد  که  است  مشمولینی  از 
اقتصادی و دارایی در اولین جلسه کمیته اجرایی آزادسازی سهام 
عدالت به آن اشاره و اعلام کرد که طبق آن، مقرر شد تا با سرعت 
لازم نسبت به صدور کد بورسی برای همه دارندگان سهام عدالت 

اقدام شود.
و  هستند  نفر  میلیون   47 حدود  عدالت  سهام  مشمولین 
مشخص نیست چگونه قرار است برای این تعداد کد بورسی 
صادر شود. البته وزیر به این موضوع هم اشاره کرد و گفت: در 
حال حاضر روزانه یکصد هزار نفر کد بورسی دریافت می کنند و 
این رقم طی دو هفته آینده با تقویت زیرساخت ها که در دست 
اجرا است  به آمار یک میلیون کد بورسی در روز افزایش خواهد 
یافت. درباره اپلیکیشن احراز هویت غیرحضوری نیز در حال 
تصمیم گیری نهایی هستیم که با اجرای این برنامه شاهد سرعت 

بالاتری در پذیرش ها خواهیم بود.
بر این اساس حتی اگر از هفته آینده )20 اردیبهشت(، روزانه 
یک میلیون کد بورسی هم صادر شود، تا تاریخ دهم خرداد که 
مردم می توانند روش مدیریت سهام خود را کنترل کنند، جمعا 
)با احتساب روزهای تعطیل( 20 تا نهایت 30 میلیون کد بورسی 
صادر خواهد شد. که با احتساب 47 میلیون نفر مسمول سهام 
عدالت، حداقل 17 میلیون نفر بی کد خواهند ماند. این در 
شرایطی است که دیگر متقاضیان دریافت کد بورسی را هم در 

نظر نگیریم.
اما از همه مهم تر، مشمولینی هستند که کوچکترین آشنایی 
به بازار سرمایه ندارند و با وجود این همه ابهام، بین انتخاب روش 
مستقیم و غیرمستقیم مدیریت سهام خود مردد هستند. به نظر 
می رسد فعلا  از دست کارشناسان هم  با این میزان اطلاعات 
کمکی بر نمی آید و همه باید منتظر باشند تا اطلاعات جامع تری 

منتشر شود.

باید اطلاعات جامع تری منتشر شود ؛

ماجرای پرابهام آزادسازی سهام عدالت

مدیر کل دفتر برنامه ریزی تأمین، توزیع و تنظیم بازار از تمدید کاهش جوجه 
ریزی به 105 میلیون قطعه تا پایان خردادماه سال جاری خبرداد و گفت: امکان 
دسترسی به اطلاعات کالاهای اساسی گروه 1و 2 ارزی به کمک وزارت اقتصاد 

فراهم خواهد شد. 
اظهار  بازار  تنظیم  تصمیمات جدید ستاد  در خصوص  حمید رضا کلامی 
داشت: با درخواست تشکل های تولیدی صنعت گوشت مرغ کشور و وزارت 
جهاد کشاورزی مبنی بر تعدیل مجدد مقادیر جوجه ریزی برای مدت دو ماه 
)اردیبهشت و خرداد ماه( به 105 میلیون قطعه، مشروط به رعایت قیمت مصوب 

جوجه یکروزه و مرغ کشتاری موافقت شد.
به گفته وی، تشکل های تولیدی و وزارت جهاد کشاورزی مکلف شدند تا بازار 
را به گونه ای مدیریت کنند که قیمت جوجه یک روزه و گوشت مرغ بیش از 7 
درصد نوسان افزایشی و کاهشی به دلیل حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده 

نداشته باشد.
مدیر کل دفتر برنامه ریزی تأمین، توزیع و تنظیم بازار خاطر نشان کرد: در این 
جلسه مقرر شد تا امکان دسترسی لازم برای دبیرخانه کارگروه تنظیم بازار،سازمان 

حمایت،سازمان تعزیرات حکومتی به سامانه سماسط از  سوی معاونت امور 
تولیدات دامی و تشکل های تولیدی انجام شود و سازمان حمایت علاوه بر رصد 
مستمر مقادیر جوجه ریزی و قیمت نهاده جوجه یکروزه و گوشت مرغ، سیاست 

های پیشنهادی خود را برای استمرار تعادل بازار به کارگروه تنظیم بازار ارائه کند.
کلامی ادامه داد: بر اساس مصوبات هشتاد و هفتمین جلسه کارگروه تنظیم 
بازار مبنی بر تعدیل مقادیر تولید جوجه یک روزه،که با جمع آوری 20 میلیون 
قطعه تخم مرغ نطفه دار با مکانیسم مناسب از جمله صادرات و یا عرضه برای 
مصارف داخلی تخم مرغ های نطفه دار موافقت شده بود، مصوب شد که وزارت 
جهاد کشاورزی با استفاده از تمام ظرفیت های شرکت پشتیبانی امور دام و 
تشکل های تولیدی ضمن توجه به مقادیر نیاز واقعی اقدام لازم را انجام و مقادیر 
ضرر و زیان مربوطه را به سازمان برنامه و بودجه کشور جهت پیش بینی منابع لازم 

اعلام کنند.
 امکان دسترسی به اطلاعات کالاهای اساسی با کمک وزارت اقتصاد

این مقام مسئول با بیان اینکه موضوع انجام تهاتر برای خرید تخم مرغ در قبال 
نهاده های دامی توسط شرکت پشتیبانی امور دام نیز تأیید و تصویب شد، اظهار  

داشت: با توجه به اینکه دسترسی به هنگام به اطلاعات کالاهای اساسی و 
ضروری گروه یک و دو ارزی در خصوص میزان موجودی بنادر، میزان صادرات و 
واردات و ترخیص روزانه این کالاها برای برنامه ریزی، تامین مستمر و به هنگام این 
کالاها و نظارت بر مقاصد جابجایی این کالاها ) انبارها و سردخانه ها( و توزیع و 

رعایت قیمت مصوب اقدام مهم و مؤثری گرفته شد.
کلامی ادامه داد: قرار است برای دسترسی به این اطلاعات، وزارت اقتصاد در 
اسرع وقت سازوکار دسترسی وزارت جهاد، سازمان حمایت، دبیر کارگروه تنظیم 
بازار و سایر دستگاه های مسئول به تفکیک صاحب کالا و به صورت روزانه را به 
صورت آنلاین و برخط و یا در صورت ارسال فیزیکی با  تأخیر حداکثریک روزه 

را فراهم کند. 
 وی در خصوص نامه 28 اسفند سال 98 سازمان حمایت مبنی بر  محاسبه 
ضرر و زیان ناشی از اجرای طرح تنظیم بازار میوه ایام پایانی سال 97 و نوروز 
98 نیز گفت: سازمان برنامه و بودجه مکلف است نسبت به پیش بینی منابع و 
پرداخت زیان اعلامی از سویسازمان حمایت به سازمان مرکزی تعاونی روستا 

اقدام کند. 

مدیر کل دفتر برنامه ریزی تأمین، توزیع و تنظیم بازار  اعلام کرد:

تمدید کاهش جوجه ریزی تا پایان خرداد
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ملی پوش وزنه برداری: رویاپرداز نیستم 
یک روز موفقیت پیش روی من قرار می گیرد

 ملی پوش دسته 109 کیلوگرم وزنه برداری ایران گفت: گاهی اوقات اتفاقات 
برخلاف انتظار پیش می رود، لذا به این خاطر کمتر رویاپردازی می کنم. 

»کیا قدمی« با اشاره به سابقه حضور خود در رده های سنی تیم ملی وزنه برداری 
اظهار داشت: از 13 سالگی وزنه برداری را شروع و یک سال بعد از آن به اردوی 
تیم ملی دعوت شدم. در 15 سالگی به همراه تیم جوانان به اردن رفتم و عنوان 
قهرمانی آسیا را کسب کردم. همچنین مدال نقره رده سنی جوانان را در کارنامه 
دارم. اکنون نیز عضو تیم ملی وزنه برداری ایران هستم. پیش از این نیز مدال طلای 

قهرمانی باشگاه های آسیا را کسب کرده بودم.
او که جز مثلث کرمانشاهی های تیم ملی به شمار می رود در این زمینه گفت: 
من، »کیانوش رستمی« و »حافظ قشقایی« از استان کرمانشاه به تیم ملی معرفی 
شدیم. در این استان استعدادهای زیادی برای وزنه برداری وجود دارد. بخش از 
موفقیت ما به ژنتیک و منطقه کوهستانی و بخشی نیز به مربیان خوبی بر خواهد 
گشت که در این استان فعالیت دارند. همچنین در این استان در گذشته قهرمان 
نامداری مانند »کوروش باقری« حضور داشته که الان یکی از بهترین مربیان کشور 

در رشته وزنه برداری به شمار می رود.
وی که تجربه حضور در چندین دوره پیکارهای قهرمانی جهان را دارد ادامه داد: 
رویاپردازی خوب است اما هیچ گاه به آن دل نمی بندم، چرا که برخی اتفاقات 
خارج از تصمیم و رویا به شمار می روند و ناخواسته برای فرد پیش می آید. در زندگی 
ورزشی به این جمله باور دارم که »هر چه آید خوش آید«. یک روز موفقیت پیش 

روی من قرار می گیرد و یک روز ناکامی و موفقیت در ذات ورزش نهفته است.
قدمی بابیان اینکه برای مسابقات قهرمانی آسیا انتخاب شده است افزود: من 
و علی هاشمی برای دسته 109 کیلوگرم انتخاب شدیم و قرار است به مسابقاتی 
برویم که زمان و نه مکان آن مشخص نیست. البته هاشمی به دنبال کسب سهمیه 

است و من چون گزینشی  شرکت نکردم به دنبال عنوان آسیایی هستم.
او بابیان اینکه نزدیک به هشت سال است به صورت متناوب در اردوی تیم ملی 
حضور دارم گفت: باوجود 29 سال سن برنامه ای برای بازنشستگی ندارم و تا زمانی 

که بدنم اجازه دهد در این رشته خواهم ماند.

با اعتراض شدید به تصمیم فدراسیون فوتبال فرانسه ؛

قدوس: سقوط آمیان ناعادلانه است
بازیکنان و رئیس آمیان به تصمیم فدراسیون فوتبال فرانسه در اعلام سقوط این 

تیم به دسته پایین تر اعتراض کردند. 
به گزارش ایسنا به نقل از کانال فوتبال سوئد، بعد از شیوع ویروس کرونا در قاره 
اروپا و توقف لیگ های مختلف، لیگ فرانسه زودتر از موعد مقرر به پایان رسید. بر 
این اساس پاری سن ژرمن صدرنشین فعلی به عنوان قهرمان فصل جاری لیگ 
معرفی شد. خبر بد برای سامان قدوس این که تیم او یعنی آمیان و تولوز به دسته 
پایین تر سقوط کردند. سامان قدوس با این تصمیم باید فصل آینده در لیگ دسته 
2 فرانسه بازی کند. این بازیکن ایرانی که چهار ماه از رقابت های فصل جاری را به 
دلیل محرومیت از طرف فیفا در ترکیب تیمش به میدان نرفت از این تصمیم ابراز 
ناراحتی کرد و گفت: برای ما که در آنجا هستیم، عادلانه نیست، ما در این هفته های 
اخیر عملکرد بسیار خوبی داشتیم. اگر از این لیگ کتار برویم، فقط می توانیم آن 
را بپذیریم، اما به نوعی ناعادلانه است.   اما تیم فوتبال آمیان که پس از 28 هفته در 
لیگ برتر فرانسه در رده نوزدهم قرار داشت، اکنون قصد شکایت و اعلام اعتراض 
خود با مسئولان قضایی فوتبال فرانسه را دارد. رئیس این باشگاه فرانسوی روز 
جمعه از طریق وب سایت این باشگاه اعلام کرد که "حق خود را برای خود محفوظ 
می دارد تا خواهان تجدید نظر باشند". در همین راستا برنارد جونان گفت: من به 
همراه همه تیم ها می جنگم تا حق خود را بگیریم. فکر نمی کنم این تصمیم درست 
باشد، ما منتظر پروتکل خواهیم بود و این حق را برای خود محفوظ می داریم. 
لیون که در لیگ یک در رده هفتم قرار داشت، همچنین به دلیل عدم صلاحیت 
این باشگاه در بازی های اروپا در فصل آینده، به دنبال خسارت است. ژان میشل 
آولاس رئیس باشگاه لیون اظهارکرد که فکر می کرده پایان فصل با بازی های پلی 
آف در ماه آگوست رقابت ها عادلانه تر به پایان برسد. با پایان فصل، پاری سن ژرمن 
قهرمان لیگ شد. انتظار می رود فصل آینده در پایان ماه آگوست آغاز شود زیرا در 

حال حاضر ممنوعیت رویدادهای بزرگ در فرانسه تا ماه سپتامبر وجود دارد.

فخرالدینی: 

نباید پرسپولیس را قهرمان لیگ دانست
 بازیکن تیم فوتبال تراکتور معتقد است که نمی شود از حالا پرسپولیس را قهرمان 

لیگ برتر دانست. 
میلاد فخرالدینی درباره شرایط تمرینی در دوران کرونا عنوان کرد: در حال 
حاضر صورت انفرادی تمرین می کنم تا ببینم چه می شود. چند هفته در تبریز 

بودم اما الان حدود سه هفته است که به کرمان آمدم و این جا تمرین می کنم.
وی ضمن تاکید بر این مساله که به آنها چیزی در خصوص زمان آغاز تمرینات 
گروهی و شروع مسابقات لیگ گفته نشده است، درباره این که به نظرش سرنوشت 
این فصل لیگ باید چه شود گفت: شرایطی پیش آمده و نمی شود لیگ را تمام کرد. 
از طرفی نمی شود گفت پرسپولیس چون 10 امتیاز  اختلاف دارد قهرمان است. 9 
بازی و 27 امتیاز مانده و همه تیم های بالای جدول شانس قهرمانی دارند. به نظرم باید 
لیگ را هم اینجا تمام کنند و چهار تیم اول را برای فصل بعد لیگ قهرمانان آسیا معرفی 
کنند. بازیکن تیم فوتبال تراکتور ادامه داد: دو ماه است که تیم ها تمرین گروهی 
نداشتند و خیلی سخت است بخواهند در مدت زمان کم به شرایط ایده آل برسند. 
در این وضعیت ضریب مصدومیت بازیکنان بالا می رود.فخرالدینی در واکنش به اینکه 
پرسپولیسی ها اعتقاد دارند تیم های دیگر برای اینکه پرسپولیس چهارمین قهرمانی 
پیاپی خود را جشن نگیرد حرف از لغو لیگ می زنند خاطرنشان کرد: این حرف 
درست نیست چون 27 امتیاز باقی مانده. اگر چهار هفته مانده بود و پرسپولیس 10 
امتیاز بالا بود می شد این استدلال را انجام داد اما الان واقعاً چیزی مشخص نیست. 

فقط این که همه در بلاتکلیفی هستیم و این شرایط بسیار سخت است.

امید نوروزی:

 می  توانستم 3 مدال طلای المپیک بگیرم
 دارنده مدال طلای کشتی فرنگی جهان و المپیک گفت: فدراسیون مشکلاتی 
را برایم به وجود آورد که مجبور به خداحافظی شدم و گرنه می توانستم 3 طلای 

المپیک و 7 طلای جهان را کسب کنم. 
امید نوروزی در یک برنامه تلویزیونی اظهار داشت: کسانی را که آن مشکلات را 
برایم به وجود آوردند را نمی بخشم در حالی که باید از من حمایت می کردند. کسی 
که رییس فدراسیون یا سرمربی تیم ملی است و چند کشتی گیر خوب دارد را باید 

دورشان حصار بکشند و از آنها مراقبت کنند و از آن ها مدال بخواهند.
وی در پاسخ به این سوال که خود اعتقاد به مسابقات انتخابی دارد اظهار داشت: 
من وقتی وارد کشتی شدم چندین مرتبه در پیکارهای قهرمانی کشور و جام یادگار 
امام شرکت کردم و در تورنمنت های مختلف حضور یافتم و ثابت کردم که من 
خوبم و بهترینم. نوروزی افزود: نفر دوم وزن من وقتی به مسابقات قهرمانی آسیا 
می رفت برنز هم نمی گرفت. در حالی که من در بیشتر مسابقاتی که می رفتم مدال 
می گرفتم و در 5 جام جهانی حریفان مستقیم خودم را شکست دادم. خوشبختانه 
الان فدراسیون فرایند انتخابی را تعریف کرده که به نظرم این فرایند باید اجرایی 
شود. الان به جرات نمی توانیم بگوییم که ما 2 مدال مسجل داریم و باید بیشتر 
تلاش کنیم. دارنده طلای المپیک لندن در پاسخ به این سوال که آیا قرار است 
مدیر فنی تیم های ملی کشتی فرنگی شود؟ تصریح کرد: فدراسیون و به خصوص 
علیرضا دبیر رییس فدراسیون و حمید سوریان نایب رییس فدراسیون به من لطف 
دارند. اگر از من برای مسوولیتی دعوت کنند و نتوانم برنامه ها و ایده هایم را اجرا 
کنم، درست نیست و البته باید مربیان و قهرمانان را رصد کنیم و به آنها کمک کنیم.

وی همچنین در خصوص سرمربیگری تیم ملی نیز گفت: مخالف این موضوع 
هستم که یک قهرمان جهان و المپیک حتما باید سرمربی تیم ملی شود و هر جا 

نیاز باشد باید کمک کنیم و فعلا بستر فراهم نیست.

در آن سال ها و به خاطر جنگ تحمیلی شرایط به گونه ای بود که فدراسیون فوتبال 
فعالیت خاصی نداشت و نمی توانستم کارهای اداری برای رفتن به ایتالیا و حضور در 
آث  میلان را انجام دهم از طرفی سفارت نیز ویزا نمی داد و به همین علت از رفتن به 
این تیم بزرگ محروم شدم.  بدون شک عبدالعلی چنگیز یکی از بهترین مهاجمان 
فوتبال ایران در دهه 60 محسوب می شود، فوتبالیستی  که با حرکات تکنیکی اش هر 

خط دفاعی را بهم می ریخت.
چنگیز در گفت و گویی از روزهایی گفت که در تیم ملی ایران حضور داشت و به 

خاطر جنگ تحمیلی نتوانست به پیشنهاد آث  میلان پاسخ مثبت دهد.
در  مهمی  نقش  لیادین  نام  به  خارجی  مربی  یک  گفته اید  همیشه 

پیشرفت شما داشت؟
روحش شاد، او یک مربی بزرگ با خصوصیات رفتاری خاص بود که دیگر تکرار 
نخواهد شد، لیادین  رابطه صمیمانه ای با شاگردان خود داشت و هیچ وقت آنها را 
بابت شکست و نتیجه نگرفتن مواخذه نمی کرد او همیشه می کوشید راه درست را 
به آنها نشان بدهد. من به یاد دارم بازیکنان در زمین برای این مربی بزرگ سرشان 

را هم می گذاشتند.
شاهرخ بیانی می گفت وقتی توپ را برای چنگیز سانتر می کردم منتظر 

ضربه قیچی برگردان وی بودم.
من به  این نوع ضربه زدن علاقه زیادی داشتم و از روزی که فوتبال بازی می کردم 
تمرینات زیادی را انجام می دادم. وقتی بازیکن  جوانان بودم وقتی تمرین تمام 
می شد یکی از همبازیانم را نگه می داشتم و او سانتر می کرد و قیچی برگردان می زدم.
در تیم ملی زوج یا بهتر است بگوییم مثلثی رویایی با حمید علیدوستی و ناصر 

محمدخانی تشکیل داده بودید.
خیلی از کارشناسان فوتبالی اعتقاد دارند آن یک زوج رویایی بود که دیگر تکرار 
نخواهد شد، ما سه نفر هر کدام خصوصیات فنی بالایی داشتیم و با همکاری یکدیگر 

می توانستیم در زمین هر کاری انجام دهیم.
از ماجرای پیشنهاد آث  میلان حرف بزنید، انتقالی بزرگ که هیچ وقت 

صورت نگرفت؟

از تیم های هانوفر، بایرن مونیخ و حتی آث میلان ایتالیا پیشنهاد داشتم. در بهترین 
سال های فوتبالی ام به سر می بردم و آنها برای ادامه فوتبالم  پیشنهاد دادند.

چرا این انتقال های بزرگ صورت نگرفت؟
در آن سال ها و به خاطر جنگ تحمیلی شرایط به گونه ای بود که فدراسیون فوتبال 
فعالیت خاصی نداشت و نمی توانستم کارهای اداری برای رفتن به ایتالیا و حضور در 
آث  میلان را انجام دهم از طرفی سفارت نیز ویزا نمی داد و به همین علت از رفتن به 

این تیم بزرگ محروم شد.
افسوس این اتفاق را نمی خورید؟

چرا نمی خورم، رفتن به آث  میلان می توانست بزرگ ترین اتفاق فوتبالی من باشد 
اما بنا به تقدیر این طور نشد. به هر حال برخی وقت ها اتفاقاتی در زندگی آدم ها رخ 

می دهد که به خود انسان ها ربطی ندارد.
بعد برای ادامه بازیگری به قطر رفتید؟

در آن سال ها قطر برای جذب تماشاگر اقدامات گسترده ای را انجام داده بود و 
ورود بازیکنان خارجی را آزاد کرد، من به همراه ناصرمحمدخانی، شاهین و شاهرخ 
بیانی،ابراهیم قاسمپور و امیر قلعه نویی به لیگ قطر رفتیم و چند سالی در آن سوی 

مرزهای ایران بازی کردیم.
از حضور در لیگ قطر راضی هستید؟

بله، به هر حال چند سالی در قطر بازی کردم و تجربیات ارزشمندی را به دست 
آوردم، بعد از اینکه فوتبالم به پایان رسید باشگاه العین پیشنهاد همکاری داد.

در باشگاه العین اقدامات خوبی را انجام دادید؟
من پس از این که پیشنهاد همکاری تمام اروپا را رفته و تمام آکادمی های معتبر را از 
نزدیک مشاهده تا متوجه شوم آنها برای پیشرفت بازیکنان جوان خود چه اقداماتی 
را انجام می دهند. شاید باور نکنید اما یک آکادمی بزرگ با استانداردهای روز جهان 

برای العین درست کردم که بازیکنان خوبی از آن بیرون آمدند.
عبدالرحمان را شما کشف کردید؟

در آنجا روی بچه های 10 ساله کار می کردیم، از بازیکنان خردسال تست می گرفتیم 
و استعدادها را کشف و پرورش می دادیم، عمرعبدالرحمان به همراه برادرانش در 
تست ها شرکت کرد و او را به همراه همکارانم کشف کردیم و او بعدها تبدیل به بازیکن 

بزرگی شد.
چرا در ایران مربیگری نمی کنید؟

چون آمادگی اش را ندارم، چون خودم هستم و هیچ وقت برای به دست آوردن 
شغل دنبال افراد نیستم، من تجربیاتی دارم و باید از این تجربیاتم استفاده کنند. من 

عبدالعلی چنگیز هستم و هیچ وقت برای گرفتن تیمی با افراد دلال لابی نمی کنم.

عبدالعلی چنگیز: 

نتواستمبهآثمیلانبروم

ورزشی

 معاون حقوقی، امور مجلس و هماهنگی امور استان های وزارت ورزش و جوانان گفت: عمده ماموران شاغل در 
بخش های مدیریتی استان های این نهاد ورزشی از آموزش و پروش بودند که با برنامه ریزی و اجرای سیاست بهره مندی از 
نیروهای متخصص، متعهد و مجرب داخلی  تا پایان دولت تدبیر و امید حوزه مدیریتی این وزارت خانه  دستخوش تحولی 

اثرگذار خواهد شد. 
»جمشید تقی زاده« اظهار داشت: تغییرات اساسی و بنیادی در سه سال گذشته با استفاده از نیروهای مجموعه ورزش 

و جوانان در بخش های مدیریتی ادارات کل ورزش وجوانان استان ها و شهرستان ها صورت گرفته است.
وی ادامه داد:  17 شاغل در بخش مدیریتی ادارات  کل ورزش و جوانان  31  استان مامور شدند و از این تعداد تنها 14 
نیروی درون سازمانی سکان هدایت این بخش را عهده دار بودند  که با اجرای سیاست بهره مندی  از نیروهای داخلی، 

اکنون 6 نفر مامور و 25 نفر از نیروهای این وزارتخانه به انجام وظیفه مشغول هستند.
معاون وزیر ورزش گفت:  از تعداد 93 معاون 50 نفر مامور  و 43 نفر نیروی درون سازمانی بودند که اکنون تنها13 نفر 

مامور و 80 نفر از نیروهای حوزه ورزش و جوانان هستند.
تقی زاده این را هم اضافه کرد که تا پایان دولت تمام تلاش می کنیم تا از 6 مدیر کل مامور 4 نفر جای خود را به مدیران 
درون سازمانی بدهند و از 13 معاون ادارات کل نیز با حذف 10 نیروی برون سازمانی، نیروهای متخصص درون  سازمانی 

جایگزین شوند.
وی ادامه داد: تلاش داریم تا وضعیت 60 نفر از رییسان ادارات شهرستان ها را  به 10 نفر کاهش دهیم.

 کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تعطیلی لیگ برتر فوتبال تصمیم بسیار اشتباهی است و به فوتبال ایران 
لطمه می زند. 

محمود کلهر در خصوص درخواست برخی تیم های حاضر در رقابت های لیگ برتر برای لغو این مسابقات گفت: تعطیلی 
رقابت های لیگ اشتباه بزرگی است و برخی تیم ها بی انگیزه خواهند شد.

وی ادامه داد: تیم هایی درخواست تعطیلی رقابت ها را داده اند که از این مساله سود می برند اما فراموش نکنید که با این 
کار فوتبال ایران لطمه خواهد خورد. امیدوارم مسوولان برگزار کننده مسابقات ادامه لیگ را با شرایط مناسب در دستور 
کار قرار دهند. کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به شرایط این باشگاه، گفت: متاسفانه وضعیت مدیریت 
باشگاه مشخص نیست و رسول پناه به عنوان سرپرست کارها را دنبال می کند. او باید از مشاوران قوی در کنار خود بهره 

ببرد. مدیران باشگاه پرسپولیس باید از پیشکسوتان بی حاشیه در کنار خود استفاده کنند تا راه درست را بیاموزند.
وی تصریح کرد: امیدوارم هرچه سریعتر مدیرعامل باشگاه انتخاب شود و این فرد مورد حمایت پیشکسوتان و هواداران 
قرار گیرد. برای انتخاب مدیرعامل روزهای مهمی را از دست دادیم و دیگر نباید معطل کرد. امیدوارم فردی مدیرعامل 

باشگاه شود که پرسپولیس را درآمدزا کند.
کلهر اظهار داشت: امروز فوتبال نیاز به مدیرانی دارد که از نظر اقتصادی قوی باشند. متاسفانه بعضی بازیکنان بی کیفیت 
در گذشته جذب این تیم شدند و امروز بدهی های زیادی را روی دوش باشگاه گذاشته است. ای کاش مدیران باشگاه به 

جای استفاده از بازیکنان خارجی بی کیفیت کمی به فکر تقویت آکادمی های خود باشند.

معاون وزیر ورزش: 

حوزه مدیریتی دستخوش تحول می شود
محمودکلهر:

 تعطیلی لیگ تصمیم اشتباهی است

دارنده 6 مدال کشتی آزاد جهان و المپیک گفت: وقتی در 
انتخابی شرکت می کنی، مطمئنی که دیگر آهی پشت سرت 

نیست و نفر دوم هم دعایت می کند. 
برای  کشتی  فدراسیون  تصمیم  مورد  در  حیدری  علیرضا 
تدوین چرخه ای برای مسابقات انتخابی تیم ملی اظهار داشت: 
انتخابی تیم ملی در هر حالتی خوب است. رقابتی است برای 
کشتی گیران قدیمی تر که می دانند اگر حریفان داخلی شان را 
ببرند، می توانند حریفان خارجی را در تورنمنت های مهم تر هم 
شکست دهند. برای جوان ترها هم این انگیزه خوبی است که 
بدانند تلاش شان بی ثمر نمی ماند و اگر تلاش کنند به دوبنده 

تیم ملی می رسند.
وی در مورد اینکه انستیتو کشتی در حال تدوین چرخه انتخابی 
تیم ملی است، گفت: احتمالا انستیتو هم نظرش را می دهد و 
و  درست  نظرات  و  می کند  کاری  چکش  را  آن  فدراسیون  بعد 
اجرایی را از بقیه هم می گیرد. نظر کارشناسان و مربیان هم حتما 
از فدراسیون  ما گوش شکسته ها  آن لحاظ می شود. همه  در 
کشتی انتظار داریم که تیم نتیجه بگیرد و ما هم به آن افتخار 
کنیم. برای نتیجه گرفتن باید بهایی پرداخت. باید انتخابی تیم 
ملی برگزار شود تا کسی که آرزو، اعتبار و همه امیدش را در کشتی 
هزینه کرده، جوابی که انتظارش را دارد، بگیرد. همه ما احساس 

می کنیم از انتخابی تیم ملی، بهترین نتیجه حاصل می شود.
حیدری با تاکید بر اینکه در دوران کشتی اش، حتی زمانی که 
اختلافش با نفرات دوم و سوم وزنش خیلی زیاد بوده، از برگزاری 

مسابقه انتخابی استقبال کرده است، خاطرنشان کرد: انتخابی 
باید همیشه باشد. در تمام آن سال ها انتخابی گرفتم، حالا یا در 
جام تختی بود و یا مسابقه ای به اسم انتخابی تیم ملی. وقتی در 
انتخابی شرکت می کنی، مطمئنی که دیگر آهی پشت سرت 
نیست و نفر دوم هم دعایت می کند. ضمن اینکه کشتی، مدل 
خودش را دارد، یک دفعه می توانی از یک غفلت حریفت را ضربه 

فنی کنی و نتیجه کلا تغییر می کند. مسابقه انتخابی تیم ملی، 
یک تدارکاتی خوب هم برای کشتی گیر می شود و استرس آن 
بیشتر از مسابقه بین المللی است. حضور در این مسابقه باعث 
می شود از استرس مسابقه رسمی کم شود. حرفی هم پشت 
سرت نمی ماند و عذاب وجدان هم نداری. کشتی گیری هم که 

می بازد، می داند که باید بیشتر تمرین کند.

نفر سوم المپیک 2004 آتن در مورد تعویق یک ساله المپیک 
توکیو تصریح کرد: آنهایی که سن و سالشان بیشتر است، طبیعتا 
یک سال پیرتر می شوند و این برایشان خوب نیست و ممکن 
است از جسارتشان کم شود. جوان ترها ممکن است تا پیش از 
تعویق شانسی برای المپیک نداشتند و حالا می توانند به جمع 
مدعیان بیایند و در 6 ماه آینده همه چیز تغییر کند. خصوصاً 

اینکه انتخابی هم قرار است برگزار شود.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در سال 2007 در مورد اینکه 
رئیس کمیته ملی المپیک گفته کشتی به بودجه سالیانه 60-
70 میلیاردی احتیاج دارد، گفت: بیشتر از این هم می خواهد. 
استاندار می آید و میزبانی مسابقه می گیرد، آن هم در وضعیت 
کرونایی که مردم ماسک ندارند. او باید ردیف بودجه اش را برای 
ملی  کمیته  ورزش،  وزارت  کار  بگذارد،  استان  دیگر  کارهای 

المپیک و باشگاه ها باید برگزاری مسابقات باشد.
حیدری یادآور شد: باشگاه ها باید کار سازندگی را انجام دهند. 
کار که چارچوب داشته باشد، آن وقت حاضری خوری در ورزش 
هم از بین می رود و استعدادیابی اتفاق می افتد. هیچ مربی ای 
بیمه نیست، خیلی از مربیان سازنده از همین اندک شهریه های 
باشگاه ها ارتزاق می کنند که قطعا کفاف زندگی شان را نمی دهد. 
مگر یک کارگر یک وسیله را رایگان جابه جا می کند که توقع داشته 
باشیم مربی کشتی، بدون پول سازندگی کند؟ مربیان ما خیلی 
آبروداری می کنند. از زندگی و خانواده شان می زنند و در سالن ها 

وقت می گذارند، آنها در حقیقت فی سبیل الله کار می کنند.

 علیرضا حیدری:

 با انتخابی تیم ملی، آه پشت سر کشتی گیر نمی ماند

 مدیرعامل اسبق استقلال در مورد صحبت های میثم منیعی واکنش نشان داد. 
به نظر می رسد این روزها و در شرایط تعطیلی مسابقات فوتبال، پرداختن به 
مسائل مربوط به گذشته و سال های قبل رایج شده است و یکی از این مباحث 
مربوط به لیگ هشتم و قهرمانی دور از انتظار استقلال در هفته پایانی است. 
شروع این مبحث توسط افشین پیروانی انجام شد و بعد از آن واکنش پیشکسوتان 
استقلال شکل گرفت تا اینکه میثم منیعی امروز در صحبت هایی عنوان کرد که 
شخصی از نزدیکان واعظ آشتیانی در هفته پایانی و در حالیکه تیم نیاز به دفاع 
چپ داشت از او خواست خودش را به مصدومیت بزند و بازی نکند. منیعی در این 
مصاحبه مدعی شد که واعظ آشتیانی دوست نداشت تیم قهرمان شود تا راحت تر 

قلعه نویی را کنار بگذارد و از مدت ها قبل به دنبال جانشین او بود.
واعظ آشتیانی در گفتگو با ایلنا در این خصوص اظهار داشت: این مسائل 
مربوط به گذشته است و نمی دانم چرا هنوز آنقدر در موردش صحبت می شود و 
پرداختن به آن را نبش قبر می دانم. خیلی نمی خواهم در موردش صحبت کنم 
ولی در آن مقطع ما 3 امتیاز از ذوب آهن عقب بودیم و عملًا شانس زیادی برای 
قهرمانی نداشتیم و شکست ذوب آهن با آن نتیجه یک اتفاق نادر بود. حالا بر 
فرض من هم چنین هدفی داشته باشم وقتی شانس زیادی برای قهرمان نبود 

دلیلی نداشت به کسی بگویم بازی نکند.
وی افزود: بعد هم ماجرای تغییر سرمربی و کنار گذاشتن سرمربی تیم ارتباطی 
به قهرمان شدن یا نشدن ما در لیگ برتر نداشت و نمی دانم چرا این مباحث 
مطرح می شود. اگر هم کسی به این بازیکن گفته بازی نکن من در جریان نیستم 

و خبر ندارم.

سرپرست فدراسیون پزشکی-ورزشی گفت: به ما در مورد تمرینات مخفیانه تیم ها 
اطلاعی داده نشده، اگر اطلاع بدهند رسیدگی و برخورد می کنیم. 

مهرزاد خلیلیان در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، در خصوص اینکه 
جلسه تصمیم گیری برای شروع تمرینات تیم های فوتبال چه زمانی برگزار خواهد 
شد،  اظهار داشت: این مسأله بستگی به این دارد که ستاد مقابله با کرونا چه تصمیمی 

بگیرد. ما مکاتبات و پیگیری های خودمان را انجام داده ایم.
خلیلیان در مورد اینکه روزهای پانزدهم و بیستم اردیبهشت به عنوان زمان شروع 
تمرینات در بین اهالی فوتبال مطرح شده،  گفت: واقعاً چون این موضوع، موضوع 
حساسی است نمی شود گمانه زنی کرد. جلسات مکرری برگزار شده، دکتر حریرچی 
به وزارتخانه آمدند. ما هم به آنجا رفتیم، در حال بررسی، رایزنی و رصد موضوعات 
مختلف هستیم و امیدواریم بهترین تصمیم از نظر سلامتی و فوتبالی گرفته شود. 
وزارت ورزش به فکر سلامت ورزشکاران و جامعه ورزشی است. امیدواریم با خرد جمعی 
و نظرات کارشناسی و تخصصی مانند متخصصین عفونی و اپیدمیولوژی که در شأن 
خود ستاد کرونا است تصمیم گیری شود. خوشبختانه تیم درمانی کشور با تجربیاتی 
که داشته تا کنون توانسته به خوبی این بحران بزرگ را مدیریت کند. ما هم ضمن 

همکاری با آن ها، اطلاعاتی که می خواستند را در اختیارشان قرار دادیم.
سرپرست فدراسیون پزشکی ورزشی در مورد اینکه  با توجه به زمان برگزاری جلسه 
به نظر می رسد، زمان آغاز تمرینات 15 اردیبهشت نیست، عنوان کرد:  بعید است و به 
نظرم حتی ممکن است بعد از بیستم اردیبهشت باشد. به خاطر احتیاط هایی که برای 
فوتبالیست ها یا دیگر ورزشکارانی که ممکن است در خطر قرار بگیرند، در نظر گرفته 
می شود. فکر نمی کنم بیستم اردیبهشت هم این اتفاق بیفتد ولی باید ببینیم ستاد 

کرونا با آخرین نظرسنجی ها و رایزنی ها چه تصمیم خواهد گرفت.

 بازیکن تیم فوتبال سایپا تاکید کرد که تمام شدن این فصل لیگ برتر به هر 
قیمتی درست نیست. 

معین عباسیان در خصوص اینکه در روزهای کرونایی شرایط تمرینی بازیکنان 
سایپا چطور است، گفت: ما هم مثل بقیه در قرنطینه هستیم و به صورت آنلاین 
تمرین می کنیم. واقعاً روزهای سختی را پشت سر می گذاریم، ما شغلمان را از 

دست دادیم و این بسیار بد است.
وی درباره این که به نظرش آیا این فصل لیگ برتر فوتبال تمام می شود یا خیر، 
عنوان کرد: این مساله دست من و شما نیست و مسئولان باید تصمیم نهایی را 
بگیرند. به نظرم در صورتی که حتی جان یک نفر هم به خطر بیفتد نباید لیگ 
را برگزار کرد. سلامتی از همه چیز واجب تر است و نمی شود به هر قیمتی لیگ 

را تمام کرد.
عباسیان درباره اینکه ظاهراً برخی تیم ها تمرینات گروهی خود را شروع کردند 
تاکید کرد: من هم این مساله را شنیده ام اما تمرینات ما همچنان به صورت 
انفرادی است. ظاهراً ستاد ملی مبارزه با کرونا به تیم هایی که تمرینات گروهی 

را شروع کرده اند تذکر داده است و هر چه هست باید تکلیف ما مشخص شود.
عباسیان ادامه داد: نمی دانیم در آینده چه اتفاقی رخ می دهد. اگر قرار باشد 
لیگ را به صورت فشرده و هر چهار روز یکبار برگزار کنند بازیکنان صدمه می 
بینند. بازیکنی می تواند هر 4 روز یک بار بازی کند که 80 درصد آمادگی بدنی 
داشته باشد که الان هیچ بازیکنی اینطور نیست. ضمن اینکه در زمان کم هم 
نمی شود با تمرین به این شرایط رسید. واقعاً اگر تصمیمی گرفته شود باید از طرف 

تک تک اقشار فوتبال باشد.

پاسخ واعظ آشتیانی به اتهام میثم منیعی: 

کنار گذاشتن قلعه نویی ارتباطی به 
قهرمانی در لیگ هشتم نداشت

سرپرست فدراسیون پزشکی-ورزشی :

تمرین مخفیانه محرز شود قانونی 
برخورد می کنیم 

معین عباسیان: 

به هر قیمتی نباید لیگ فوتبال را
 تمام کنند
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 رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مجلس دهم درپی اقدامات شعاری و 
سرگرمی های سیاست زده نبود،گفت:این مجلس انقلابی بودن را در خدمت خاکسارانه 

به ملت و سنگر مقاوم مقابل دشمن معنا و عمل کرد. 
»علی لاریجانی« صبح یکشنبه که پس از بهبودی از بیماری کرونا، در جلسه علنی 
مجلس حضور یافته است، اظهارداشت: لازم می دانم از مراحم رهبر معظم و مراجع 
عظام تقلید و دانشمندان و علما و  دوستان عزیز تشکر کنم و روز کارگر را به همه کارگران 
سخت کوش کشور تبریک عرض کنم که در شرایط سخت کرونا برای رفع نیازهای کشور 
تلاش کردند، در این نبردی که آمریکا با تحریم خود علیه ملت ایران ایجاد نمود کشور 

را اداره کردند و می کنند و اجازه ندادند خواب حاکمان کاخ سفید در ایران تعبیر شود.
وی افزود: با فراگیر شدن بیماری کرونا در کشور؛ مردان، زنان، جوانان یعنی همه 
دست اندرکاران صنعت آب و برق و نفت، گاز، آموزش، صنعت و معدن و بهداشت، و 
کشاورزی و منابع طبیعی، مسکن و صنعت و معدن و بانکها و بیمه و نیروهای مسلح 
اطلاعات و امنیت، سیاست خارجی، صداو سیما و رسانه ها، امور فرهنگی و قضایی، 
و  امور حمل  که  مردان غیوری  و  و بخشداران  فرمانداران  استاندارن،  شهرداری ها، 
نقل کشور را در این ماه های پرمشکل بر عهده داشتند، رانندگان عزیزی که با وانت، 
کامیون ها، تریلرهای خود در خانه ننشستند و کالاهای مورد نیاز مردم را به شهرها و 

روستاها رساندند، همه اینها در صحنه مجاهدت پرارزشی گام نهادند.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد:  پزشکان، پرستاران، کارکنان بیمارستان ها 
و وزارت بهداشت که انصافا از خود رشادت نشان دادند و اینکه حدود 80 درصد کسانی 
که درگیر این بیماری شده اند، در ایران بهبود یافته اند نتیجه برنامه ریزی درست وزارت 
بهداشت و مجاهدت این عزیزان بوده است؛ این تلاش های همگانی مشمول رحمت 
الهی خواهد بود و در حافظه تاریخی کشور به نام تک تک جوتنمردان رقم خواهد خورد.
لاریجانی گفت: اگر امر شرایط کشور ما از نظر مایحتاج ضروری مردم، علیر غم 
تحریم های مشکلات حادث شده از بیماری در سطح قابل قبولی است به همت و اراده 

کارگران عزیز میسر شده است قدر فداکاری شما را می دانیم و پشتیبان شما هستیم.
از  افزود:  آموزان  به معلمان، اساتید، دانشجویان و دانش  تبریک روز معلم  با  وی 
با  تلاش های وزارت علوم، وزارت آموزش و پرورش و اساتید و معلمان گران قدر که 
استفاده از فضای مجازی نگذاشتند به حرکت علمی کشور لطمه بخورد و با ابتکارات 
مناسب از فرصت استفاده کردند و طرق دیگری برای آموزش ایجاد نمودند نهایت تشکر 

و سپاسگزاری را داریم و تلاش های ارزشمند شما را قدر می نهیم.
رییس مجلس شورای اسلامی با گرامیداشت سالروز شهادت استاد مطهری گفت: 
این مرد الهی سخنی در باب آزادی دارند که این روزها جلوه هایی از آن در صحنه بین 
المللی مشاهده شد، ایشان به آزادی فکر و اندیشه معتقد بودند و آن را باعث پویایی 
جامعه اسلامی می دانستند و حتی در بحث آفات انقلاب اسلامی، یکی از آفات را 
نسیان نسبت به مقوله آزادی فکر می دانستند، ایشان تفاوت آزادی در تفکر اسلامی با 
آنچه امروز در دمکراسی لیبرال مطرح است در این می دانستند که اسلام با آزادی فکر، 

انسانیت رها شده را نظاره می کند و آزادی غرب که بر اساس آزادی میل استوار است، 
حیوانیت رها شده را حاصل می نماید.

وی افزود: در در ماجرای کرونا مشاهده کردید که چگونه معنای انسانیت در غرب 
سقوط کرد و با آن تجاری برخورد شد و سالمندان را رها و و گاه بیان کردند که وجود آنان 
فایده اقتصادی ندارد. پس آن همه سرو صدا در مساوات و حقوق انسان چه شد.  این 
یک صحنه است که به تعبیر استاد مطهری همان حیوانیت رها شده است، اما صحنه 
دیگر روحیه فداکاری و مجاهدت ملی که در آحاد ملت ایران به وجود آمد و تن به خطر 
دادند و همه افراد مخصوصا سالمندان را با کمال احترام تحت مداوا و اکرام قرار دادند، 

مساجد پایگاه کمک به بیمارستان ها و نیازمندان شد.
لاریجانی ادامه داد:  این صحنه های غرور آفرین که با رهنمودهای رهبری معظم 
عظیم الشان  حضرت آیت الله خامنه ای انقلاب به ظهور رسید یادآور صحنه های 
شورآفرین صدر اصلام بود که مساجد پایگاه اصلی حمایت از اسلام در همه وجوه و 
حتی جنگ بود؛ همه آمدند. کارگران، کارمندان، مهندسان، روحانیون، پزشکان، 
پرستاران، رانندگان، امدادگران، کشاورزان، فعالان عرصه خدمات، استادن، معلمان و 
دانش آموزان و سایر اقشار مردم منظومه ای زیبا به یاد ماندنی از وحدت و همبستگی و 
غیرت دینی را در آسمان پرمهر ایران به نمایش گذاشتند، خداوند به همه پاداش خیر 

دهد و من دست تک تک تک آنها را از سر ارادت می بوسم.
وی با بیان اینکه این روحیه ها همان تعبیر استاد مطهری را نشانگر است که آزادی 
اسلامی انسانیت رها شده را مقصد خود قرار داده است، گفت:  آفرین به شما ملت 
نستوه  وظیفه شناس که با مجاهدت خود جایگاه رفیع را در انقلاب را رقم زدید؛ در این 
شرایط توجه به وضعیت اقتصادی قشرهای آسیب دیده در کرونا اهمیت بسیار دارد از 

تلاش های دولت تشکر می کنیم.
رییس قوه مقننه یادآور شد: کمیسیون ویژه و مرکز پژوهش های مجلس بررسی های 
دقیقی در این باره داشته اند که به زودی گزارش آن در مجلس مطرح خواهد شد؛ 
مخصوصا برای جلوگیری از رکود واحدهای تولیدی تمهیدات بیشتری لازم است که در 

پیشنهادات کمیسیون  آمده است.
رییس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: البته کمیسیون ویژه و سایر کمیسیون های 
تخصصی در طول این دوره مجلس تصمیمات مهمی در جهت رونق تولید و رفع موانع 

تولید داشتند که باید به اجرا درآید و این امر زمینه نظریه جهش تولید رهبری معظم را 
فراهم می نماید.

مجلس دهم در زمینه بنیه دفاعی کشور با حساسیت برخورد کرد
لاریجانی تصریح کرد: مجلس انقلابی یعنی به جای کشمکش سیاسی پیگیر حل 
مسائل قشرهای مختلف و راه اندازی تولید کشور بود. آن هم در شرایط سخت و 

استثنایی تحریم.
وی گفت: قانون توسعه روستا و سرمایه گذاری در روستاها که با اذن رهبری و کمک 
صندوق توسعه سامان یافت، یک اقدام انقلابی بود. قانون رفع موانع تولید و اختیاراتی 
که در استان ها توزیع شد تا کارگاه ها از حرکت نیستند، یک اقدام انقلابی بود و بنده در 

سفرهای استانی کاملًا در جریان نتایج آن قرار گرفتم.
رییس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: اقدام که در قانون برنامه ششم انجام شد 
اختیارات سرمایه گذاری در بخش معدن به شوراهای استانی بخش معدن واگذار شد 

اقدام انقلابی بود که حرکت در بخش معدن را ایجاد کرد.
لاریجانی ادامه داد: جلسات مختلفی برای حل مشکل مسکن در مجلس گذاشته 
شد منجر به واگذاری های اخیر شد تا مشکل مردم به خصوص جوانان در زمینه مسکن 
حل شود، اقدام انقلابی بود. اقدامی که مجلس انجام داد در مشکلات سختی که برای 
مردم در موسسات اعتباری پیش آمد، اقدام انقلابی بود که چند میلیون نفر را نجات 
داد. وی تصریح کرد: هیچ مجلسی به اندازه مجلس دهم در زمینه بنیه دفاعی کشور 
با حساسیت برخورد نکرد و به این اندازه توجه نشان نداد، این یعنی یک اقدام انقلابی 
و از سر بصیرت. رییس مجلس شورای اسلامی افزود: اقدامی که مجلس در برابر رفتار 
ماجراجویانه آمریکا انجام داد و به نیروی قدس منابع جدید اختصاص داد و برای بار 
دوم پس از شهادت سردار سلیمانی تصمیم به حمایت از نیروی قدس گرفت، یعنی 
اقدام انقلابی آگاهانه. رییس قوه مقننه خاطرنشان کرد: اگر بودجه هایی که مجلس 
برای شرکت های دانش بنیان هرساله در نظر نگرفته بود و اگر حمایت از این واحدها نبود 
امروز در بحث کرونا این گونه خدمات به مردم عرضه نمی شد. این نگاه ها نگاه انقلابی 
واقعی است. لاریجانی تصریح کرد: مجلس دهم انقلابی بودن را در خدمت خاکسارانه 
به ملت و سنگر مقاوم در مقابل دشمن معنا کرد وعمل کرد البته دنبال اقدامات شعاری 

و سرگرمی های سیاست زده نبود.  

علی لاریجانی: 

مجلسدهمدنبالاقداماتشعارینبود

مجلس یازدهم هنوز آغاز به کار نکرده پرحاشیه و پرخبر شده است، از فوت دو نماینده تا جعلی بودن مدرک 
یک نماینده دیگر. این یعنی درحال حاضر سه صندلی آن تا 1400 بلاتکلیف خواهد ماند. رضوانه رضایی پور: 
»مشارکت پایین و پیروزی اصولگراها«؛ این همان پیش  بینی  بود که بالاخره در انتخابات دوم اسفندماه 98 به وقوع 
پیوست و یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، با حداکثر کرسی ها به راست گرایان سیاست رسید. انتخاباتی که 
رقیب قدیمی یعنی اصلاح طلبان حضوری حداقلی داشتند و مشارکتی پایین رقم خورد آنگونه که برخی چهره ها 
با آرایی بسیار پایین مستاجر 4 ساله بهارستان شدند. گرچه تحلیلگران سیاست نقش شورای نگهبان و نوع بررسی 
صلاحیت کاندیداها را در پایین بودن میزان مشارکت تاثیرگذار می دانند اما نباید رویگردانی مردم از هر دو جریان 
سیاسی کشور را هم بی دلیل و کم تاثیر در کاهش مشارکت دانست. مجلس یازدهم گرچه در نهایت با همین شوک 
پایین بودن میزان مشارکت روی کار آمد اما این پایان داستان مجلس یازدهم نبود و شوک های بعدی یکی بعد از 
دیگری به این مجلس که هنوز استارت علنی هم نزده است وارد شد.از فوت دو نماینده در بحبوحه شیوع کرونا تا 
جعلی بودن مدرک تحصیلی یک نماینده. حضور پرتعداد دولتمردان احمدی نژاد و چیدمان صندلی های مهم 

مجلس در فضای مجازی و کرونا زده از دیگر تفاوت های این مجلس هنوز پانگرفته است.
سکانس اول؛ کرونا و مرگ به بهارستان رسیدند

انتخابات دوم اسفند 98 درست سه روز پس از اعلام رسمی شیوع ویروس کرونا در کشور برگزار شد. هرچند هفته  
ها پیش از آن حرف و حدیث های زیادی در خصوص ورود این ویروس به کشور مطرح می شد اما تا آن هنگام اعلام 
رسمی نشده بود. اعتراضات مبنی برخطر برگزاری انتخابات درشرایط شیوع کرونا و پیشنهاد تغییر زمان آن هم راه 
به جایی نبرد وحوزه های انتخابات در روزدوم اسفند پذیرای رای دهندگان بودند.انتخاباتی که سبب ساز ابتلا برخی 

کاندیداهای انتخابات وحتی نمایندگان مجلس دهم شد و پس لرزه های آن به سرعت نمود یافت.
آنچنان که کمتر از دو هفته بعد از انتخابات، فاطمه رهبر نماینده تهران که پیشتر نیز ساکن بهارستان بود، در اثر 
ابتلا به این بیماری درگذشت. محمدعلی رمضانی دستک منتخب مردم آستانه اشرفیه در مجلس یازدهم هم پیش 
از او دار فانی را وداع گفت، برخی علت فوت این نماینده را هم ابتلا به کرونا یا انفولانزا اعلام کردند تا در نهایت 
مجلس یازدهم آغاز به کار نکرده دو صندلی اش تا 1400 خالی بماند. کرونا سایر نمایندگان مجلس فعلی و جدید 
را هم درگیر خود کرد. حتی زمزمه هایی در مورد ابتلای محمدباقر قالیباف نفر اول انتخابات تهران هم مطرح بود اما 

این خبر از هر سو تکذیب شد، هرچند تا مدتها خبری از وی در انظار عمومی و هیچ رسانه ای نبود. 
سکانس دوم؛ جعلی بودن مدرک تحصیلی سومین صندلی را خالی کرد

مدرک جعلی منتخب مردم تفرش در مجلس یازدهم هم شوکی بود که طی روزهای اخیر به مجلس یازدهمی ها 
وارد شد. آن هم مجلسی که با نظارت سفت و سخت شورای نگهبان روی کار آمده بود. سینا کمالخانی با مدرک 
ارشد خود از فیلتر نهاد نظارتی انتخاباتی که به زعم خودشان برای احراز صلاحیتها، مو را از ماست بیرون می کشند، 
منتخب مردم تفرش شد. اما این شادی برای او دوامی نداشت. 6 اردیبهشت وقتی که خبرهایی در مورد جعلی 
بودن مدرک نماینده تفرش در رسانه ها مطرح شد، کمالخانی صحت آن را ردکرد و گفت: هیات نظارت استان 
ابهاماتی را وارد کرده ولی معاون سیاسی استان در گفتگویی این موضوع را رد کرده است. این اظهارات درحالی 
از سوی نماینده تفرش مطرح شد که بهروز اکرمی معاون سیاسی اجتماعی استاندار مرکزی عنوان کرده بود، 
بنده از صحت جعلی بودن مدرک هیچ اطلاعی نداشته، ولی شورای نگهبان کشور به نقصی در پرونده منتخب 
مردم شهرستان های آشتیان، فراهان و تفرش در یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی پی برده است. دو روز 
بعد عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان،از عدم تایید مدرک تحصیلی نماینده تفرش از سوی وزارت 
علوم خبر داد تا به این ماجرا پایان دهد. او درخصوص اینکه چرا شورای نگهبان با این همه ادعایی که درمورد احراز 
صلاحیتداوطلبان دارد نتوانست به این موضوع پیش از برگزاری انتخابات دست یابد، گفت: »آنچه که ما در پرونده 
از ایشان داشتیم و بررسی کردیم، گواهی تحصیلی بود که مشکلی در ابتدای امر نداشت و در بررسی صلاحیت 

هم، چون هیچ مسئله ای در این زمینه نبود،موضوع مورد تایید واقع شد. اما اخیرا با توجه به موضوعات مطرح شده، 
موضوع را جویا شده و یک نامه از یک موسسه در یکی از استان ها دریافت کردیم که طی این نامه، اعلام شده که از 
این فرد با چنین مشخصاتی که مدعی شده که در مقطع کارشناسی ارشد علوم اجتماعی در این موسسه تحصیل 

کرده، سوابقی وجود ندارد و وی در این موسسه تحصیل نکرده است«. 
جعلی یا بی اعتبار؟

با گسترش این بحث در رسانه ها، جعلی بودن مدرک تحصیلی و یا بی اعتبار بودن موسسه آموزش عالی که 
کمالخانی مدرک خود را از آنجا دریافت کرد هم مطرح شد. عدم الزام به استعلام از وزارت علوم در زمان احراز 
صلاحیتها یکی از اشکالاتی است که حقوقدانان به قانون انتخابات وارد می دانند. علی نجفی توانا گفته بود: »عدم 
الزام به استعلام از وزارت علوم باعث شده است که به هر حال مسئولین ذیربط در سطح شهرستان، استان و وزارت 
کشور با صرف ارایه این مدرک و رویت آن، صحت آن را تایید کردند و مدارک داوطلب را کامل تلقی نمودند. متاسفانه 
این تساهل و تسامح و بی توجهی در شورای نگهبان هم مورد نظر بوده و شورای نگهبان هم بدون ارزیابی و بررسی 
تمام مدارک ظاهرا از لحاظ انطباق ظاهری شکلی مدارک با شرایط کاندیدا، صلاحیت وی را احراز کرده و بعد 
هم انتخابات را تایید کردند«.  اما آنگونه که این وکیل دادگستری توضیح داده: »ظاهرا یک موسسه بین المللی 
این مدرک را صادر کرده که طبق آخرین اطلاعات واصله این مرکز آموزشی وجود خارجی دارد، فعالیت می کند و 
دانشجو می پذیرد، اما تاییدیه ای از وزارت علوم ندارد که خود این مطلب آن را از بحث جعل خارج می کند و بحث 
اعتبارسنجی مدرک تحصیلی صادره از این مرکز آموزشی را می تواند مطرح کند«. که البته هر یک از این دو حالت 
هیچ توفیری در سرنوشت منتخب تفرش نداشته است. چراکه سرنوشت او در جلسه روز چهارشنبه شورای نگهبان 
تقریبا مشخص شد. کدخدایی در خصوص نتیجه این جلسه گفت: با توجه به اعلام نظر رسمی وزارت علوم مدرک 
سینا کمالخانی به دلیل اینکه آن موسسه اعتبار ندارد در نتیجه مدرک ایشان هم اعتبار ندارد و نمی تواند به مجلس 

یازدهم راه پیدا کند. 
آیا شورای نگهبان باید ورود می کرد؟

اما ورود شورای نگهبان به این موضوع هم کم مورد انتقاد قرار نگرفت. علی مطهری در گفتگو با روزنامه اعتماد 
گفت: »به  طور کلی این گونه موارد باید در مرحله بررسی اعتبارنامه ها در مجلس شورای اسلامی مورد رسیدگی قرار 
گیرد. البته با توجه به این که وزارت علوم درباره مدرک تحصیلی منتخب تفرش اظهارنظر و صحت آن را رد کرده 
است، قاعدتا مجلس یازدهم نیز از تصویب اعتبارنامه ایشان خودداری خواهد کرد ولی الان مساله این است که این 

اقدام باید از مسیر قانونی خود انجام شود، نه اینکه شورای نگهبان راسا اقدام کند«. 
این اقدام شورای نگهبان هرچقدر هم مورد انتقاد باشد اما ادامه همان رویه سابق شوراست که بخصوص در 
انتخابات 94 و در خصوص مینو خالقی منتخب اصفهان رخ داده بود؛ یعنی رد صلاحیت پس از انتخابات و پیش از 
ورود به مجلس. کاری که قرار است نمایندگان پس از بررسی اعتبارنامه ها انجام دهند، زودتر از سوی شورای نگهبان 

انجام می شود تا شاید راهی برای جبران اشتباهات خود باشد. 
سکانس سوم: سونامی دولتمردان سابق به بهارستان رسید

شاید تا سال گذشته هم کمتر کسی فکر می کرد در سیاست ایران دیگر جایی برای احمدی نژاد و نزدیکانش باشد. 
اما مجلس یازدهم کعبه آمال آنان بود که به آن رسیدند. گرچه حضور چهره هایی که سوابقی چون وزارت یا معاونت 
در دولت داشته اند در پارلمان امری ویژه و خاص نیست و نمونه هایی از آن در ادوار مختلف وجود داشته است 
اما اینبار مجلسی روی کار آمده است که اکثر نمایندگانی که سابقه اجرایی در دولت ها را دارند برخاسته از دولت 
احمدی نژاد هستند. شمس الدین حسینی وزیر اقتصاد دولت نهم و دهم از تنکابن، علی نیکزاد وزیر راه دولت 
دهم از اردبیل و فریدون عباسی رییس سازمان انرژی اتمی در دولت دهم از حوزه انتخابیه کازرون از شاخص ترین 
هایی بودند که راهی پارلمان شدند. وحید جلال زاده، سیدمسعود خاتمی، مهدی سعادتی، محمود احمدی بیغش، 

علیرضا شهبازی، محمود عباس زاده، علی اصغر عنابستانی از جمله استانداران دو دوره ریاست جمهوری محمود 
احمدی نژاد هستند که حالا باید ردای نمایندگی بر تن کنند. یاران احمدی نژاد در مجلس جدید به 3 باتجربه  از هم 
مسلکان خود در مجلس دهم اضافه می شوند. حمیدرضا حاجی بابایی وزیر آموزش و پرورش، محمدمهدی زاهدی 
وزیر علوم دولت نهم و عبدالرضا مصری وزیر رفاه دولت دهم از نمایندگان مجلس دهم هستند که به دوره یازدهم هم 
راه یافتند. حال باید دید که دولتمردان احمدی نژادی برای مجلس آینده چه در سر دارند. البته آنها را نباید به همین 
تعداد معدود دانست. آنها اگر به افرادی همچون مرتضی آقاتهرانی و رفقای پایداری اش که از چهره های حامی 

احمدی نژاد بوده اند اضافه شوند، قطعا فراکسیون تاثیرگذاری را خواهند داشت. 
سکانس چهارم: لشکر کاندیداها بر سر »یک« صندلی

اصولگرایانِ پیروز انتخابات با وجود کرونا، حالا دیگر بهتر از گذشته از فضای مجازی بهره می برند. آنها نه تنها در 
توئیتر به اعلان عقاید خود در خصوص بسیاری از مسائل کشور می پردازند بلکه بر سر کرسی های مجلس هم خط و 
نشان می کشند. این دعواها ابتدا بر سر ریاست مجلس شکل گرفت.  قالیباف، آقاتهرانی، زاکانی، میرسلیم، حاجی 
بابایی، شمس الدین حسینی، فریدون عباسی، نیکزاد و ...از جمله گزینه های ریاست مجلس یازدهم هستند که 

هنوز چند هفته مانده تا آغاز بکار پارلمان جدید جدل های طرفداران آنان آغاز شده است.
»قالیباف به عنوان نفر اول تهران وسرلیست ائتلاف باید رییس مجلس شود«.این عقیده خیلی از اصولگرایانی 
است که چه به صراحت و چه با کنایه از ریاست محمدباقر قالیباف حمایت کرده اند.اما انگار با فروکش کردن 
کرونا،این مباحث بهجلسات حضوری هم کشیده شد. روزنامه اعتماد در گزارشی از رایزنی های شبانه بر سر کرسی 
ریاست مجلس آن هم در قالب سلسله گفت وگوهایی با نام »نشست اتحاد« خبر داد و نوشت: »سه شنبه، نهم 
اردیبهشت  ماه با توجه به هماهنگی هایی که از یکی، دو روز قبل، آغاز و صورت گرفته بود، قرار بر گردهمایی بزرگان و 
سردمداران جریان های سیاسی یازدهمین دوره مجلس بود. محمدباقر قالیباف، مرتضی آقاتهرانی، سیدرضا تقوی، 
علی نیکزاد، حمیدرضا حاجی بابایی، سیدمحمدرضا میرتاج الدینی و البته علیرضا زاکانی و سیدمصطفی میرسلیم 
8 نفری بودند که در این نشست حاضر شدند«.  با برپایی این جلسه که هنوز تاییدی بر صحت آن وجود ندارد، به 
نظر می رسد که باید در روزهای آتی منتظر خبرهای جدیدی در خصوص مجلس یازدهم بود. اخباری که در نهایت 
سرنوشت کرسی های ریاست را پیش از آغاز مجلسی با اکثریت مطلق مشخص خواهد ساخت.    نکته جالب شاید 
آن باشد که در هیچ دوره ای از پارلمان این حد از کاندیدا برای رسیدن به کرسی ریاست وارد رقابت و صف آرایی در 

مقابل هم نشده بودند. این مجلس اما گویا قرار است رکوردی در کاندیداتوری برای کرسی ریاست به ثبت برساند. 

مجلس یازدهم پرحاشیه و پرخبرقبل ازآغاز به کار ؛

۴ سکانس متفاوت از پارلمان یازدهم

فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: نمایندگان مجلس یازدهم، چاره ای جز تحمل دولت روحانی ندارند و خودشان هم بدون شک جز در قالب بیان یکسری حرف ها و 
طرح ها مطالبی مطرح کنند که این رویکرد منطقی تر و بهتر است. 

 رابطه و نحوه تعامل دولت تدبیر و امید و مجلس یازدهم، یکی از پرسش های جدی است که بعد از دوم اسفند ماه سال 98 تحلیل های بسیاری از سوی کارشناسان و 
کنشگران سیاسی دو جناح سیاسی غالب کشور درباره آن ارائه شده است. اکنون قریب به اتفاق ترکیب مجلس، متشکل از اصولگرایانی شده که به طور عمده مخالفت 

جدی با نوع نگرش و رفتار دولت روحانی دارند و معتقدند که دولت باید ضمن تغییر مسیر، خیلی جدی برای رفع مشکلات مردم وارد صحنه شود.
 ـو همچنین با نقد   ـکه بخش قابل توجهی از آن را چهره های اصلاح طلب در اختیار داشتند  اصولگرایان با شعار تغییر نحوه رفتار مجلس و انتقاد به قوه مقننه در دوره دهم 
جدی عملکرد و اقدامات دولت تدبیر و امید پای به صحنه انتخابات گذاشتند و در حالی که مردم نارضایتی جدی از عملکرد هر دو قوه مجریه و مقننه داشتند، توانستند با 

اتکا به بدنه رأی اصولگرایی، بسیاری از کرسی های مجلس را از آن خود بکنند.
برخی بر این باورند، مخالفت جدی که بسیاری از نمایندگان مجلس یازدهم با عملکرد و اقدامات دولت »حسن روحانی« دارند، به یک موضوع دردسرساز در سال پایانی 
دولت منجر می شود و می تواند در قالب اقداماتی نظیر استیضاح وزیران ناتوان، استیضاح رئیس جمهور و موضوعاتی از این دست بروز کند؛ برخی هم بر خلاف این موضوع 

معتقدند که این اختلاف نظر بین دولت و مجلس منجر به بهبود عملکرد در هر دو قوه خواهد شد و به نفع مردم هم تمام می شود.
در همین خصوص، یک چهره سیاسی اصلاح طلب پیش بینی اش از روند برخورد و یا تعامل دو قوه مجریه و مقننه را این گونه بیان کرد: »نمایندگان مجلس یازدهم در 

مقابله با دولت تدبیر و امید به ریاست »حسن روحانی« چاره ای جز تحمل ندارند.«
»مصطفی هاشمی طبا« فعال سیاسی اصلاح طلب درباره طرح مسائلی از سوی برخی چهره های سیاسی مبنی بر تشکیل پارلمان در سایه در آستانه تشکیل مجلس 
یازدهم اظهار کرد: بنده دقیقا نمی دانم دوستانی که چنین تحلیل هایی را مطرح می کنند به دنبال چه چیزی هستند وی افزود: اینکه برخی مطالب و مفاهیمی، چون 
پارلمان در سایه یا دولت در سایه را مطرح می کنند، از نظر من باورنکردنی است؛ از این روی، بنده به مفاهیم اینچنینی اعتقادی ندارم و به دوستان نیز توصیه می کنم با طرح 
چنین مطالبی، اذهان عمومی را گمراه نکنند. این چهره سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: مجلس یازدهم و اکثریت نمایندگان آن بدون شک از نظر باور های سیاسی، 

اقتصادی و بسیاری از رویکرد های دیگر با دولت روحانی در تضادند، اما اینکه این رویکرد ها در تعامل با دولت چگونه خواهد بود، غیرقابل پیش بینی است.
هاشمی طبا خاطرنشان کرد: برخلاف نظر بسیاری از دوستان که به دنبال بلند کردن آتش اختلافات دولت و مجلس یازدهم هستند، بنده بر این باورم که بیشتر اختلافات 
دولت روحانی و نمایندگان مجلس یازدهم، لفظی و ایذایی است. وی تاکید کرد: نمایندگان مجلس یازدهم، چاره ای جز تحمل دولت روحانی ندارند و خودشان هم بدون 

شک جز در قالب بیان یکسری حرف ها و طرح ها مطالبی مطرح کنند که این رویکرد منطقی تر و بهتر است.
 ـکه مشکلات  این چهره سیاسی اصلاح طلب گفت: توصیه بنده به دوستان همفکر خودم در بدنه اصلاح طلب و سایر جریانات سیاسی این است که در فضای امروز کشور 
 ـما بیشتر در جهت حل این مشکلات وارد عمل شویم و دست از دعوا های زرگری و طرح مباحثی که هیچ سودی برای ما ندارد برداریم،  بزرگ و کوچک فراوانی وجود دارد 

چون برای بر ون رفت از شرایط فعلی، نیازمند همدلی قوای اجرایی و قانونگذاری کشور هستیم.
 ـبه ریاست »حسن   ـو دولت تدبیر و امید   ـمتشکل از چهره های اصولگرای مخالف دولت  برخی کارشناسان سیاسی درباره نوع برخورد و رفتار دو قوه یعنی مجلس یازدهم 
 ـحتی پا را فراتر از درگیری گذاشته اند و معتقدند به واسطه عملکردی که از قوه مجریه از سال 92 تاکنون باقی مانده است، بسیاری از  روحانی« و همراهی اصلاح طلبان 

نمایندگان اصولگرای مجلس پیش رو پا را فراتر گذاشته و سراغ اقداماتی نظیر طرح عدم کفایت سیاسی رئیس جمهور خواهند رفت!
البته اصلاح طلبان و بسیاری از اصولگرایان هم تحقق چنین موضوعی را غیرممکن می دانند و بر این باورند همانطور که اجازه داده نشد چنین رویکردی در قبال دولت 
 ـداده نمی شود و کار تا برگزاری انتخابات 1400 به همین شکل پیش خواهد   ـآن هم در سال پایانی دولت »حسن روحانی«  احمدی نژاد به کار گرفته شود، قطعا این اجازه 
رفت تا دولت جدید بر سرکار بیاید؛ دولتی که اصولگرایان معتقدند به ریاست یک چهره اصولگرا تشکیل خواهد شد. ، اما از نظر بنده ماهیت پارلمان مشخص است؛ 

بنابراین، نمایندگان تصمیمات لازم را خودشان می گیرند و عملیاتی می کنند.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، تاکید کرد: آمریکا نمی تواند مدعی رفتار ایران در برجام شود، چون آمریکا عضو برجام نیست که بخواهد مدعی 
برجام شود؛ بنابراین این اقدام آمریکا کاملًا برخلاف قوانین و مقررات بین المللی است. قطعاً کشور های دیگر در شورای امنیت با آمریکا همکاری نمی کنند، چرا که آمریکا 

ابتدا باید عضو برجام شود و سپس مدعی آن باشد. 
 تحریم تسلیحاتی ایران این روز ها یکی از سوژه های اصلی مناسبات بین المللی است. آن گونه که آسوشیتدپرس گزارش داده آمریکا پیش نویس قطعنامه پیشنهادی اش 
برای تحریم تسلیحاتی ایران را میان برخی اعضای شورای امنیت توزیع کرده است. مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا، نیز در ادامه تلاش هایش برای تمدید تحریم های 
تسلیحاتی ایران مدعی شد که ایالات متحده با استناد به »حقوقش تحت قطعنامه 2231« که »با توافق جامع هسته ای متفاوت است« برای تمدید این تحریم ها تلاش 
می کند. برایان هوک، نماینده دولت آمریکا در امور ایران هم ابراز امیدواری کرده است که شورای امنیت سازمان ملل متحد قبل از تاریخ منقضی شدن تحریم های تسلیحاتی 
ایران در ماه اکتبر، اقدام به تمدید تحریم ها علیه ایران کند. این اقدام خصمانه آمریکا، مخالفت روسیه را به دنبال داشت. سرگئی ریابکوف، معاون وزیر خارجه روسیه، اعلام 
کرد تحریم سازمان ملل درخصوص فروش سلاح به ایران، که در اکتبر سال 2020 منقضی می شود، با وجود تلاش های آمریکا برای ممانعت از انقضا، نمی تواند تمدید شود. 

برای ما، پرونده ممنوعیت خرید و فروش تسلیحات با ایران با تصویب قطعنامه 2231 بسته شد و تحریم تسلیحاتی در اکتبر امسال منقضی می شود.
در همین خصوص حسین نقوی حسینی، نماینده ورامین و سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، در گفتگو با خبرنگار اعتمادآنلاین 
گفت: آمریکا دست از رفتار های خصمانه و تسویه حساب های سیاسی خود علیه جمهوری اسلامی ایران بر نمی دارد. آمریکا دشمن است و رفتار دشمن کاملًا تعریف شده 
است. او ادامه داد: حتی در دوران کرونا و نیاز همه جانبه کشور ها و ملت ها به همدیگر در مبارزه با این ویروس باز هم آمریکایی ها بر طبل اقدامات خصمانه علیه جمهوری 
اسلامی ایران می کوبند و کاری با کرونا و همکاری های بین المللی هم ندارند. یکی از موضوعاتی که آمریکایی ها به شدت دنبال می کنند، افزایش تحریم ها علیه جمهوری 

اسلامی ایران، فشار بین المللی و ترویج ایران هراسی است. یکی از این تحریم ها هم تحریم تسلیحاتی است.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به تلاش آمریکایی ها برای تمدید تحریم خرید و فروش تسلیحات از سوی ایران تاکید کرد: تحریم تسلیحاتی جمهوری اسلامی 
ایران طبق توافقنامه برجام ظرف پنج سال باید برداشته شود. پاییز سال جاری هم پنج سال به پایان می رسد و طبیعی است که ایران از مهرماه تحریم تسلیحاتی نخواهد 
بود. آمریکایی ها همه فشار و توان خودشان را گذاشتند تا جلوی برداشته شدن تحریم را بگیرند. جالب هم این است که استناد به برجام می کنند. نقوی حسینی گفت: 
آمریکایی ها می گویند، چون ایران تعهدات خودش را در برجام انجام نداده است، بنابراین نباید تحریم های تسلیحاتی علیه ایران لغو شود، در حالی که آمریکایی ها از برجام 

خارج شده اند. زمانی که یک کشوری از توافقی خارج می شود نمی تواند به همان توافق استناد و علیه کشور ها اقدام کند.
آمریکا عضو برجام نیست که بخواهد مدعی برجام شود

او ادامه داد: آمریکا نمی تواند مدعی رفتار ایران در برجام شود، چون آمریکا عضو برجام نیست که بخواهد مدعی برجام شود؛ بنابراین این اقدام آمریکا کاملًا برخلاف 
قوانین و مقررات بین المللی است. قطعاً کشور های دیگر در شورای امنیت با آمریکا همکاری نمی کنند، چرا که ابتدا آمریکا باید عضو برجام شود و سپس مدعی آن باشد.

این عضو فراکسیون ولایی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: قطعاً برخی از کشور های 4+1 که عضو شورای امنیت سازمان ملل متحد هستند با آمریکا همکاری 
نمی کنند. آن ها جلوی تصمیم آمریکا برای تمدید تحریم های خرید و فروش تسلیحات از سوی ایران را خ چین و روسیه حق وتو دارند

نقوی حسینی در پاسخ به سوالی که به سلطه آمریکا بر کشور های عضو برجام و عدم اجرای کامل این توافقنامه از سوی کشور های عضو و به دنبال فشار آمریکا اشاره داشت، 
گفت: کشور هایی همچون چین و روسیه هم جزو کشور های 4+1 برجام هستند و هم عضو شورای امنیت سازمان ملل متحد و حق وتو دارند. روسیه هم پیش از این اعلام 
نظر کرده است. هفته گذشته روس ها رسماً اعلام کردند که طرح آمریکایی ها برای تمدید تحریم خرید و فروش تسلیحات از سوی ایران عملیاتی نمی شود و این تحریم قابل 

تمدید نیست. آن ها تاکید کردند که ایران به تعهدات برجامی خود عمل کرده است.
او در پایان تاکید کرد: بنابراین اگر تمدید تحریم های تسلیحاتی در شورای امنیت سازمان ملل متحد مطرح شود، طبیعی است که آمریکایی ها موفق نمی شوند چنین 

طرحی را به تصویب برسانند. واهند گرفت و آن را وتو خواهند کرد، چون این اقدام را یک رفتار خصمانه و سیاسی تلقی می کنند.

هاشمی طبا: 
مجلس یازدهم چاره ای جز تحمل دولت روحانی ندارد 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :
تحریم های تسلیحاتی ایران در شورای امنیت تمدید نمی شود 



حقیقتپور:میخواهندپاستور2ایجادکنند
منصور حقیقت پور، مشاور علی لاریجانی در واکنش به تخریب هایی که از سوی برخی نمایندگان 
مجلس یازدهم علیه رئیس مجلس فعلی رخ می دهد، گفت: »ترکیب مجلس یازدهم به هیچ وجه 
رنگ ونشانی از اعتدال ندارد؛ مجلس آینده در اختیار کسانی است که تفکراتی خاص دارند و هنوز 
نپذیرفته اند که تندروی جواب نمی دهد و مسئولان برای پیشبرد درست امور باید به خدمت گذاری 
بیندیشند. من به این آقایان که بعضا استاد دانشگاه هم هستند، می گویم وقتی امام و رهبری مجلس 
را مجلس شورای اسلامی نامیده اند، نباید درباره آن به کنایه سخن بگویند و نام این نهاد مهم را خراب 
کنند. این نمایندگان باید ماه آینده مجلس را تحویل بگیرند اما متأسفانه حرمت جایگاهی که به دست 
آورده اند را متوجه نشده اند. آنها اکنون که تا تغییر مجلس مدت زیادی باقی نمانده است باید منطقی 
حرف بزنند و در فکر حل مشکلات عمیق تقنینی باشند. یکی از همین طیف نمایندگان مجلس بعدی 
می گفت که می خواهیم مجلس را به قرارگاه سازندگی کشور تبدیل کنیم؛ آن نماینده هنوز نمی داند 
که مجلس، دولت نیست اما گویا آنها می خواهند پاستور2 را ایجاد کنند؛ یعنی آنها تا این حد مجلس را 
نمی شناسند«. او ادامه داد: »کساني که مجلس را بنگاه خرید و فروش و دلالی اشتباه گرفته اند، بدانند 
که قانون اختیارات مجلس را احصاء کرده است. واقعا عجیب است افرادی که تا ماه آینده رسما نماینده 
می شوند اینگونه هنجارشکنی می کنند. واقعیت این است که نمایندگان باید هم افزا باشند و سخنانی 

بگویند که دقیق، علمی و منطقی باشد«.

عذرخواهیمرعشیازاصلاحطلبان
حسین مرعشی، سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی در واکنش به اظهارات جنجالی کرباسچی به 
خبرآنلاین گفت: به عنوان عضو حزب کارگزاران از همه سیاسیون، اصلاح طلبان و مردم عذرخواهی 
می کنم. من و همفکرانم در حزب کارگزاران معتقدیم شرایط کشور، همکاری و همفکری همه نیروهای 
حامی نظام و انقلاب را می طلبد. هر نوع تخطئه و تخریب در هر سطحی، آب ریختن بر کوره مشکلات 
ملی است. فریاد کشیدن در رسانه ها، یکدیگر را متهم کردن و زیر سوال بردن شخصیت ها در هیچ 
سطحی پسندیده نیست. حزب کارگزاران آماده بازسازی جبهه اصلاحات است. آمادگی داریم مشورت 
های لازم را خدمت آقای خاتمی به عنوان هماهنگ  کننده عالی و رهبری جامع اصلاحات ارائه کنیم. 
استعفای موسوی لاری تشکیل یک دوره جدیدی از همکاری و برنامه ریزی برای انتخابات 1400 را 
تسریع کرد. تشکیل هرگونه تشکیلات و ائتلاف جدید توسط حجت الاسلام موسوی لاری را رد می کنم.

آخرینوضعیتشیوعکرونادرقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه در حال حاضر 160 بیمار مشکوک به کرونا در مراکز 
درمانی قم بستری هستند، گفت: وضعیت حدود 50 نفر از این بیماران بد گزارش شده است.

محمدرضا قدیر گفت: طی 24 ساعت گذشته و منتهی به چهاردهم اردیبهشت ماه، 48 نفر در مراکز 
درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا و یا مشکلات حاد تنفسی پذیرش شدند.رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه 19 نفر از این تعداد در بیمارستان ها بستری و مابقی پس از 
معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.وی با بیان 
اینکه در شبانه روز گذشته، 9 نفر از کل بیماران بستری در بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان 
معالج از بیمارستان ترخیص شدند، گفت: در حال حاضر 160 بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی 
قم بستری هستند و حال حدود 50 نفر از آنها بد گزارش شده است.قدیر تأکید کرد: با توجه به اینکه 
استان قم در وضعیت قرمز تقسیم بندی ستاد ملی کرونا قرار دارد، در موضوع بازگشایی ها باید کمال 

دقت و روند پلکانی لحاظ شود.

معاون خدمات شهری شهرداری قم :

کارگران ساختمانی در قم ساماندهی می شوند 
در  ساختمانی  کارگران  ساماندهی  از  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
آینده نزدیک خبر داد و گفت: بر اساس تفاهم نامه ای با اداره کل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی ساختمانی به مساحت 300 مترمربع با مسئولیت این اداره کل 
پیش بینی شد.  سید امیر سامع با تاکید بر لزوم حمایت از کارگران ساختمانی 
اظهار داشت: قبل از سال های 1391 و 1392 بحث ساماندهی این قشر از جامعه 
کارگری مطرح بوده است که متولیان امر به گذاشتن کانکس در نقاطی از شهر 
رسیده بودند. معاون خدمات شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه حضور کارگران 
در کنار چهارراه ها به صلاح نبوده و کار درستی نیست افزود: طبق تفاهم نامه ای با 
اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی مقرر شد انجمن کارگران ساختمانی به منظور 
ساماندهی کارگران و عدم تجمع آن ها در اطراف میادین، از طریق سامانه ای که در 
اختیار دارند، اطلاع رسانی کامل به کارگران جهت ثبت نام در سامانه داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: طبق این تفاهم نامه پیشنهاد شد توسط انجمن صنفی 
کارگری برای کارگران اطلاع رسانی وسیع انجام  و این قشر از جامعه کارگری 
عضو یک سری گروه هایی شوند. سامع تاکید کرد: همچنین باید اطلاع رسانی 
وسیع در سطح شهر انجام گیرد تا اگر کسی کارگر روزمزد دارد از طریق مراجعه 
به این سامانه، از مزایای آن بهره مند شوند.  معاون خدمات شهری شهرداری قم 
عنوان کرد: اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان نیز پذیرفت حضور کارگران 
ساختمانی در کانکس، با توجه به اپیدامی بیماری کرونا سازگار نیست؛ ولی شاید 
در یک دوره کوتاهی لازم باشد انجمن کارگری به این کانکس ها آمده و مستقر 
شوند و اقدام به ثبت نام از کارگران ساختمانی کنند. وی از ساماندهی کارگران 
ساختمانی در آینده نزدیک خبر داد و گفت: بر اساس این تفاهم نامه پیشنهاد 
شد، ساختمانی از سوی انجمن کارگران ساختمانی به مساحت 300 متر مربع 
با مسئولیت اداره کل تعاون و کار و رفاه اجتماعی پیش بینی شود. سامع در پایان 
خاطرنشان کرد: بر اساس اطلاع رسانی هایی که در مورد سامانه و سایت انجام 
خواهد شد، کارگران ساختمانی بدانند با ثبت نام در سامانه چند روز بعد به آن ها 
مراجعه شده و آن ها می توانند به کارشان مشغول و از طریق سامانه های پیامکی 

سرویس دهی شوند.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم  مطرح کرد

تلاش درجهت تبیین فرهنگ 
شهروندی در مسیر بازیافت پسماند 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: شهرداری در تبیین 
فرهنگ شهروندی در مسیر بازیافت پسماند در تلاش است.

سید عبدالله میر ابراهیمی با اشاره به اقدامات سازمان مدیریت پسماند، اظهار 
داشت: سازمان مدیریت پسماند در گذشته به نام سازمان بازیافت فعالیت می کرد 
که براساس قانون مدیریت پسماند که در سال 83 در مجلس شورای اسلامی 
و کلیه  نام داد  تغییر  نام سازمان مدیریت پسماند  به  به تصویب رسیده است 
فعالیت ها، برنامه ریزی، ساماندهی و آموزش از مرحله ابتدایی تولید، ذخیره سازی 
و جمع آوری، پردازش، انتقال، دفن پسماندهای عادی در سطح شهر را بر عهده 
دارد. مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم افزود: شهرداری در تبیین 
فرهنگ شهروندی در مسیر بازیافت پسماند در تلاش است و بحث های آموزشی 
در مجموعه گروه های هدف مختلف و متنوع که در شهر بوده تعریف و برای آن 
برنامه ریزی شده است. میرابراهیمی با بیان اینکه یکی از گروه های هدف قشر 
دانش آموزان بوده که دراین باره طرحی را از سال گذشته با نام طرح همیاران 
بازیافت در مقطع ابتدایی عملیاتی کرده ایم، تصریح کرد: در این طرح همکاران 
سازمان پسماند به مدارس مراجعه می کردند و در هر کلاسی در حدود 45 دقیقه 
پیرامون مباحث و مفاهیم مدیریت پسماند از گام های نخست تا نهایی به آموزش 
می پرداختند. وی تصریح کرد: در این طرح دانش آموزان به عنوان همیاران بازیافت 
به غرفه های تفکیک محله معرفی می شوند و با توجه به در اختیار داشتن کارت 
همیاران بازیافت، سطح مشارکتی که با آن غرفه دارند رتبه بندی و امتیازبندی 
می شود و همیارانی که در این بخش به خوبی عمل کرده باشند به عنوان همیاران 
برتر و الگو به اردوهای آموزشی در بوستان های بازیافت و سایت البرز می روند. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تأکید بر اینکه این دانش آموزان 
در سطح مدارس به عنوان الگوهای بازیافت شناخته می شوند، خاطرنشان کرد: 
آنان در آموزش هرمی به سطوح پایین به آموزش می پردازند و ما می توانیم در این 
طرح کلیه دانش آموزان در مقاطع ابتدایی را تحت آموزش قرار دهیم. میرابراهیمی 
گفت: در کنار این برنامه ها، زیرساخت ها و نرم افزارهای لازم به مدارس تحویل داده 
می شود تا دانش آموزان بتوانند از همان ابتدا فرهنگ بازیافت را در سطح مدارس 

موردتوجه قرار دهند و بتوانند پسماند خشک و تر را تفکیک کنند.

نامه 18 شهردار به رئیس سازمان صدا وسیما؛

اقدامات شهرداری ها در زمینه کنترل 
کرونا در رسانه ملی منعکس شود

شهرداران کلانشهرهای کشور در نامه ای به رئیس سازمان صدا وسیما خواستار 
انعکاس اقدامات شهرداری ها در زمینه کنترل ویروس کرونا در رسانه ملی شدند.

کمال مرادی دبیر کل مجمع شهرداران کلانشهرهای کشور با اعلام این مطلب 
به تشریح این مکاتبه پرداخت و اظهار کرد: با شیوع ویروس کرونا در کشور و تهدید 
سلامت شهروندان، شهرداری ها به ویژه کلان شهرها بنا به رسالت و مسئولیت 
اجتماعی خود همگام و همراه با تدابیر و اقدامات موثر دولت و ستاد ملی مقابله با 
ویروس، تمامی ظرفیت ها و امکانات مالی و تجهیزات مدیریت شهری و حوزههای 
وابسته از قبیل آتش نشانی و خدمات ایمنی، مدیریت پسماند، مدیریت بحران، 
ساماندهی مشاغل و فرآورده های کشاورزی، حمل و نقل عمومی، آرامستان ها، 
فناوری اطلاعات و پارک ها و فضای سبز را به منظور کنترل و پیشگیری از شیوع 

ویروس کرونا و همچنین آموزش و اطلاع رسانی محیطی، به کار گرفته است.
مرادی با تاکید بر اینکه شهرداریها به موازات تلاشهای موثر و خستگی ناپذیر 
مجموعه بهداشت و درمان کشور، در خط مقدم کنترل و مبارزه با شیوع این 
ویروس قرار داشته، به تلاش های مستمر و شبانه روزی عوامل شهرداری ها در 
بخشهای مختلف خدماتی اشاره کرد و افزود: این خدمات در شرایطی انجام 
با چالش  بودجه دولت،  به  وابستگی  می شود که شهرداری ها بدون کمترین 
جدی کاهش درآمد مواجه می باشند. مجمع شهرداران کلانشهرها در بخش 
دیگری از این نامه خطاب به رئیس سازمان صدا و سیما تاکید کردند: به نظر می 
رسد در برنامه های آموزشی و اطلاع رسانی رسانه ملی، خدمات گسترده و موثر 
شهرداری ها برای کنترل محیطی شیوع بیماری، تحت الشعاع خدمات و تلاشهای 
ارزشمند بخش بهداشت و درمان کشور قرار گرفته است و این در حالی است که 
کارکنان زحمتکش شهرداری به ویژه مشاغل خدمات شهری و مدیریت پسماند 
در معرض مستقیم اثرات شیوع این ویروس قرار داشته و درگیر آسیب ها و عوارض 
ناشی از این بیماری هستند. لازم به ذکر است دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد 

شهردار قم نیز از امضا کنندگان این مکاتبه بوده است.

شهردار منطقه یک قم خبرداد:

اجرای روکش آسفالت ۷5 متری عماریاسر
شهردار منطقه یک قم از اجرای روکش آسفالت 75 متری عماریاسر با اعتبار 18 

میلیارد ریالی خبر داد.
احمد ترکمن با اشاره به جزئیات پروژه روکش آسفالت 75 متری متری عماریاسر، 
اظهار کرد: در قالب این پروژه که در راستای نهضت توزیع آسفالت در معابر شهر 

اجرا شده، باند کندرو و مسیر رفت و برگشت این بلوار روکش آسفالت شد.
شهردار منطقه یک قم با بیان اینکه مساحت آسفالت اجراشده در این بلوار 28 
هزار مترمربع بوده است، خاطرنشان کرد: این پروژه با اعتباری بالغ بر 18 میلیارد 
ریال از اعتبارات منطقه اجرا شد. ترکمن تناژ آسفالت مصرفی در این پروژه را 5 هزار 
و 500 تن عنوان کرد و افزود: محدوده انجام پروژه از پل سه سطحه 15 خرداد تا 
پل مقداد)کمربندی امام علی علیه السلام( بوده است. وی با بیان اینکه هدف از 
اجرای این پروژه بهبود عبور و مرور و تردد در این مسیر بوده است، خاطرنشان کرد: 

پروژه در حال انجام است و ظرف چند روز آینده به اتمام می رسد.
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eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام علی علیه السلام:
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 4/43 طلوع آفتاب: 06/15 اذان ظهر:13/03 اذان مغرب: 20/11

اپ
وچ

ی 
راف

وگ
لیت

بز
 س

خه
شا

بیدار ماندن دیدگان برای یاد خدا، 
یار صمیمیِ عارفان است 

و هدیۀ مقرّبان.

دوشنبه -پانزدهم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5027

غرر الحكم: ج۴ ص1۴1 ح5۶12

طرح: علیرضا پاکدل

 کاری که باید همه برای کرونا انجام دهیم!

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( در پیامی به مناسبت رزمایش 
مواسات و مومنانه گروه های مردمی، گفت: نقطه اوج این شکوه و ایثار ماه 
مبارک رمضان بود که در لبیک به فرمایش رهبر معظم انقلاب واژه مواسات در راه 

خدمت به محرومان و دردمندان این امت جلوه ای دیگر پیدا کرد. 
به گزارش عصر یکشنبه روابط عمومی آستان حضرت معصومه، آیت الله سید 
محمد سعیدی در پیام خود آورده است: از آغاز شیوع ویروس منحوس کرونا بار 
دیگر آزمونی سخت در برابر مردان و زنان کشور پهناور اسلامی ایران قرار گرفت 

که به خواست خدای بزرگ از آن سرافراز بیرون آمدند.
پیام حاکی است: جهان از شکوه ایثار و همدلی مجاهدان راه خدا در ایران 
اسلامی به وجد آمد و در روزگاری که مدعیان تمدن و فنّاوری برای دریافت 
کوچک ترین امکانات، مشغول غارت و چپاول یکدیگر بودند، جهادگران در این 
سرزمین پرشکوه سینه در برابر خطر سپر کرده بودند و مشغول خدمت رسانی به 

مردمی که ولی نعمتان این انقلاب هستند بودند.
پیام ادامه یافته است: استانی که مفتخر به حضور نورانی کریمه اهل بیت 
حضرت فاطمه معصومه )س( است، شاهد حضور اقشار مختلف مردمی بود 
که وارد عمل شدند و بدون هیچ چشم داشت مادی، فقط و فقط برای رضایت 

خداوند متعال و آسایش هم وطنان خود از جان و مال خود مضایقه نکردند.
امام جمعه موقت قم در بخش دیگری از پیام یادآور شده است: نقطه اوج این 
شکوه و ایثار ماه مبارک رمضان بود که در لبیک به فرمایش ولی امر مسلمین 
حضرت امام خامنه ای)مدظله العالی( واژه مواسات در راه خدمت به محرومان 
و دردمندان این امت جلوه ای دیگر پیدا کرد و قرارگاه ها و گروه های جهادی 
و مردمی یکی پس از دیگری در کوی و برزن این استان مقدس آماده خدمت 

شدند.
پیام ادامه یافته است: در ماهی که شاهد وفات بزرگ بانوی کریمه و یاور پیامبر 
گرامی اسلام حضرت خدیجه )س( و مزین به نور ولادت کریم آل طه حضرت 
امام حسن مجتبی)ع( هستیم، هزاران بسته و سبد کالا در سفره ای مزین به 
صفت مهربانی توزیع و سفره افطار اقشار ضعیف و آسیب دیدگان از این بیماری 

همه گیر مزین به احسان و لطف خیرین و نیکوکاران شد.
در پایان این پیام آمده است: اینک که الحمدالله رزمندگان جبهه مواسات 
و  مجاهدت  عرصه های  نمایش  آینه دار  و  درخشیدند  خوش  قم  استان  در 
خدمت رسانی شدند بر خود لازم می دانم که با استعانت از نام پروردگار متعال 
را ارج نهاده و موفقیت بیش ازپیش قرارگاه های  ایشان  تلاش های خالصانه 
مواسات را در سایه سار لطف و عنایت حضرت امام زمان )عج( و تحت زعامت 

نایب ایشان حضرت آیت الله خامنه ای مسالت نمایم.
کارهای خیر در حرم اهل بیت)ع( تعطیل بردار نیست

تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( همچنین در مراسم آغاز رزمایش 
»همدلی و احسان« که در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر با اشاره به آغاز 
رزمایش همدلی و احسان با محوریت توزیع بسته های غذایی میان نیازمندان 
گفت: حرم اهل بیت)ع( محل امن و امید مردم است و رسانه های معاند خارجی 
باید بدانند حرم ها چه تعطیل باشند و چه باز، مردم باب خیر و صراط مستقیم 
را فراموش نمی کنند. آیت الله سید محمد سعیدی طی سخنانی اظهار کرد: 

کارهای خیر در حرم اهل بیت)ع( تعطیل بردار نیست.
وی با اشاره به غربت حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها در روزهایی 
کرونایی تصریح کرد: امسال با وجود بسته بودن درب های حرم مطهر کریمه 
اهل بیت)س( به علت شرایط پیش آمده، از توجه مردم به این مکان مقدس 
کاسته نشده است و کارهای خیر در این حرم و دیگر اماکن مقدس نیز تعطیل 
نمی شود. تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)س( با بیان اینکه ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره( ترجیح دادند رزمایش همدلی و احسان از حرم مطهر آغاز شود، 
گفت: حرم اهل بیت)ع( محل امن و امید مردم است و رسانه های معاند خارجی 
باید بدانند حرم ها چه تعطیل باشند و چه باز، مردم باب خیر و صراط مستقیم را 

فراموش نمی کنند.

آیت الله سید محمد سعیدی:

رزمندگانجبههمواساتدراستانقمخوشدرخشیدند

رییس علوم پزشکی: 

مراقب شیوع بیمارهای واگیردار در قم باشیم
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم ضمن هشدار در خصوص شیوع بیمارهای واگیردار در این استان، 
گفت: در کنار مراقبت از شیوع کووید19، باید مراقب باشیم تا دیگر بیماری های واگیردار نیز شیوع پیدا 

نکند و مرکز بهداشت استان هم بقیه تکالیف خود را انجام دهد. 
محمدرضا قدیر در جلسه ستاد مقابله با ویروس کرونا، همچنین افزود: باید مراقب فضای مجازی 
و شایعه های مطرح شده در این فضا بود، سازمان بهداشت جهانی برای ساماندهی فضای مجازی از 

شرکت های گوگل و فیس بوک کمک خواسته است.
وی شعار بهداشت جهانی در مبارزه با کووید 19 را علم، همبستگی و پیداکردن راه حل دانست و یادآور 
شد: تمامی کارآزمایی های بالینی مصوب وزارت بهداشت در خصوص مقابله با کرونا ویروس در قم، در کنار 

دیگر اقدام های بهداشتی و درمانی در حال انجام است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم، گفت: بر اساس نظر سازمان بهداشت جهانی، نیاز نیست که از همگان 
تست کرونا گرفته شود، فقط کسانی که مشکوک بوده و علائم دارند و کسانی که با افراد مشکوک علائم دار 

در ارتباط هستند، باید تست کرونا بدهند.
وی در پایان بیان کرد: بیمارستان کامکار قم، به عنوان مرکز استقبال از بیماران علائم دار و مشکوک به 

کرونا، در خدمت رسانی به همشهریان همچنان آماده است.

مدیر ستاد اجرایی فرمان امام در استان قم:
 ۱5 هزار بسته غذایی میان نیازمندان قم توزیع می شود

 مدیر ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در استان قم گفت: در راستای تحقق فرمان رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر کمک مؤمنانه به نیازمندان، یک میلیون بسته غذایی در سراسر کشور توزیع می شود که 15 هزار 
بسته به قم اختصاص دارد.  حسن عندلیب در آیین آغاز رزمایش »همدلی و احسان« در شبستان امام 
خمینی)ره( حرم حضرت معصومه، طی سخنانی بابیان اینکه شروع این رزمایش از اماکن مقدس و متبرک 
در پنج استان تهران، قم، خراسان رضوی، فارس و سیستان و بلوچستان است، بیان کرد: علاوه بر تعداد 
بسته های موردنظر، هر اندازه که مردم و خیران در ادامه کار به این رزمایش کمک کنند به همان میزان نیز 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( به نیازمندان کمک خواهد کرد و کمک ها افزایش خواهد داشت. وی گفت: 
از ابتدای شیوع بیماری کرونا چهار درمانگاه سیار را در استان قم مستقر کردیم و روزانه میانگین هزار نفر را 
ویزیت و داروی رایگان داده ایم. وی بابیان اینکه در استان قم طی20 روز بیش از 20 هزار نفر ویزیت شده 
و داروی رایگان دریافت کرده اند، افزود: با توجه به ایام عید ضدعفونی معابر استان با همکاری گروه های 
جهادی انجام گرفت و 15 هزار بسته بهداشتی در مناطق محروم توزیع که این عملیات با همت گروه های 

جهادی و بسیج انجام شد.
  

استاندارقم: 

قم در شرایط قرمز کرونایی است
 استاندار قم پس از شرکت در جلسه کنفرانس ویدئویی رییس جمهوری با استانداران کشور، گفت: با 
تقسیم بندی ستاد مبارزه با کرونا بر اساس میزان تهدید ویروس کرونا در استان های کشور استان قم بر 

اساس آمار تعداد بستری ها در بیمارستان همچنان در وضعیت قرمز قرار دارد. 
بهرام سرمست ادامه داد: بر اساس تقسیم بندی ستاد مبارزه با کرونا 132 شهرستان در وضعیت کم خطر 
و سفید، 255 شهرستان در وضعیت زرد و 61 شهرستان در وضعیت قرمز قرار دارند. وی با اشاره به مصوبات 
جلسه روزیکشنبه  رییس ستاد مبارزه با کرونا برای شهرستان های سفید، گفت: چگونگی گشایش در امور 
آموزش وپرورش، بنگاه های زودبازده، وضعیت اجاره نامه های مستاجر و موجر، برگزاری مراسم شب های 
قدر و بازگشایی مساجد و اماکن متبرکه در شهرستان های کم خطر موردبررسی قرار گرفت. وی همچنین 

بیان کرد: جزییات مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا به محض ابلاغ اطلاع رسانی خواهد شد. 
 

مدیرکل امداد امام خمینی )ره( استان قم :
۶۰ هزار پرس غذای گرم در ماه رمضان توزیع می شود

مدیرکل امداد امام خمینی )ره( استان قم از توزیع روزانه دو هزار پرس غذای گرم با حفظ کرامت و رعایت 
پروتکل های بهداشتی همزمان با ماه مبارک رمضان در میان مددجویان قمی خبر داد.

اکبر میرشکار با بیان اینکه کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم امسال هم مانند سال های گذشته 
از چند روز مانده به ماه مبارک رمضان اقدامات خوبی برای معیشت نیازمندان انجام داده است، گفت: تا 

کنون 900 میلیون تومان کمک هزینه تهیه مواد غذایی به مددجویان این نهاد در قم تقدیم شده است.
وی با اشاره به اینکه این کمک هزینه با نظر گرفتن شرایط خانوارها از 100 تا 600 هزار تومان متفاوت 
بوده است اظهار کرد: از ابتدای ماه مبارک رمضان نیز هر روز 2000 پرس غذای گرم در آشپزخانه اطعام 
مهدوی مجتمع حضرت معصومه )س( این نهاد طبخ و توسط امدادگران این نهاد درب منازل مددجویان 
توزیع می شود. مدیرکل کمیته امداد استان قم از مردم نیکوکار و خیران خواست با کمک های خود از طریق 
کد دستوری #1*025*8877* و واریز به کارت 603799790000125 کمیته امداد استان قم را در 

تأمین معیشت نیازمندان یاری کنند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم 
با بیان اینکه به دنبال حقابه زیست محیطی در 
رودخانه قره چای هستیم گفت : به دلیل اینکه در 
این منطقه کشاورزان اقدام به کشاورزی نمی کنند 
در نتیجه به دنبال آن بودیم که در دریاچه نمک 

حقابه زیست محیطی داشته باشیم.
حقابه  های  تخصیص   ، بهشتی  محسن 
زیست محیطی به استان قم را مورد تاکید قرار داد 
و اظهار داشت: هر سال به دنبال رهاسازی آب از 

سدهای استان هستیم.
استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
قم با تاکید بر اینکه تخصیص حقابه ها مطالبه 
برخلاف  افزود:  است،  بوده  قمی  همشهریان 
عرف که در تمام دنیا برای کار کشاورزی اقدام 
به سدسازی می کنند، سدهایی که بالا دست قم 

زده شده برای تأمین آب شرب شهری است.
وی با بیان اینکه دو سد 15 خرداد و کوچری 
برای تأمین آب شرب ایجاد شده اند، گفت: آبی 
یازده  میزان  به  اخیراً  حتی  و  گذشته  سال  که 

میلیون متر مکعب رها و آزادسازی شد دلیلش 
این بود که استان قم ذخیره خوبی در سدها دارد؛ 
با رهاسازی آب در سدها، در صورت  در نتیجه 

بارندگی یا سیل آب در سدها خواهیم داشت.
بهشتی با بیان اینکه حقابه واقعی کشاورزان سه 
الی پنج میلیون متر مکعب نبوده و بسیار بیشتر 
از این مقدار است، ادامه داد: سال گذشته 45 
میلیون مترمکعب و با در نظر گرفتن یازده میلیون 
 56 مجموع  در  سال،  پایان  از  قبل  مترمکعب 

میلیون مترمکعب آب از سدها رهاسازی کردیم.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم 
ابراز کرد: بعضی مواقع 15 میلیون مترمکعب آب 
در سد پانزده خرداد داریم که آزادسازی می شود 

ولی امسال چهار برابر آن را آزاد کردیم.
وی تاکید کرد: امسال نیز بارندگی های خوبی 
داشتیم و در صورت بالاتر رفتن سدهای استان، 
به  موفق  و  داد  خواهد  نتیجه  پیگیری ها  قطعاً 
گذشته  سال  شد،  خواهیم  آب ها  آزادسازی 
هم آب ها را مدیریت کردیم که تا پایان شهریور 

برسانیم.
سد  حاضر  حال  در  کرد:  مطرح  بهشتی 
و  مترمکعب  میلیون   95 از  بیش  خرداد   15
مکعب  متر  میلیون   135 از  بیش  سدکوچری 

آب دارند و سدهای استان پر هستند.
استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون   
قم با بیان اینکه به دنبال حقابه زیست محیطی 
به  در رودخانه قره چای هستیم، تصریح کرد: 
به  اقدام  کشاورزان  منطقه  این  در  اینکه  دلیل 
کشاورزی نمی کنند در نتیجه به دنبال آن بودیم 
که در دریاچه نمک حقابه زیست محیطی داشته 

باشیم.
دارای  ساوه  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
و  بوده  کشاورزی  برای  حاصلخیزی  دشت های 
آبی که سال گذشته از سد غدیر رها سازی کردند 
به دلیل سرریز بودن این سد بوده و ما چه بخواهیم 
و چه نخواهیم این کار را انجام می دهند، به خاطر 
اینکه جا برای روان آب های بالادست باز شود در 

نتیجه اقدام به آزادسازی آب های سد کردند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

حق آبه زیست محیطی در رودخانه قره چای پیگیری می شود 

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: در سال گذشته 27 میلیارد 
تومان تسهیلات برای رونق تولیدات هنری و فرهنگی در قم پرداخت شد. 

سید موسی حسینی کاشانی با اشاره به اهمیت فرهنگ سازی در جهش تولید 
اظهار داشت: وزارت فرهنگ و ارشاد در دو بخش وظیفه مهمی در تحقق شعار 
سال دارد که یکی از بخش های مهم آن، فرهنگ سازی در جهش تولید با استفاده از 

ظرفیت های فرهنگی، هنری، سینمایی و نمایش و ادبی و ...است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: در حوزه حمایت از تولیدات فرهنگی و 
هنری دارای وظایفی است که در سطح استان ها دنبال می شود که خوشبختانه در 

قم، ظرفیت های بسیاری در این زمینه وجود دارد.
وی تصریح کرد: در سال گذشته 27 میلیارد تومان تسهیلات برای رونق تولیدات 
هنری و فرهنگی به مشاغل مربوط و هنرمندان در قم پرداخت شد و با استقبال خوبی 

مواجه شدیم و آثار فاخری نیز در این عرصه به مرحله تولید دست پیدا کرد.
حسینی کاشانی بیان کرد: با نام گذاری سال به نام جهش تولید، این حمایت ها 
روند صعودی بیشتری پیدا می کند تا به نقطه مطلوبی در تولید آثار دست یابیم، در این 

بخش آثار هنرمندان و فعالان فرهنگی در جهش تولید حمایت می شود.
وی خاطرنشان کرد: در سال جاری جهش تولید، ارتقای ظرفیت و ارائه خدمات در 
آثار فرهنگی هنری فاخر و حمایت از هنرمندان یکی از اولویت های مهم است و این 

شعار را محور فعالیت های خود به ویژه در فرهنگ سازی قرار می دهیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: البته جهش تولید به معنای افزایش 
کمی نیست و باید ازنظر کیفی نیز به تولید آثار توجه شود، از طرفی باید بتوان فرهنگ 

استفاده از این آثار را نیز در میان عموم جامعه تبیین کنیم.
توسعه  به منظور  دیجیتال  رسانه های  نمایشگاه   98 سال  در  کرد:  عنوان  وی 
کسب وکارهای فرهنگی در فضای مجازی در قم برگزار شد که گامی مؤثر در نهضت 
تولید محتوا در فضای مجازی به شمار می رفت، به ویژه در سال جاری با توجه به 
شیوع کروناویروس و ارتباطات گسترده مردم از طریق فضای مجازی، تولید محتوا 
باید بیش از گذشته موردتوجه قرار گیرد. حسینی کاشانی اظهار داشت: بسیاری از 
کسب وکارهای فرهنگی در این ایام مانند دیگر مشاغل، دچار ضررهای شدید مالی و 

کسادی شدند و باید در این حوزه به حمایت های جدی تری بپردازیم.
وی تصریح کرد: توانایی هنرمندان قمی در عرصه تولید آثار بسیار بالنده و با ارزش 
است و ما امیدواریم بتوانیم زمینه شکوفایی تولیدات فرهنگی و هنری را فراهم کنیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بیان کرد: حمایت های قانونی و مالی بستری 
مهم در جهش تولیدات فرهنگی و هنری است و در تلاشیم همراه با خانواده بزرگ 
فرهنگ و هنر و رسانه در مسیر جهش تولید و فرهنگ سازی در این عرصه مهم، 

گام های مؤثرتری برداریم.

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد:
پرداخت ۲۷ میلیارد تومان تسهیلات برای رونق  تولیدات هنری و فرهنگی 


